
یک نماینده مجلس:
و اولویت های ارزی کشور نیست واردات آیفون جز

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس ضمــن انتقاد از تخصیــص ارز برای 
واردات کالای غیرضروری ماننــد تلفن همراه آیفون گفــت: دولت باید 

ذخایر خود را برای واردات کالاهای ضروری اختصاص دهد.
فتح الله توســلی عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی، 
پیرامون ضرورت حفظ ذخایر ارزی کشــور اظهار کــرد: منابع ارزی هر 
کشور به مثابه قدرت اقتصادی و یا به عبارتی دیگر نمودی از قدرت ملی آن 
کشور در جهان محسوب می شود. یقیناً به هر اندازه ای که ذخایر ارزی و یا 
طلای یک کشور رشد پیدا کند، به همان اندازه قدرت اقتصادی آن کشور 
در نظام بین الملل افزایش می یابد. در حال حاضر یکی از دلایل قوی بودن 
کشورهای مهم اقتصادی به ذخایر سرشاری بازمی گردد که آنها در حوزه 

طلا و یا ارزهای خارجی دارند.
این عضو کمیســیون اقتصادی مجلس تأکید کرد: همه کشورها با توجه 
به شــرایط نظام بین الملل و تحولات داخلی، برای حفظ منابع ارزی خود 
سیاست های ارزی متفاوتی را اتخاذ و اجرا می کنند. این سیاست ها برای 
کشوری مانند سوئیس که تحریم نیســت و تولید ناخالص داخلی بالایی 
دارد به یک شــکل اســت و برای کشــوری مانند ایران که با تحریم های 

اقتصادی متعددی مواجه است به شکل دیگری اجرا می شود.

تصمیمات اقتصادی باید مبتنی بر وضعیت تحریمی باشد
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر ما در شرایط تحریمی به سر می بریم؛ 
لذا، ایران نمی توان سیاســت ارزی را اجرا کند که یک کشور غیر تحریمی 
عملیاتی کرده است. با توجه به محدودیت منابع ارزی کشور، مدیریت این 
ذخایر از اهمیت بالایی برخوردار بوده و یک امر حیاتی به حساب می آید؛ 
لذا در چنین شــرایطی نباید این اجازه را داد که بــرای واردات هر کالای 

غیرضروری، از کشور ارز خارج شود.
توسلی متذکر شــد: در حال حاضر به دلیل مشکلات موجود در صادرات 
نفتی و غیرنفتی و همچنین چالش های ناشــی از تحریم، میزان ورود ارز 
به کشور در پایین ترین سطح خود قرار دارد، بنابراین دولت باید به نحوی 
سیاست گذاری کند که بر اساس آن مشخص شــود که به چه کالایی ارز 

داده شود و در مقابل برای چه کالای غیرضروری ارز داده نشود.
این عضو کمیســیون اقتصادی مجلس تأکید کرد: در ســال گذشته ما 
در حوزه تجارت غیرنفتی شــاهد یک ناترازی ۱۷ میلیارد دلاری بودیم. 
چنین موضوعی به این معناســت که در ســال ۱۴۰۲ بالغ بر ۱۷ میلیارد 
دلار ارزی که قرار بوده به نظام اقتصادی کشور بازگردد، بازنگشته و صرف 

واردات شده است.
توســلی در ادامه ممنوعیت برخــی کالاهای لوکــس را به عنوان یکی از 
راه حل های مدیریت منابع ارزی کشور برشمرد و توضیح داد: در شرایطی 
که کشــور با کمبود منابع ارزی مواجه اســت، دولت بایــد ذخایر خود را 
به گونه ای مدیریت کند که در وهله اول کالاهایی وارد کشور شود که جزو 

نیازهای واقعی و درعین حال ضروری است.
توسلی توضیح داد: در حال حاضر اولویت ارزی کشور معطوف به واردات 
داروهای خاصی است که زندگی بســیاری از بیماران به آن وابسته است. 
مضاف بر این موضوع، واردات مواد اولیــه صنعتی هم از دیگر اولویت های 

مهمی است که منابع ارزی کشور باید صرف آن شود.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس خاطرنشان کرد: در حال حاضر واردات 
گوشــی آیفون امر حیاتی نیســت، اما تأمین دارو بیماری های خاص و یا 
واردات مواد اولیه موردنیاز واحدهای صنعتی همگی جزو موضوعات مهم 
و حائز اهمیت هستند. دارو یک نیاز حیاتی اســت؛ در کنار آن مواد اولیه 
صنعتی یک مسئله اولویت دار اســت، اما در کنار این موارد واردات کالای 

غیرضروری مانند آیفون مشمول هیچیک از تعاریف مذکور نمی شود.

واردات وزیر تعاون و رفاه اجتماعی:

۳۰ درصد از جمعیت کشور زیر خط فقر هستند
خریدار  وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با 
اعلام اینکه ۳۰ درصد از جمعیت کشور زیر 
خط فقر هستند، گفت: اغلب کسانی که به 
فقر مطلق دچارند شــغل و درآمد دارند، اما 

درآمد آنها کفاف زندگی شان را نمی دهد.
 احمد میــدری، وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی در خصــوص برنامــه دولــت 
چهاردهم بــرای از بین بــردن فقر مطلق، 
گفت: یکی از احکام برنامه و شــعاری که در 
دولت آقای روحانی و شــهید رئیســی هم 
مطرح بود، بحث رفع فقر مطلق اســت. به 
لحاظ شــاخص ها در حال حاضــر حدود 
۳۰ درصــد از جمعیت کشــور زیر خط فقر 
هستند و از بین بردن فقر مطلق یک آرمان 
و هدف است که باید به ســمت آن حرکت 

کرد.
وی یادآور شــد: تا اواســط دهه ۸۰ حدود 
۱۲ تا ۱۵ درصــد فقر مطلق داشــتیم که 
بعد از موج اول تحریم ها تــا میانه دهه ۹۰ 
به حــدود ۲۰ درصد رســید، اما با شــروع 
موج دوم تحریم ها و تورم شــدید، از ســال 
۱۳۹۷ با شــیب تندتری افزایش پیدا کرده 
و به ۳۰ درصد در ســال ۱۳۹۸ رســید. بر 
اســاس داده های مرکز آمار ایران و گزارش 
مرکز پژوهش های مجلس، از ســال ۱۳۹۸ 
تا ۱۴۰۱ نرخ فقر نســبتاً ثابت و حدود ۳۰ 
درصد یا ۲۵ میلیون و ۴۰۰ هــزار نفر بوده 

است.
وی ادامه داد: از بین بردن فقر مطلق فرآیند 
پیچیده ای اســت و بدون تردید شــرایط 
اقتصاد کلان، یعنی تورم و رشــد اقتصادی، 

دو متغیری اســت که در موفقیت آن نقش 
پررنگــی دارد. ولی صرف رشــد اقتصادی 
خوب و کنتــرل تورم، فقر مطلــق را از بین 
نمی بــرد و نبایــد منتظــر ماند که رشــد 
اقتصادی خیلی بالایی اتفــاق بیفتد، بلکه 
ما باید برای کاهش فقــر اقدامات متفاوتی 

را انجام بدهیم.
میدری با اشــاره به اینکه اقدام اول و تجربه 
همه کشــورها این اســت که »فقر شدید« 
را از بین ببریــم، تصریح کرد: فقر شــدید 
یعنی درآمد یک فــرد کفاف هزینه خوراک 

را نمی دهــد. به عبارت دیگــر اگر فرد همه 
درآمــدش را هم خــرج کنــد، نمی تواند 
نیاز خوراکــش را تأمین کند؛ یعنی شــما 
فرض کنید که هزینه مســکن، حمل و نقل 
و بهداشــت نــدارد و فقــط می خواهد غذا 
بخورد. فقر مطلق به موضوع تأمین حداقل 
نیازهای اساســی )مانند خوراک، پوشاک، 
مســکن، حمل و نقل و…( می پــردازد. به 
عبارت دیگر، فقر مطلــق را می توان ناتوانی 
در کسب حداقل اســتاندارد زندگی تعریف 
کرد؛ بنابراین فقر مطلق، اعم از فقر شــدید 

است.
وی افزود: کســانی کــه دچار فقر شــدید 
هستند عمدتاً افراد بیکار هستند. در حالی 
که اغلب کســانی که به فقر مطلق دچارند، 
شــغل و درآمد دارند، اما درآمد آن ها کفاف 
زندگی شان را نمی دهد. بر اساس داده های 
مرکــز آمار، نرخ فقــر شــدید در کل ایران 
حدود ۶ درصد با جمعیتی حدود ۵ میلیون 
نفر بود و برنامه هایــی ریخته و منابعی داده 
شــد که بتوانیم این را از بین ببریم. در دنیا 
بــرای از بین بردن ســطح بندی می کنند و 

بنابراین اگر ما در حال حاضــر نمی توانیم 
فقر مطلــق را هدف قرار بدهیــم، در مقابل 

می توانیم به تدریج آن را بهبود ببخشیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار کرد: 
برای اینکه این امر محقق شــود چند کار را 
باید انجام بدهیم. یکــی از آن ها هماهنگی 
بین نهادهای عمومی دولتــی، غیر دولتی 
و مؤسســات خیریه برای هم افزایی است. 
نظام حمایتــی ما خیلی چندگانه اســت و 
این چندگانگی تنها ویژگی ایران نیســت؛ 
یعنی خیلی از کشــورهای دنیا این تکثر را 
دارند، ولــی از طریق ســازوکارهایی مثل 
شهرداری در برخی کشورها این هماهنگی 
انجام می شــود. یعنی در هر شــهر کسانی 
کــه در زمینه فقــر کار می کننــد دور هم 
جمع می شــوند و جمعیت را بین همدیگر 
تقسیم می کنند. مثلًا در ترکیه موقوفات و 
ســازمان های مردم نهاد هستند و این ها در 

شهرداری دور هم جمع می شوند.
وی افزود: همچنین از طریق یک ســامانه 
متمرکز ایــن کار می تواند انجام شــود که 
مشخص شــود هرکســی از کجا خدمات 
می گیرد. این سیاستی اســت که در برنامه 
هفتم طرح عنــوان پنجــره واحد خدمات 
حمایتی آمده و مــا بایــد آن را اجرا کنیم. 
مقدماتش در دو دولت قبل فراهم شــده و 

باید بتوانیم این را اجرا کنیم.
میدری یادآور شــد: کار دیگــری که انجام 
نمی شــود و خیلی بــرای اقتصاد کشــور، 
فقرزدایی و همه زمینه ها ضروری اســت، 
بحث »ارزیابی اثربخشی سیاست ها« است. 

بودجه ۱۴۰۴ در چه مسیری گام برمی دارد؟!

آزمون بزرگ دولت پزشکیان آغاز شد
وزیـر اقتصاد:وزیـر اقتصاد:

 بانک ها درباره بانک ها درباره
 ضامـن وام ازدواج  ضامـن وام ازدواج 

سخت نگیرندسخت نگیرند
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        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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کنعانی:
وسیه و اوکراین   ایران هیچ گاه بخشی از نزاع ر

نبوده است

معاون اول رئیس جمهور:

 وزیر نفت از ظرفیت نخبگان برای مقابله 
با حملات سایبری استفاده کند

هادی حق شناس:  باید سفره های جداگانه جمع شود
رییس سازمان بورس تخلف کرده است

سخنگوی صنعت برق:
مشترکان پر مصرف به فکر تامین برق خود باشند

 ۲۵ شهریور؛  آخرین مهلت  استفاده 
فعالان اقتصادی از بخشودگی جرائم مالیاتی
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آقایان با ما مردم چه می کنید؟
محمدمهدی رحمتی، مدیرمســئول مهر  روزهای جابجایی دولت در کشــور به 
خصوص در زمان های که دولت میان جناح های سیاســی دســت به دست شده 
معمولاً فضای تســویه حساب های سیاسی داغ تر اســت و حامیان و سهم خواهان 
دولت جدید برای تســریع در جایگزینی همفکران خود در مسئولیت های کلیدی 
و تأثیرگذار کشــور از هیچ کوششــی فروگذار نمی کنند. این امر محدود به دولت 
خاصی نبوده و در ســه دهه گذشــته به یک پدیده رایج سیاســی در نظام تنظیم 
قدرت در کشور بدل شده است. چه بســا این رویکرد در آغاز دولت شهید رئیسی 
نیز مشاهده می شــد و حتی در مواردی نظیر ابقای یکی دو اســتاندار که شاید از 
نظر هیئت دولت و شــخص رئیس جمهور ظرفیت کار کردن با دولت سیزدهم را 
داشتند؛ فشارها آنقدر بالا رفت که دولت را ناگزیر از جایگزینی آنها با گزینه های از 

جناح دیگر کرد.

یادداشت

عرضه لوازم تحریر لوکس در بازار
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 آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی  آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی 
به طور فوق العاده) نوبت دوم( به طور فوق العاده) نوبت دوم( 

صاحبان سهام شرکت تفتان کیک به شماره ثبت ۱۷۹۵  و شناسه ملی  ۱۰۵۰۰۰۵۳۷۷۸   
با توجه به اینکه جلسه مجمع عمومی  فوق العاده سهامداران شرکت تفتان کیک مورخه 
۱۴۰۳/۰۶/۰۷ به علت عدم کسب حد نصاب قانونی رسمیت نیافت؛ بدین وسیله از  کلیه 
سهامداران شرکت تفتان کیک دعوت به عمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی  فوق 
العاده  )نوبت دوم (شرکت که در ساعت ۸ مورخ  ۰۲ /۱۴۰۳/۰۷ در دفتر فنی و مهندسی 
آقای روح اله فرقانی به آدرس مازندران بهشهر بلوار شهید هاشمی نژاد  پاساژ میلاد نور 

طبقه  همکف پلاک ۸۸ تشکیل می شود حضور بهم رسانند.
دستور جلسه 

۱-افز ایش سرمایه ثبت شده شرکت
۲-تغییر نشانی مرکز اصلی و آدرس قانونی شرکت

۳-انتقال شرکت به حوزه ثبتی دیگر
۴- تعیین تکلیف بدهی های شرکت و دریافت مجوز جهت فروش اموال شرکت 

. از طرف  هیئت  مدیره شرکت تفتان کیک

  دستگاه مناقصه گذار: شهرداری کجور
 منابع تامین اعتبار: تملک و دارایی - اعتبارات موضوع ماده ۱۷ قانون 

مدیریت بحران کشور
 موضوع مناقصه: هدایت آبهای سطحی )تکمیل پل چهار دستگاه، 

اصلاح و اجرای ساخت پل های امام رضا)ع((
 برآورد اولیه : ۱۲/۱۶۶/۳۸۱/۱۳۶ ریال

 مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: ۶۰۸/۳۱۹/۰۵۶ ریال
 مدت اجرای کار : چهل و پنج روز

وجه  در  بانکی  نامه  ضمانت   : مناقصه  در  تضمین شرکت  نوع   
شهرداری کجور

 مهلت دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ انتشار آگهی تا تاریخ ۱۴۰۳/۰۶/۲۶
 مهلت ارسال اسناد مناقصه: تاریخ ۱۴۰۳/۰۷/۰۷

 تاریخ بازگشایی و برگزاری جلسه گروه معاملات شهرداری :کجور 
ساعت ۱۱:۰۰ یکشنبه به تاریخ ۱۴۰۳/۰۷/۰۸

 نمابر: ۰۱۱-۵۲۳۴۴۶۵۳
تلفن: ۰۱۱-۵۲۳۴۴۵۹۵

 تاریخ انتشار نوبت اول آگهی: ۱۴۰۳/۰۶/۱۹
 تاریخ انتشار نوبت دوم آگهی: ۱۴۰۳/۰۶/۲۵

مناقصه در مرحله تجدید میباشد چنانچه تعداد یک پیشنهاد داده شود و 
در صورت صلاحدید و عادلانه بودن قیمت برنده اعلام خواهد شد.

 آگهی مناقصه عمومی )تجدید( آگهی مناقصه عمومی )تجدید(

علی سیا سرانی- شهرداری کجور

نوبت اول
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عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:

نباید تغییری در مرزها ایجاد شود

معاون اول رئیس جمهور:

وزیر نفت از ظرفیت نخبگان برای مقابله با حملات سایبری استفاده کند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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کنعانی:
وسیه و اوکراین   ایران هیچ گاه بخشی از نزاع ر

نبوده است
 سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: جمهوری اسلامی ایران از ابتدای 
بحران اوکراین تاکنون هیچگاه بخشــی از این نزاع و درگیری نظامی 
و ادامه آن نبوده و همواره از راهکار سیاســی و گفت وگوهای دوجانبه 

برای پایان دادن به این بحران حمایت کرده است.
ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص ادعای ارسال 
موشک های بالستیک ایرانی به روســیه گفت: همانگونه که بارها تاکید 
گردید، جمهوری اســلامی ایران ضمن مخالفت با جنــگ، از راهکار 
سیاسی برای حل و فصل اختلافات روسیه و اوکراین و پایان بخشیدن 

به درگیری های نظامی حمایت می کند.
وی تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران از ابتدای بحران اوکراین تاکنون 
هیچگاه بخشی از این نزاع و درگیری نظامی و ادامه آن نبوده و همواره از 
راهکار سیاسی و گفت وگوهای دوجانبه برای پایان دادن به این بحران 

و درگیری حمایت کرده است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه افــزود: رویکرد اصولی و اعلام شــده 
جمهوری اســلامی ایران در خصوص بحران اوکراین همچنان ثابت و 
بدون تغییر باقی مانده و تکرار ادعای ارســال موشــک های بالستیک 
برای روســیه، با اهداف و انگیزه های سیاســی برخی کشورهای غربی 

صورت می گیرد و کاملا بی اساس است.
وی خاطرنشــان کرد: همکاری های نظامی متعارف جمهوری اسلامی 
ایران و فدراسیون روســیه ســابقه ای به مراتب قدیمی تر از تاریخ آغاز 
جنگ اوکراین دارد. این همکاری ها در چارچــوب توافقات دوجانبه و 
مبتنی بر نرُم هــا و حقوق بین الملل بوده و ارتباطــی به بحران اوکراین 

ندارد.
 

ود رئیس جمهور چهارشنبه به عراق می ر
 دکتر مســعود پزشــکیان رئیس جمهور در اولین ســفر خارجی خود 

چهارشنبه هفته جاری عازم عراق خواهد شد.
دیدارهای دوجانبه با مقامات عالی عراقی و امضای اســناد همکاری و 

یادداشت های امنیتی از جمله برنامه های این سفر است.
پیش از این، »محمد کاظم آل صادق« ســفیر جمهوری اسلامی ایران 
در گفت وگو با ایرنا با اعلام این خبر، اظهار کرده بود: دکتر پزشکیان به 
دعوت رسمی »محمد شیاع السودانی« نخست وزیر عراق به زودی در 

صدر یک هیات بلندپایه به بغداد سفر می کند.

وی خاطرنشان کرد: تعدادی از تفاهم نامه ها که مقرر بود در سفر رئیس 
جمهور فقید کشورمان شهید آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« به عراق 
به امضا روســای دو کشور برسد، در ســفر آتی دکتر پزشکیان به عراق 

امضا و مبادله خواهد شد.

اذعان نتانیاهو به قدرت ایران و محور مقاومت
 ابراز نگرانی »بی بی« از جنگ داخلی

 نخست وزیر رژیم صهیونیســتی اذعان کرد که این رژیم توسط محور 
مقاومت به رهبری ایران محاصره  شــده و در آستانه جنگ داخلی قرار 
دارد.به نقل از خبرگزاری فلسطینی »ســما«، »بنیامین نتانیاهو« در 
یک نشست محلی، رژیم اشــغالگر را در محاصره محور مقاومت اعلام 

کرد و گفت: ما در محاصره یک ایدئولوژی با محوریت ایران هستیم.
وی با اشاره به تشدید تنش ها بین سران رژیم اشغالگر و افزایش فشارها 
بر کابینه حاکم برای تســلیم شــدن در مقابل مقاومت و پذیرش آتش 
بس، افزود: حماس دنبال ایجاد نزاع داخلی در اسرائیل است و ما نباید 

اجازه دهیم بین ما فاصله بیاندازد.
نخست وزیر رژیم اشــغالگر که بعد از ۱۱ ماه، نتوانسته وعده خود برای 
نابودی حماس و آزادی اسرای صهیونیست را عملیاتی کند، این وعده 
ها را تکرار و اضافه کرد: ما می خواهیم غزه دیگر تهدیدی علیه اسرائیل 

نباشد و اسرائیلی ها بتوانند با خیال راحت به خانه هایشان برگردند.
عملیات طوفان الاقصی در تاریخ هفتــم اکتبر ۲۰۲۳)۱۵ مهر ۱۴۰۲( 
را می توان اولین تجربه عملیاتی راهبرد »وحدت میادین« در دکترین 
محور مقاومت ارزیابــی کرد.بلافاصله بعد از عملیــات طوفان الاقصی 
و اعلام جنگ رژیم اشــغالگر علیــه غزه، مبارزان فلســطینی در کرانه 
باختری و ســرزمین های اشــغالی ۱۹۴۸ با مقاومت فلسطین در غزه 
اعلام همبســتگی کردند.همزمــان، حزب الله لبنــان، انصارالله یمن، 
مبارزان عراقی و ســوری و دیگر مجاهدان در محور مقاومت نیز ضمن 
اعلام همبستگی با مقاومت فلسطین، بر اعمال فشــار نظامی بر رژیم 

صهیونیستی تا پایان اشغال غزه و توقف جنگ تاکید کردند.
پیشــتر و در جنگ های گذشته رژیم صهیونیســتی با محور مقاومت، 
فقط یک بخش از این جبهه درگیر جنگ شــد، اما کارشناسان نظامی 
این رژیم اذعان کرده اند که جنگ فرسایشــی در جبهه های مختلف، 

توان نظامی اسرائیل را علیرغم حمایت آمریکا، تضعیف کرده است.

 
نائب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

همراه دولت هستیم
 نائب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: مجلس برای همکاری 
با دولت به منظور رفع موانع قانونی پیش روی جذب ســرمایه گذاری 

خارجی آمادگی کامل دارد و در این مسیر همراه دولت خواهد بود.
جعفر قادری با اشاره به صحبت های اخیر رئیس جمهور مبنی بر تلاش 
دولت برای جذب ســرمایه گذاری خارجی گفت: این رویکرد دولت و 
شخص آقای پزشکیان قابل تقدیر و حمایت است و ما امیدواریم که در 
ادامه مسیر موانع برداشــته و اصلاح چهارچوب های قانونی این امر به 

نحو شایسته ای صورت گیرد.
وی اظهار داشــت: مجلس برای همکاری با دولت به منظور رفع موانع 
قانونی پیش روی جذب ســرمایه گذاری خارجــی آمادگی کامل دارد 
و در این مســیر همراه دولت خواهد بود، مهمتریــن اقدام برای جذب 
سرمایه خارجی رفع مشکلات ســرمایه گذاران داخلی است، تا زمانی 
که مشکلات سرمایه گذار داخلی حل نشــود سرمایه گذار خارجی هم 

تمایلی به سرمایه گذاری در کشور ما نخواهد داشت.
قادری، ایجاد شفافیت و بهبود فضای کســب و کار را از جمله مواردی 

دانست که برای جذب سرمایه گذاری خارجی باید مد نظر قرار گیرد.
نائب رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس اظهار داشــت: امروز منابع 
مالی ما برای رسیدن به رشــد اقتصادی ۸ درصد محدود است و ما برای 
ایجاد رشد اقتصادی در کشــور باید جذب سرمایه خارجی را در دستور 
کار قرار دهیم.رئیس جمهور در نخستین گفت وگوی تلویزیونی با مردم 
گفت: آنچه کارشناســان و اقتصــاددان می گویند این اســت که برای 
رســیدن به رشــد اقتصادی ۸ درصدی، به ۲۰۰ تا ۲۵۰ میلیارد دلار 
سرمایه گذاری نیاز داریم، به هر حال برای رسیدن به رشد ۸ درصدی، 

نیاز به سرمایه گذاری داریم.

تریبون

خریدار  عضــو کمیســیون امنیت ملی 
مجلس در واکنش به ادعاهای مطرح شــده 
مبنی بر گشــایش کریدور زنگــزور، گفت: 
ثبات و دوســتی منطقه اقتضــا می کند که 
ثبات در مرزهــا باقی بمانــد و تغییری در 

مرزها رخ ندهد.
حسن قشــقاوی عضو کمیســیون امنیت 
ملی مجلــس، در واکنش به اظهارات برخی 
از مقامات روسیه مبنی بر گشایش کریدور 
زنگزور و همراهی بــا آذربایجان و ترکیه در 
این زمینه، گفت: همان طور که رهبر معظم 
انقلاب تاکید داشــتند، مرزها هرگز نباید 
جا به جا شــود؛ بر این اساس نباید کمترین 
تعرضی به مرزهای تاریخــی و بیش از هزار 

ساله منطقه شود.
وی تاکید کرد: ثبات و دوستی منطقه اقتضا 

می کند که ثبــات در مرزها باقــی بماند و 
تغییری در مرزها رخ ندهد. ارتباط مستقیم 
مرزی ایران و ارمنســتان پیشینه چندین 
هزار ساله دارد و باید همه کشورها از جمله 
دولت روسیه به این موضوع احترام بگذارند.

عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
همه ما باید نســبت به حفظ تمامیت ارضی 
کشــورها و به رسمیت شــناختن مرزهای 

بین المللی اهتمام داشته باشیم.
قشقاوی متذکر شــد: زمانی که سخنگوی 
وزارت امــور خارجه بودم، بــه خوبی به یاد 
دارم که گاهی در وزارت خارجه شــرایط به 
گونه ای بود که اقتضا می کرد افکار عمومی 
یا بخشــی از نخبگان علیه برخی کشورها 
موضع گیری داشــته باشــند، اما از آنجایی 

که ما به اصول حفظ تمامیت ارضی، احترام 
به همســایگان و احترام بــه مرزها اهتمام 
داشــتیم، لــذا همــواره موضع گیری های 
جمهوری اســلامی ایران به نفع ثبات وضع 
موجود و احترام به تمامیت ارضی کشورها 
بوده اســت.نماینده مردم ربــاط کریم در 
مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: بر این 
اساس، برای ما موضع گیری کشوری مانند 
روســیه در بحث جزایر ســه گانه یا ادعایی 
که درباره کریدور زنگزور می شــود، بسیار 
تعجب برانگیز اســت.وی خاطر نشان کرد: 
به هر صورت امیدواریم روسیه، آذربایجان، 
ترکیه، ارمنستان و همه کشورها سعی کنند 
تا در چارچوب احترام بــه تمامیت ارضی و 
استقلال و به رسمیت شــناختن مرزهای 
بین المللی اقدام مؤثری داشــته باشــند. 

در روزهای اخیر برخی از مقامات روســیه 
بر گشــایش کریدور زنگــزور و همراهی با 
آذربایجان و ترکیه در این زمینه تاکید کرده 
بودند که این موضوع بــا واکنش جمهوری 
اســلامی ایران روبرو شــد و ســیدعباس 
عراقچی، وزیــر خارجــه در واکنش به این 
موضــوع، گفت: »صلــح، امنیــت و ثبات 

منطقه ای تنهــا یک اولویت نیســت، بلکه 
یکی از استوانه های امنیت ملی ما است. هر 
تهدیدی علیه تمامیت ارضی همســایگان 
ما، یا ترســیم دوباره مرزها، چه در شــمال 
باشــد، چه در جنوب، چه در شرق و چه در 
غرب، کامــلًا غیرقابل قبول اســت و برای 

ایران خط قرمز به شمار می رود.«

امیر سرلشکر موســوی با تأکید بر اینکه خود را سرباز 
و خادم ملت می دانیم، گفت: در اعــلام آمادگی برای 
کمک به دولــت چهاردهم در چارچــوب تدابیر مقام 

معظم رهبری صادقانه عمل خواهیم کرد.
 امیر سرلشکر ســید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل 
ارتش در دیدار دکتر مسعود پزشکیان رئیس جمهوری 
ایران با فرماندهان ارتش در دانشگاه فرماندهی و ستاد 
ارتش، حضور رئیس جمهــور در دافوس آجا به عنوان 
عالی ترین مرکز آموزشــی و پژوهشی ارتش و دانشگاه 

علم و هنر جنگ را خیر مقدم گفت.
فرمانده کل ارتــش افزود: ارتش جمهوری اســلامی 
ایران طبــق قانــون اساســی، وظیفه پاســداری از 

اســتقلال، تمامیت ارضی و نظام جمهوری 
اسلامی کشــور را برعهده دارد و باید ارتشی 
مکتبی و مردمی باشــد. مقام معظم رهبری 
)مدظله العالــی( همــواره بــر ایــن ابعاد و 

کارآمدی ارتش تأکید فرموده اند.
امیر سرلشکر موسوی تصریح کرد: در حکم 
انتصــاب اینجانب ۴ مأموریــت ارتقا توان و 

آمادگی رزمی، تعالی معنــوی و بصیرتی، رفع نیازهای 
معیشــتی و هم افزایی را ابلاغ فرمودنــد و خداوند را 
شــاکریم که در بســیاری از حوزه ها با وجود تحریم و 
تنگناها طوری عمل کردیم که آخرین قضاوت معظمٌ له 
در مورد ارتش این اســت که ارتش امروز نسبت به قبل 

هم مؤمن تر، هم انقلابی تــر و هم کارآمدتر 
اســت.وی افزود: برابر تدبیر فرمانده معظم 
کل قوا )مدظله العالی(، ارتش برای موفقیّت 
دولت چهاردهــم و در راســتای هم افزایی 

هرکاری بتواند انجام خواهد داد.
فرمانده کل ارتش با اشــاره به فرمایشــات 
فرمانده معظم کل قوا )مدظله العالی( مبنی 
بر اینکه ارتش در شعار ارتش فدای ملت صادقانه عمل 
کرده اســت، بیان داشت: اطمینان داشــته باشید که 
در اعلام آمادگــی برای کمک به دولــت چهاردهم در 
چارچوب تدابیر مقام معظم رهبــری )مدظله العالی( 

صادقانه عمل خواهیم کرد.

امیر سرلشــکر موســوی خاطر نشــان کــرد: ارتش 
دارای یــک تحفــظ مخصــوص بــه خــود در بیان 
توانمندی هاست، در فرهنگ ســازمانی ارتش، قدرت 
آن چیزی نیســت که نشــان داده می شــود، بلکه آن 
چیزی است که پنهان نگه داشــته شده است. از طرف 
دیگر خود را ســرباز و خادم ملـّـت و فعالیّت هایمان را 
حداقلِ وظیفه می دانیم و از اینکه بــا تبلیغاتی کردن 
آنها شائبه منت گذاری ایجاد شــود، پرهیز می کنیم و 
معتقدیم اگر ۴۵ سال چشم روی چشم نگذاشته ایم و 
یک روز بدون مأموریت در هــوا، دریا و زمین نبوده ایم، 
این میدان خدمت و جانبازی لطف بزرگ خداوند است 

و بر این نعمت شکرگزاریم.

ارتش

فرمانده کل ارتش:برای کمک به دولت چهاردهم صادقانه عمل خواهیم کرد

خریدار  معاون اول رئیس جمهور از وزیر 
نفت خواســت تا با همــکاری بخش های 
علمی داخلــی موضوع مقابلــه با حملات 
سایبری به صنعت نفت را در دستور کار قرار 

دهد.
محمدرضا عارف در مراسم تکریم و معارفه 
وزرای نفت با طرح این پرســش که آیا ما در 
ارائــه کالاهایی با راندمــان پایین و مصرف 
سوخت بالا به مردم نقشــی نداریم؟ افزود: 
ناترازی گاز طبیعی و فــرآورده های نفتی 
مسئله کشور بوده اســت که در حال حاضر 
میزان تولیــد بنزین ۱۱۰ میلیــون لیتر و 
اوج مصرف آن در روزهای گذشــته به ۱۴۰ 

میلیون لیتر رسیده است .
وی همچنیــن در این جلســه با اشــاره به 
نیروی انسانی متخصص و برجسته و ذخایر 
بزرگ نفت و گاز به عنــوان دو مزیت مطلق 
وزارتخانه نفت، گفت: بهره گیری از نیروی 
انسانی و چهره های برجسته علمی و خدوم 
در این وزارتخانه در راس مزیت های وزارت 
نفت اســت و همچنین ذخایر منابع نفت و 
گاز کشــور با ارزش ۲۰ هزار میلیارد دلاری  
از دیگر مزیت های این وزارتخانه در توسعه 

و پیشرفت کشور است.
معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به رتبه 
ســوم ایران در نفــت خام بــا ذخیره ۲۰۸ 
میلیارد بشکه ای نفت و رتبه ۲ ذخایر گازی 
با ذخیره ۳۲ تریلیون متر مکعبی ادامه داد: 
ایران در مجموع نفــت و گاز رتبه اول جهان 
با ارزش ۳۴۰ میلیارد دلار دارد که دو مزیت 
نیروی انســانی و ذخایر نفت و گاز پشتوانه 
بســیار خوبی برای اجرایی کردن و تحقق 

برنامه هفتم توسعه است.
عارف با اشــاره به نقش مهم وزارت نفت در 
رسیدن به اهداف سند چشــم انداز بیست 
ســاله تاکید کرد: باید در دوره جدید کاری 
وزارت نفت تلاش شــود که سهم نفت و گاز 
در توسعه کشور به طور عام و بویژه شاخص 

های اقتصادی تقویت شود.
وی با تاکید بر ضرورت اجرای سیاست های 
کلی اقتصاد مقاومتی با راهبرد اصلی مقاوم 
سازی کشور نسبت به حوادث و تکانه های 
خارجی و مشــخصاً تحریم هــای ظالمانه 
غرب و بویژه آمریکا تصریح کرد: راهبردهای 
بســیار خوبی در سیاســت هــای اقتصاد 
مقاومتی نســبت به بخش نفت و گاز دیده 
شده که در این راستا مقابله با ضربه پذیری 
درآمدهای حاصل از نفت و گاز اولویت دارد.

معاون اول رئیس جمهور افزود: در ســالیان 
گذشــته ناپایداری هایــی در درآمدهای 
نفتی و گازی کشــور وجود داشــته است و 
الان کشور در شرایطی اســت که می تواند 

مشتریان راهبردی انتخاب کند.
عارف خاطر نشان کرد: شاید در مقاطعی از 
کانال های فرعی برای فروش نفت استفاده 
می کردیم که باید در این باره شفاف سازی 
کنیــم و در عین حــال چگونگــی فروش 
محصولات نفتی با مشــتریان پایدار که می 
توان روی آنها حساب کرد در این وزارتخانه 

بررسی و عملیاتی شود.
وی با اشاره به تجارب خوب سالیان گذشته 

در ایجــاد تنوع در روش هــای فروش نفت 
تاکید کرد: باید جمع بندی از شــیوه های 
عمل شده در گذشته داشــته باشیم که در 
این راســتا مشــارکت بخش خصوصی در 

فروش نفت اهمیت اساسی دارد.
معاون اول رئیس جمهور بــا تاکید بر اینکه 
باید در تنوع روش های فــروش نفت، نگاه 
و رویکرد به ســمت بخش خصوصی برود،  
تصریح کرد: تا جایی که سیاست های اصل 
۴۴ اجازه مــی دهد بایــد بخش خصوصی 
مشارکت داشته باشد اما در سالیان گذشته 
انحصار طلبی و نــگاه دولتی در بین مدیران 
با توجیه اصل ۴۴ بود امــا از زمان تایید این 
سیاســت ها توســط مقام معظم رهبری و 
تصویب قانونی، مسیر برای مشارکت بخش 
خصوصی باز شده است و مادون بخش های 
حاکمیتی منعــی برای مشــارکت بخش 
خصوصی نیســت.عارف با اشاره به اهمیت 
افزایش صــادرات نفــت و گاز و همچنین 
فرآورده هــای نفتــی و میعانــات گازی، 
ادامه داد: ســوآپ گاز در ســالیان گذشته 
راهبرد کشور شده اســت که به قرار گرفتن 
جمهوری اسلامی ایران بعنوان هاب انرژی 
منطقه می تواند کمک نمایــد و در کنار آن 
صادرات پتروشــیمی و فرآورده های نفتی 
مزیت دیگری که در توســعه، رفع نیازها و 

اشتغالزایی نقش مهمی دارد.
وی افزود: ماده ۴ برنامه چهارم توسعه بسیار 
راهبردی بود کــه البتــه در مجلس هفتم 
شورای اســلامی به دلیل رویکرد تمرکز و 
نگاه دولتی حذف شــد و از مهندس پاکنژاد 
مــی خواهم دســتاوردهای مــاده ۴  برای 

کشور را بررسی و اعلام کند.
معاون اول رئیس جمهــور در ادامه افزایش 
ذخایر راهبردی نفــت و گاز برای اثرگذاری 
در بازارهای جهانی،  حفظ توســعه ظرفیت 
های نفت و گاز به ویژه در میادین مشترک، 
افزایــش ارزش افــزوده از طریــق تکمیل 
زنجیره ارزش صنایع نفــت و گاز، افزایش 
صادرات محصولات پتروشــیمی و فرآورده 
های نفتــی را از دیگــر راهبردهــای این 

وزارتخانه دانســت و گفت: تاکنون  برخورد 
شــعاری با شــاخص مصرف انرژی صورت 
گرفته است که پاســخگوی نیازهای بخش 
صنعتی و خدماتی کشور نیست که اینگونه 
برخوردها پاک کردن صورت مســئله است 
و باید دید تــا تاکنون چه خســارات و عدم 
النفعی متوجه صنعت و رشد اقتصادی شده 

است.
عــارف با تاکید بــر اینکه باید به سیاســت 
های کلی توجه جدی شــود، اظهار داشت: 
خوشــبختانه برنامه هفتم توســعه برنامه 
خوبی اســت و احکام مناسبی دارد و شامل 
بخــش نــرم افــزاری و اصلاح ســاختار و 
همچنین ســخت افزاری و سرمایه گذاری 
است که در بخش سرمایه گذاری در کشور 
مشکلاتی داریم و شاخص هایی نیز در این 
برنامه دیده شده اســت و ۲۵۰ میلیارد دلار 
ســرمایه گذاری برای اجرای این برنامه نیاز 

است.
وی افزود: طبق برنامه هفتم توســعه دولت 
موظف اســت ظرف یکسال آینده چگونگی 
تامین منابع این برنامه را تهیه کند که طبق 
این ماده مســئولیت متوجه دولت است و با 
توجه به اهمیت وزارت نفت در تامین منابع 
مالی در کشــور باید اقدامــات جدی برای 

تعیین سازوکار منابع دیده شود.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به حملات 
ســایبری به جایگاه های ســوخت کشور 
تاکید کرد: در دو ســال متوالی سیســتم 
توزیع بنزین دچار حملات ســایبری شــد 
که حمله سال دوم مشــابه سال اول بود که 
در این زمینه غفلت جدی شده است و باید 
دید که چه کسی پاسخگوی رخ دادن چنین 
حملاتی اســت و با توجه بــه ظرفیت های 
بالای کشــور و همــکاری و تعامل با بخش 
های ذیربط، جلوگیــری از چنین حملاتی 

در آینده حل شدنی است.
عارف اکتشاف و توسعه میادین جدید نفت 
و گاز، نگهداشــت میادین موجود با اولویت 
میادین مشترک و فشار افزایی میدان پارس 
جنوبی،  احداث و مقاوم ســازی و نوسازی 

زیرســاخت ها، ذخیره سازی و ارتقاء توزیع 
نفــت و گاز و فرآورده هــا، تامین تجهیزات 
و تاسیســات هوشــمند رصد میادین را از 
دیگر وظایف وزارت نفت برشــمرد و گفت: 
رشــد صادرات نفتی در برنامه هفتم توسعه 
سالانه ۱۲ درصد اســت که می توان به آن 
رسید و رشد سالانه بخش نفت در اقتصاد ۹ 

درصد دیده شده است.
وی با اشــاره به اهمیت افزایش تولید نفت 
خام، افزود: در شــورای اقتصاد مجوز ۴۰۰ 
هزار بشــکه در روز تا پایان سال مطرح شد 
که البته می توان به هدف ۵۰۰ هزار بشــکه 
ای در روز نیز رســید و باید در پایان برنامه 
هفتم توسعه به تولید ۴ میلیون و ۵۸۰ هزار 
بشکه ای در روز برسیم که می توان با برنامه 
ریزی و اتخاذ اقدامات مناســب این میزان 
تولید بــه ۵ میلیون و ۷۰۰ هزار بشــکه نیز 

برسد.
معــاون اول رئیس جمهور ضــرورت جمع 
آوری گازهای مشــعل را یادآور شد و گفت: 
جمــع آوری ایــن گازها به دلیــل لطمات 
محیط زیستی و همچنین هدر رفت سرمایه 
کشور بحث جدی است که با برنامه ریزی ها 
هر چه زودتر تصمیمات مناسب اتخاذ شود.

عارف در ادامــه به تشــریح وظایف وزارت 
نفت دولت چهاردهــم از جمله بهره گیری 
از نیروهای برجســته و نخبه به ویژه جوانان 
و بانوان، حضور ۱۵ درصدی بانوان در میان 
مدیران وزارت نفت به ویــژه زنان پرانگیزه، 
پرتلاش و متخصص،  احیای دانشکده های 
نفت به ویژه دانشــگاه آبادان، حل ناترازی 
انرژی،  توسعه میادین مشــترک، افزایش 
تولید صادرات نفــت و گاز پرداخت و تاکید 
کرد: باید درنظر داشت که منابع نفت و گاز 
موجود در کشور از انفال اســت و وظیفه ما 
حفظ ایــن انفال اســت و زمانــی می توان 
به خوبــی از آن حفاظت کرد کــه علاوه بر 
بکارگیری نیروهای برجسته این وزارتخانه 
در راســتای ارتقای آنان و بهــره گیری از 

نیروهای نخبه، جوان و جدید گام برداشت.
وی عبور از خام فروشــی، توســعه زنجیره 

پایین دســتی نفــت و گاز و پتروشــیمی، 
ارتقای جایگاه پیمانکاران و ســازنده های 
ایرانی به ویژه شــرکت هــای دانش بنیان،  
خنثی سازی کامل تحریم های بین المللی 
با اســتمرار وضعیت فروش نفــت و درآمد 
پایدار نفتی،  هوشــمند سازی شبکه توزیع 
گاز به ویژه با اولویت مشــترکان پرمصرف 
و ایجاد مشــوق ها برای تولید فرآورده های 
میانی و خوراک های پتروشــیمی و تامین 
سوخت پایدار مصارف صنعتی و کشاورزی 
را از دیگر خواســته های دولت چهاردهم از 

وزارت نفت برشمرد.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اهمیت 
تقویت دیپلماســی انرژی به ویژه با توجه به 
موقعیت جغرافیایی و سیاسی  کشور گفت: 
مطمئناً دیپلماســی انرژی از اولویت های 
کشــور اســت که باید در چارچوب اجرای 
تفاهم نامه ها و قراردادهــا به ویژه با اولویت 

کشورهای همسایه و منطقه پیگیری شود.
عارف اصلاح ســاختار شــرکت های تابعه 
وزارت نفت را یکی دیگــر از نیازهای جدی 
این وزارتخانه دانســت و گفت: نگاه انحصار 
طلبی دولت در همه بخش هــا باید اصلاح 

شود تا منافع دولت و حاکمیت تامین شود.
وی در ابتدای ســخنان خود با گرامیداشت 
یاد و خاطره شهدای انقلاب و دولت به ویژه 
شهیدان رجایی و باهنر و آیت الله رئیسی و 
همچنین شهید تندگویان به عنوان وزیری 
دانشمند و پرتلاش، ایام فرارسیدن ماه ربیع 
الاول را تبریک گفــت و از زحمات و تلاش 
های مهنــدس اوجی به دلیــل تلاش های 
شــبانه روزی این وزارتخانه در ســه سال 

گذشته قدردانی کرد.
معاون اول رئیس جمهور با ابراز خرسندی 
از انتخاب مهندس پاکنژاد بــه عنوان وزیر 
نفت گفت: ســکان این بخش از اقتصاد ملی 
و برنامه های پیشرفت که به یکی از فرزندان 
لایق، شایســته، با انگیزه و پرنشاط از بدنه 
همین وزارتخانه ســپرده شــده است که از 
همان لحظه اول کلیــد فعالیت های کاری 
خود را زد و با برنامه های خوب وی مطمئن 
هســتیم این بخش در توسعه کشور به ویژه 
اجرای برنامه هفتم توســعه سهم برجسته 

ای خواهد داشت.
محســن پاکنژاد وزیر نفت در این مراسم با 
قدردانی از زحمات مهندس اوجی اســاس 
کار این وزارتخانه را اجرای سیاســت های 
کلی نظــام و قانــون برنامه هفتم توســعه 
برشــمرد و تاکید کرد: از همــه ظرفیت ها 
برای رسیدن به اهداف و سیاست های کلی 

و اسناد بالا دستی استفاده خواهیم کرد.
جواد اوجی وزیر سابق نفت نیز در گزارشی 
از اقدامات و دســتاوردهای وزارت نفت در 
سه سال گذشته با تکیه بر دیپلماسی انرژی 
ارائه کرد و گفت: افزایش ۶۵ درصدی تولید 
نفت،  افزایش درآمدهای ارزی، کسب رتبه 
اول در رشد گروه اقتصادی نفت و گاز و رتبه 
نخســت بهره وری و اتمام ۱۵۵ پروژه نیمه 
تمام با ســرمایه گذاری ۳۴ میلیارد دلاری 
از بارز ترین اقدامات این وزارتخانه در ســه 

سال گذشته است.



وزیر اقتصاد:

بانک ها درباره ضامن وام ازدواج سخت نگیرند
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آقایان با ما مردم چه می کنید؟
محمدمهدی رحمتی، مدیرمســئول مهر  روزهای جابجایی دولت 
در کشــور به خصوص در زمان های که دولت میان جناح های سیاسی 
دست به دست شده معمولاً فضای تســویه حساب های سیاسی داغ تر 
است و حامیان و ســهم خواهان دولت جدید برای تسریع در جایگزینی 
همفکران خود در مســئولیت های کلیدی و تأثیرگذار کشــور از هیچ 
کوششــی فروگذار نمی کنند. این امر محدود به دولت خاصی نبوده و 
در سه دهه گذشته به یک پدیده رایج سیاسی در نظام تنظیم قدرت در 
کشور بدل شده است. چه بســا این رویکرد در آغاز دولت شهید رئیسی 
نیز مشاهده می شــد و حتی در مواردی نظیر ابقای یکی دو استاندار که 
شاید از نظر هیئت دولت و شــخص رئیس جمهور ظرفیت کار کردن با 
دولت سیزدهم را داشتند؛ فشــارها آنقدر بالا رفت که دولت را ناگزیر از 

جایگزینی آنها با گزینه های از جناح دیگر کرد.
در فقره این روزهای بورس که انتشــار نامه ســازمان بازرسی به وزیر 
اقتصاد بــرای ارائه توضیحــات در مورد دلایل موافقت شــورای عالی 
بورس با اعطای وام هایی بــا اعداد قابل توجه بــه اعضای هیئت مدیره 
بورس حاشــیه های متعدد رسانه ای داشته اســت نیز احتمال تسویه 
حساب های سیاســی برای تســریع در جابجایی عشــقی مدیرعامل 
بورس دور از انتظار نیســت. کنش های رســانه ای پیامــد آن هم در 
برخی رســانه ها که به این بهانه کل عملکرد ۳۵ ماهه مدیرعامل را زیر 
سوال برده و خواهان تســریع در جابجایی وی شده اند هم این موید این 
رویکرد است؛ اما در این میان پاسخ عشقی در توجیه دلایل این وام برای 
مخاطب اقناع کننده نیست.او ضمن تکذیب اعطای وام از سوی هیئت 
مدیره به اعضای آن، شــرایط خاص و محدودیت های سازمان بورس را 
دلیل موافقت شــورای عالی با اعطای چنین وام هایی می داند و توضیح 
می دهد که این وام ها از منابع ســازمان بورس تنها اختصاص به هیئت 
مدیرها ندارد و با توجه به همان شــرایط خاص مدنظر ایشــان به همه 

کارکنان این سازمان تعلق گرفته است.
از زاویه دیگر مســئله اصلی همین نقطه تبعیض است. بگذارید صریح 
یک نکته را روشن کنم که تبعیض عنوان شده در این یادداشت با آنچه 
در قالب مطالبات عدالت خواهی در سال های اخیر مطرح بوده است دو 
تفاوت عمده دارد. نخست آن که نگارنده بر این باور است که مسئولیت 
اجتماعی، رشد اجتماعی و عدالت اجتماعی با یکدیگر نسبت مستقیم 
دارند و این تلقــی غیر عملی که جامعــه بدون تفــاوت را آرمان خود 
می داند، علاوه بر آن که امکان پذیر نیســت؛ امید بــه آینده را کاهش 
داده، موجب زیرزمینی شدن رشد اجتماعی شــده و افول شفافیت را 
در جامعه به دنبال دارد. دوم آن کــه تعریف عدالت به عنوان یک ویژگی 
بی نهایت که هویت سیاســی برای برخی ایجاد کند و بر اساس تفسیر 
درون گروهی از آن، نظام معادلات قدرت را تحت الشعاع قرار دهد را نیز 

به نفع عدالت و نظام سیاسی کشور نمی دانم.
حتی از نگاه جان رالز کــه نظریه پرداز آرمانی برخــی در حوزه عدالت 
است و علی رغم تلاش برای استناد به مراجع و منابع دینی الگوی ذهنی 
خود را با آن تطبیق داده اند نیز »تعادل اندیشــه ورزانه« معیار عدالت 
اجتماعی است. او معتقد است نابرابری های اجتماعی و اقتصادی به دو 
شرط قابل قبول هستند: ۱( باید مختص به مناصب و مقام هایی باشند 
که تحت شــرایط برابری منصفانه فرصت ها باب آن ها به روی همگان 
گشوده است. ۲( این نابرابری ها باید بیشترین سود را برای محروم ترین 
اعضای جامعه داشته باشــند )اصل تفاوت (.به عقیده رالز »نابرابری در 
جامعه تنها در صورتی قابل توجیه است که با اعمال آن طیف وسیع تری 
از گزینه های مطلوب تر به روی محرومان گشــوده شود که در صورت 
حذفشان گزینه های یادشــده از بین خواهد رفت «.این منطق بیانگر 
آن اســت که اصل نابرابری امــری اجتناب ناپذیر اســت ولی همزمان 
می بایست فرصت دسترسی اجتماعی به موقعیت های برتر برای عموم 
جامعه بر اساس یک مسیر رشد مشخص فراهم باشــد و این برتری به 

گسترش برابری اجتماعی در جامعه کمک کند.
اصل چالش من با مسئله پیش آمده هم، اینجا است. در شرایطی که به 
دلایل مختلف بورس در سال های اخیر نتوانسته به عنوان یک پیشران 
مؤثر اقتصادی عمل کند و هم زمان در عرصه های مختلف اجتماعی به 
دلیل شرایط نامســاعد اقتصادی افراد و گروه های اجتماعی مختلف با 
بحران حفظ وضعیت موجود خود مواجهند؛ اعطــای چنین وام هایی 
حتی در صورت قانونی بودن با عدالت به مثابه انصاف فاصله دارد. برای 
مثال در عرصه رســانه ای کشــور و در میان خبرنگاران خوش نام و پر 
سابقه کشــور گرفتن یک وام ۱۰۰ تا ۲۰۰ میلیونی برای افزایش پول 
پیش اجاره مســکن و ماندن در محله فعلی فرایندی دشوار و گاه دست 
نیافتنی به شــمار می آید. خبرنگاری که علاوه بر آن که در حوزه کاری 
خود تحصیل کرده و یا سال ها تجربه دانشــی دارد، اثر رسانه ای قلم یا 
دوربین او می تواند معادلات حوزه تخصصی اش را تحت شعاع قرار داده 
یا تغییر دهد. در چنین شــرایطی فهم اجتماعی امــکان بهره مندی از 
فرصت ۱۵ برابری برای مدیر عامــل و هیئت مدیره بورس امکان ناپذیر 
اســت.هرچند مکاتبه ســازمان بازرسی و پاســخ گویی دستگاه های 
اجرایی در حــوزه عملکردی امری معمول اســت و قضــاوت در مورد 
چرایی انتشار این نامه دشــوار ولی انتظار عدالت منصفانه فارغ از آن که 
چه میزان از اســناد و مکاتبات اداری به مخاطب عمومی ارائه می شود، 
یک درخواست مشــروع و اولویت دار اجتماعی است. این انتظار به طور 
مشخص از مســئولانی که وظیفه تنظیم گری در حوزه اقتصاد را دارند 

دو چندان است.

۲۵ شهریور؛  آخرین مهلت  استفاده فعالان 
اقتصادی از بخشودگی جرائم مالیاتی

براســاس اعلام ســازمان امور مالیاتی کشــور، مؤدیانی کــه تا تاریخ 
۲۵ شــهریور کلیه بدهی مالیاتی خــود را پرداخت نمایند مشــمول 

بخشودگی جرائم قابل بخشش قرار خواهند گرفت. 
 بر اســاس بخشنامه اخیر ســازمان امور مالیاتی کشــور و به مناسبت 
گرامیداشــت هفته دولت و در جهت تکریم مؤدیــان محترم مالیاتی، 
اختیار بخشــودگی جرائم مالیاتی قابل بخشــش به مدیران کل امور 
مالیاتی سراســر کشور تفویض شــد. براساس این بخشــنامه، اختیار 
بخشودگی جرائم قابل بخشــش موضوع قانون مالیات های مستقیم و 
قانون مالیات بر ارزش افزوده برای اشخاص حقیقی تا سقف ده میلیارد 
)۱۰،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰( ریال و برای اشــخاص حقوقی تا ســقف سی 
میلیارد )۳۰،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰( ریال برای هر سال یا دوره حسب مورد 
در صورت پرداخت کلیه بدهی مالیاتی تا تاریخ ۲۵ شهریور سال جاری 

به مدیران کل امور مالیاتی تفویض می گردد. 
گفتنی است سازمان امور مالیاتی توصیه کرده است با توجه به فرصت 
محدود، مؤدیان مالیاتی مشــمول جهت برخورداری از این تسهیلات 
ویژه باید در اســرع وقت بــه ادارات امور مالیاتی محل ســکونت خود 
مراجعه کنند تا بتوانند با پرداخت بدهی ها تا ۲۵ شهریور از بخشودگی 

تا ۱۰۰ درصد برخوردار شوند.

یادداشت

بازار

بر اســاس گزارش های میدانــی، بازار نوشــت افزار 
در آستانه شــروع ســال تحصیلی تنوع بالایی دارد و 
کالاهای لوکس هم وارد این بازار شــده اند تا جایی که 
کوله پشتی مدرســه با قیمتی بین ۳۰۰ هزار تومان تا 

هفت میلیون تومان در بازار عرضه می شود.
 گزارش هــای میدانی از خرده فروشــی ها و همچنین 
بررسی فروشــگاه های آنلاین نشان می دهد که قیمت 
انواع لوازم تحریر نسبت به ســال قبل افزایش یافته و 
در این میان برخی از کالاها هم در دســته بندی های 
لوکس و قیمت های بالاتر از حد انتظار عرضه می شوند.

برای مثال قیمت یک بسته مداد مشکی ۱۲ تایی بسته 
به نوع و برنــد آن ۳۵ تا ۲۴۰ هزار تومــان قیمت دارد. 
البته قیمت بســته ۱۲ تایی مداد مشــکی مخصوص 
طراحی به بیش از یک میلیــون و ۴۰۰ هزار تومان هم 

می رســد. قیمت مداد نوکی نیز از حدود ۴۰ 
هزار تومان شــروع می شــود و تا بیش از دو 

میلیون تومان هم می رسد. 
همچنین در حال حاضر قیمت خودکارهای 
معمولی در بــازار حدود ۶۰۰۰ تــا ۵۰ هزار 
تومان قیمــت دارد، قیمــت خودکارهای 
رنگی نیز در ارزان ترین حالت در بســته های 

شــش تایی حدود ۳۵ هــزار تومان عرضه می شــود و 
در گران تریــن حالت نیــز روان نویس هــای رنگی در 
بســته های ۴۲ تایی به قیمت بیش از شش میلیون و 

۵۰۰ هزار تومان عرضه می شود.
قیمت هر بســته مداد رنگی ۱۲ تایی بسته به برند آن 
حدود ۳۰ تا حدود ۷۰۰ هزار تومان فروخته می شــود. 
البته مدادرنگی های با تنوع رنگ بیشــتر قیمت بالایی 

دارد، به طــوری که مدادرنگــی ۱۲۰ رنگ 
از یــک برنــد معــروف خارجــی در برخی 
فروشــگاه های آنلاین نزدیک به ۲۳ میلیون 

تومان قیمت دارد.
غلط گیر هم ۲۰ تا ۳۰۰ هــزار تومان قیمت 
دارد و پاک کن حدود ۱۵ تا ۷۹۰ هزار تومان 
در قالب پاک کن اتودی فروخته می شــود. 
البته پاک کن های برقی هم در بازار هست که تا حدود 

یک میلیون و ۸۰۰ هزار تومان هم قیمت دارد.
در ایــن میان قیمت دفتر نقاشــی ۵۰ برگ بســته به 
نوع، تعداد برگ و طرح آن در مدل های معمولی از ۳۰ 
هزار تومان شروع می شود و برای مدل های مخصوص 
آبرنگ به بیش از ۸۰۰ هزار تومان می رسد. دفتر مشق 
۱۰۰ برگ هم ۴۰ تا ۳۰۰ هزار تومان قیمت دارد البته 

دفترهای کلاســوری تا بیش از ۹۰۰ هــزار تومان هم 
قیمت دارد.

قیمت جامــدادی هم از حدود ۴۰ هزار تومان شــروع 
می شــود و برخی از انواع لوکس آن با طرح های خاص 
تا بیش از یک میلیون تومان هم قیمت دارد. اما قیمت 

مدل های پرفروش بیش از ۱۰۰ هزار تومان است.
در نهایت محصول اصلی دانش  آموزان و دانشــجویان 
کیف کوله پشــتی است که انواع ســاده و معمولی آن 
بین ۳۰۰ هزار تومان تا نزدیک به هفت میلیون تومان 

قیمت دارد.
 البته قیمت کوله پشــتی لــپ تاپ که بیشــتر مورد 
استفاده دانشجویان اســت، از حدود ۷۰۰ هزار تومان 
شروع می شود و قیمت گران ترین کوله پشتی لپ تاپ 

به بیش از ۲۵ میلیون تومان هم می رسد. 

 لوازم تحریر

ســمیه رســولی  وزیر اقتصاد گفت: در 
موضوع پرداخت تســهیلات ازدواج، باید با 
اغماض بیشــتری عمل کرد و برای چنین 
رقمی بــه وام گیرنده در خصــوص ضامن، 

سخت نگیریم.
عبدالناصر همتــی وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی در نشســت با اعضای کانون بانک ها 
و مؤسســات اعتباری خصوصی اظهار کرد: 
ناترازی بانک ها یکی از مهمترین مشکلات 
اقتصادی کشــور اســت. برخی بانک های 
خصوصی از ابتدا نادرســت شکل گرفتند، 
برخی بعداً ناتراز شــدند و برخی متوسط و 
خوب هســتند و هیچ کدام عالی نیستند و 
باید شرایط را به ســمتی ببریم که شرایط 

همه بهتر شود.
وی به کمبود درآمد صــادرات نفت، الزام به 
تأمین برخی کالاها با نــرخ ارز ترجیحی و 
همچنین مالیات پیش بینی شده در بودجه 
اشــاره کرد و ادامه داد: این مشــکلات به 
صورت زنجیروار به هم متصل هستند و باید 
به نحوی مدیریت شود که هم بانک ها و هم 

تولیدکننده متضرر نشوند.
همتی افزود: یک بال ما وزارت اقتصاد و بال 
دیگر وزارت دارایی اســت، بنابراین تأمین 

خزانه بخشی از وظایف وزارت اقتصاد است.
وی تاکید کــرد: تداوم ناتــرازی بانک ها به 
خاطر فشار بر نرخ سود، موجب مشکل برای 
بورس می شــود و بدون حل مشکل بورس، 
تأمین مالی از بازار ســرمایه نیــز به خوبی 

شکل نخواهد گرفت.
وزیــر اقتصاد با اشــاره به برخی مســائل و 
مشــکلات مطرح شــده از ســوی مدیران 
عامــل بانک هــای خصوصــی حاضر در 
جلســه و بیان اینکــه به دلیل آشــنایی با 
مسائل بانکی و اقتصادی، از قبل در جریان 
بسیاری مشکلات است، تصریح کرد: برخی 

مشــکلات راه حل بلند و میان مدت دارد و 
برخی، کوتاه مدت؛ پیشــنهاد من این است 
که بنشینید و برای حل مشــکلات، نوعی 
اولویــت بندی طراحــی کنید تــا آنها که 

سریع تر قابل حل است را پیشنهاد بدهید.
همتی بــا بیــان اینکه بــه عنــوان مثال 
در موضــوع تســهیلات تکلیفــی، بنــا بر 
حساســیت ها، ناچار بــه اولویــت بندی 
هســتیم، اظهار کرد: در موضــوع پرداخت 
تســهیلات ازدواج، باید با اغماض بیشتری 
عمل کــرد و برای چنیــن رقمــی، به وام 

گیرنده، در خصوص ضامن، سخت نگیرید.
وزیر اقتصاد افزود: در ایــن خصوص حتی 
می توانیم با بانک مرکــزی توافق کنیم که 
ســفته های دریافت کنندگان وام ازدواج را 
جزو ذخایر صد در صد محاســبه نکنیم و به 

جوانان متقاضی، کمتر سخت بگیریم.
وی خطاب به مدیران شــبکه بانکی گفت: 
بنابراین آنچه تأکید من به شما است اینکه، 
بیایید برنامه ریزی کنید برای حل دو سه تا 
از مشــکلات قابل حل که می دانیم تا پایان 
سال ۱۴۰۳ توان رفع آنها را داریم تا عجالتاً 
از میزان ناترازی بانک ها کم شــود؛ مسئله 
توســعه عملکرد هــم بماند بــرای بعد که 

شرایط مهیا تر شد.
همتی با اعلام اینکه جلسه بعد وی، به طور 
مشــترک، با مدیران عامل کلیه بانک های 
دولتی و خصوصــی خواهد بــود، تصریح 
کرد: البته ما به هیچ وجــه نمی خواهیم در 
حوزه عملکــردی بانک مرکــزی دخالت 
کنیم و همواره اعتقادم این بوده اســت که 
این بانک باید اســتقلال لازم را داشته باشد 

ولی ما و بانک مرکزی بدون کمک همدیگر 
نمی توانیم کار را به پیش ببریم.

وزیر اقتصــاد با بیان اینکه بهتر اســت ابتدا 
مسائل و مشــکلات مشترک بین بانک های 
خصوصی و دولتی را حل کنیم و ســپس به 
حل مسائل اختصاصی بانک های خصوصی 
و مؤسســات اعتباری بپردازیم، تأکید کرد: 
به نظر من، اصلًا هیچ مشــکل غیر قابل حل 
در کشــور وجود ندارد و فقط باید اراده حل 

آن وجود داشته باشد.
همتــی در ادامه با اشــاره بــه مصادیقی از 
موضوعات ترند شــده در فضــای مجازی و 
رسانه ای کشور طی روزهای اخیر از مدیران 
بانک های خصوصی خواست، در مواجهه با 
انتقادات و حملات رسانه ای، انفعالی عمل 

نکنند.

وی با تأکید بــر اینکه هیچ مدیــر یا بنگاه 
دولتی و خصوصی مصون از خطا و اشــتباه 
نیســت، تصریح کرد: وظیفه روابط عمومی 
دســتگاه های دولتــی و عمومــی از جمله 
بانک ها و مؤسســات اعتبــاری خصوصی، 
صرفاً دفــاع از رئیس مجموعــه و تخریب 
منتقدان نیســت، کما اینکه بــه نظر من، 
روابط عمومی های بانک ها، به جای دفاع از 

فرد، باید از نظام بانکی دفاع کنند.
همتی پیشنهاد کرد که مســئولان روابط 
عمومــی بانک ها، بــا مرکز اطلاع رســانی 
و روابط عمومــی وزارت امــور اقتصادی و 
دارایــی، هماهنگی هــای لازم را به عمل 
بیاورند و در یک همکاری مشــترک، اذهان 
عمومی را نســبت به عملکرد و مشــکلات 

نظام بانکی روشن نمایند.
وزیر اقتصاد بــا یادآوری اینکه مشــکلات 
سیســتم بانکی، کمابیش با هم مشــترک 
است، تأکید کرد: این مشکلات مشترک را 
می توان به طور مشترک با افکار عمومی در 

میان گذاشت.
گفتنی اســت، کانون بانک ها و مؤسســات 
اعتباری خصوصی فعالیت خود را در ســال 
۱۳۸۳ آغاز کرد و تاکنــون اقدامات مؤثری 
در راستای کمک به رشــد و توسعه کشور و 
همچنین رونق تولید داشــته است. کانون 
بانک ها و مؤسســات اعتباری خصوصی هم 
اکنون دارای ۱۵ عضو فعال اعم از بانک ها و 

مؤسسات اعتباری خصوصی است.
شایان ذکر اســت ایجاد هماهنگی، وحدت 
رویــه در عملیــات بانکی، همــکاری بین 
اعضای کانون و تــلاش در خصوص بهبود 
کیفیت ارائه خدمات به مشتریان و استقرار 
روش هــای نویــن بانکــداری منطبق با 
بانکداری اسلامی و ضوابط بانک مرکزی از 

جمله اهداف این کانون است.

از پاک کن های برقی تا کوله پشتی ۷ میلیون تومانی؛ عرضه لوازم تحریر لوکس در بازار

هادی حق شناس:  باید سفره های جداگانه جمع شود

رییس سازمان بورس تخلف کرده است
 فرشــته رضایی  »وام عشــقی« حالا به 
هشــتکی ترنــد در شــبکه های اجتماعی 
تبدیل شــده اســت. ماجــرا بــه وام چند 
میلیــاردی رییــس مســتعفی بــورس 
برمی گردد که آن را با ســود ۴ درصدی به 

خود و همکاران اختصاص داده است.
 ارقــام نجومی یــا وام هــای نجومی حالا 
پدیده ای آشــنا در ســپهر اقتصادی ایران 
هســتند. پیش از این نیز اخبــار مربوط به 
اعطــای وام های کــم بهره بیــن کارکنان 
بانکی حواشــی زیــادی ایجاد کــرده بود. 
بانک مرکــزی اخیرا از تســهیلات بیش از 
۹۱ هزار میلیاردتومانی به کارکنان بانک ها 
پرده برداری کرده است. همه این تسهیلات 
و پرداخت هــا بــا آیین نامه هــای داخلی 
شــرکت ها و در رأس آن بانک مرکزی اجرا 
می شود که کارکنان هر کدام از شرکت های 
پولی و مالی و همچنین بانک ها توانسته اند 
با سود مناسب و باز پرداخت طولانی مدت، 
از آن تسهیلات برخوردار شوند. همه ی این 
مناسبات در شــرایطی است که اغلب اقشار 
جامعــه برای دریافــت وام بانکی شــرایط 
ســختی را ســپری می کننــد تا بــا انجام 
تعهدات متعدد موفق به دریافت تسهیلات 
شوند. به جز این، آمارها خبر می دهند بیش 
از ۳۴۹ هزار زوج جــوان در انتظار دریافت 

وام ازدواج هستند.
ســر و  صدای مربوط به اعطای وام نجومی 
ســازمان بورس  موجب شد مجلس نسبت 
بــه آن واکنش نشــان دهد. روز گذشــته 
ســخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس 
اعلام کرد: کمیســیون اقتصادی حتماً بعد 

از تعطیلات در اولین جلســه بــا جدیت به 
موضوع وام های نجومی بدون پایه و اساس 
رســیدگی خواهد کرد.فاطمه مقصودی در 
گفت و گو با سایت خانه ملت، با اشاره به نامه 
عشقی رییس مستعفی ســازمان بورس و 
اوراق بهادار مبنی بر قانونی بودن تسهیلات 
و تایید آن توسط شورای عالی بورس، تاکید 
کرد: تمام دلایل و جوانب پرداخت وام های 
نجومــی از ســوی ســازمان ها و نهادهای 
مختلف به کارکنان خود باید مورد بررســی 
قرار بگیرد که پرداخت این وام های نجومی 
از ســوی نهادهــای مربوطه بــه کارکنان 
خود بر چه اساســی صورت می گیرد؟ این 
مســئله باید به صورت جزئی در کمیسیون 
اقتصادی مجلس مورد توجــه قرار بگیرد؛ 
حتی اگر پرداخت این وام ها بر مبنای قانون 

صورت گرفته باشد.
در همین خصوص دکتر هادی حق شناس 
کارشــناس اقتصادیِ حــوزه بودجه، پولی 
و مالی به اقتصــاد آنلاین گفــت: برخی از 
شرکت ها و ســازمان ها ســاختار درآمد- 
هزینــه دارند و بودجــه آن ها وابســتگی 
کمتری بــه دولــت دارد. معمــولا هم به 
زیرمجموعــه خــود تســهیلات پرداخت 
می کننــد و پرداخت تســهیلات آنان هم 
چهارچوب و قواعدی دارد و بر اساس آیین 

نامه های آن هاست.
حق شــناس اضافــه کــرد: در واقــع این 
پرداخت ها چنــدان بی ضابطه نیســت اما 
اتفاقی که در مورد ســازمان بــورس  اوراق 
بهادار افتــاد جزو استثناهاســت و طبیعی 
اســت که اســتثنا نمی تواند قاعده بشود. 

مشــخص اســت که در اینگونه مــوارد که 
خــلاف آیین نامه هــا رفتار می شــود باید 
برخورد صــورت بگیرد. امــا نباید این یک 
مورد را ما به کل پرسنل شــرکت ها یا سایر 
به اصطلاح دستگاه ها تعمیم دهیم. خصوصا 
که به نظر می رسد پیش از آنکه در واقع نیاز 
به تغییر آیین نامه ها یا شیوه نامه های برخی 
شرکت های دولتی یا خصوصی باشد، لازم 
است که دســتگاه نظارتی بر اینگونه موارد 
نظارت جدی کننــد که چنیــن اتفاقاتی 

نیفتد.
این کارشــناس حوزه پولی و مالی تصریح 
کرد: نکته کلیدی تر این اســت که تا وقتی 
که در یک رســانه ای به حسب تصادف یک 
فسادی افشا و اعلام نشود، معمولاً در ایران 
کســی در چنین مواردی مداخله نمی کند. 
حال سوال این است که اگر این خلاف بوده 
-که به نظر می رســد خلاف باشد- دستگاه 
نظارتی چرا پیشــگیری نکردند؟ همچنین 
موضوع حقوق های نجومی که چند ســال 
پیش مطرح و افشــا شــد، بعــداً برخی از 
مقامات اعلام کردند که بســیاری از کسانی 
که حقوق نجومی گرفتند تعدادشان بسیار 
کم بود. بنابراین به نظر می رســد که قبل از 
اینکه با اینگونه مســائل با بگیر و ببند رفتار 
شود ابتدا باید سراغ دســتگاه نظارتی رفت 
که آن هــا چرا درســت نظــارت نکردند؟ 
به دلیــل اینکه بعید به نظر می رســد که ما 
آیین نامه یا دستورالعملی داشته باشیم که 

اجازه پرداخت وام های میلیاردی را بدهد.
هادی حق شــناس در خصوص نامه رییس 
سازمان بورس مبنی بر قانونی بودن چنین 

تســهیلاتی تاکید کرد: رابطه منطقی بین 
اعطای این وام هــا بر اســاس قانون وجود 
ندارد. لذا بعیــد به نظر می رســد که طبق 
آیین نامه یا شــیوه نامه های مرسوم چنین 

پرداخته هایی انجام شده باشد.
اما افشــای این مســایل باعث می شود که 
اقشــار مختلف جامعه احســاس تبعیض 
کنند و در خصوص ایــن پرداخت ها مواضع 
منفی بگیرند. حق شــناس در این خصوص 
هم گفــت: مردمی کــه به هر حــال برای 
تســهیلات کوچک باید صدها مانع را طی 
کنند، قطعا احســاس تبعیــض می کنند. 
آنان برای گرفتــن وام ۱۰ تــا ۲۰ میلیون 
تومانی دچــار محدودیت می شــوند اما در 
مقابل برخی وام های میلیاردی می گیرند و 
دچار محدودیت هم نمی شوند. نکته اصلی 
هم همین اســت و در واقع خلاف تفسیر آن 
جمله رئیس جمهور اســت که »باید سفره 
مردم و مسئولین یکی بشود« بنابراین لازم 
اســت این گونه تبعیض های نــاروا حذف 

شود.
این کارشناس اقتصادی در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکــه فکر می کنیــد در مجلس 

فعلی این ظرفیت وجود داشــته باشــد که 
با چنیــن پدیده هایی برخورد شــود؟ هم 
بیان کرد: فکــر نمی کنم نیاز بــه مداخله 
مجلس باشــد. تصور من این اســت که به 
اندازه کافــی آیین نامه و شــیوه نامه برای 
پرداخت تسهیلات بانکی وجود دارد لذا به 
نظر می رســد که قانون اینجا رعایت نشده 
است. ولی برای جلوگیری از چنین اتفاقاتی 
باید به ســراغ آیین نامه های مالی حاکم بر 
شرکت ها و دســتگاه های اجرایی رفت. اگر 
آن آیین نامه ها درســت نوشته شده باشد و 
دستگاه نظارتی درســت نظارت کند بعید 
اســت که چنین اتفاقاتی بیفتد. به هر حال 
طبیعی است که همه سازمان ها متناسب با 
حرفه خود برای کارکنان خود مزیتی دارند 
و از برخی از مزایای شــغلی بهــره می برند. 
این در مورد بانک ها هــم می تواند مصداق 
پیدا کند. البته این دلیل بر این نمی شــود 
که اجحاف انجام گیرد و منجر به این شــود 
که تبعیض های ناروا صورت گیرد. به تعبیر 
رئیس جمهــور نباید هر کس یک ســفره 
جداگانه داشــته باشــد و لازم است موارد 

تسهیلاتی را محدود کنند. 

 دیوان محاسبات کشور در جدیدترین گزارش درخصوص 
منابــع و مصارف دولــت از ابتدای فروردین مــاه تا پایان 
مردادماه ســال ۱۴۰۳ اعلام کرد: میزان کســری بودجه 
دولت در این مــدت ۵/۷۵ همت بوده که این کســری با 

استفاده از ظرفیت های مدیریت منابع خزانه داری تامین 
شــده اســت.به گزارش روابط عمومی دیوان محاسبات 
کشــور، بررســی های فنی و تخصصی این نهاد نظارتی 
درخصوص پایش برخط عملکرد بودجه نشــان می دهد، 

منابع در اختیار دولــت از ابتدای فروردین مــاه تا پایان 
مردادماه ســال ۱۴۰۳ بالغ بر ۵/۹۷۱ همت و کل مصارف 
عمومی نیز بالغ بر ۱۰۴۷ همت و کسری آن به میزان ۵/۷۵ 
همت بوده است که این کسری با استفاده از ظرفیت های 

مدیریت منابع خزانه داری تامین شده است.این در حالی 
است که در برخی از ردیف های درآمدی از جمله فروش و 
واگذاری اموال منقول و غیرمنقول تنها ۲ همت معادل ۸ 

درصد مصوب ۵ ماهه عملکرد داشته است.

کسری بودجه دولت با مدیریت منابع خزانه داری تامین شد



چرا انتخاب رشته کنکور امسال، حاشیه ساز شد؟

در بررسی گزارش حسابرسی سازمان پسماند تهران مطرح شد

وی پاکبان آمادگی شهرداری تهران برای جذب ۵۰۰۰ نیر
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سفرهای ارزان اما پُر هزینه برای نظام سلامت
بدون اغراق، ســفر به شهرهای شمالی به خصوص اســتان مازندران را 
باید آسان ترین مســافرت ایرانی ها تلقی کرد که البته چندان هم کم 

هزینه برای نظام سلامت کشور نیست.
 تابستان و زمستان ندارد، کافی اســت یک روز تعطیل رسمی در تقویم 
داشته باشیم که به آخر هفته چسبیده باشد؛ سریع آماده سفر به شمال 

می شویم.
ماجرای سفر به شهرهای شــمالی به خصوص مناطق مازندران و البته 
گیلان، از سال های گذشته تاکنون همیشه با حواشی همراه بوده است.

اگر یادمــان باشــد، دوران کرونا هم مردم از رفتن به شــمال دســت 
نمی کشیدند و جاده های شمالی همیشه شلوغ و پرترافیک بوده اند.

اما، این یک طرف ماجرای سفر به شهرهای شــمالی است، روی دیگر 
قصه، مشکلاتی است که به دنبال این سفرها ایجاد می شود.

واقعیت امر این است که قریب به اتفاق افرادی که راهی مناطق شمالی 
می شــوند که یکی دو شب را کنار ســاحل و جنگل ها استراحت کنند، 
کسانی نیســتند که ویلای شــخصی داشته باشند یا ســراغ ویلاهای 
اجاره ای لوکس بروند. بلکه، اکثریت مســافران شــمال، با برپا کردن 
چادر در حاشیه سواحل یا بوستان های جنگلی، ســفر خود را تکمیل 

می کنند.
شایع ترین بیماری های سفر، متوجه افرادی است که لاجرم از آب های 
آلوده و البته غذاهایی استفاده می کنند که چندان قابل اعتماد نبوده و 

همین موضوع می تواند اولین عارضه سفر به شهرهای شمالی باشد.
از سوی دیگر، افزایش تصادفات جاده ای در ســفرهای شمالی در ایام 
تعطیلات، باعث می شود بار مضاعف بر هزینه های نظام سلامت کشور 

تحمیل شود.
تصادفات منجر به مصدومیت و اشــغال تخت های بیمارســتانی برای 
مدت زمان زیاد، مصرف ملزومات پزشکی برای آسیب دیدگان و…، از 
جمله پیامدهای تصادفات در جاده های شمالی است که باعث می شود 

هزینه های نظام سلامت، دوچندان شود.
هر یک روز اشغال تخت بیمارســتانی در بخش دولتی که محل ارجاع 
مصدومان تصادفات اســت، هزینه زیادی روی دست دولت می گذارد. 
در حالی که اگر چنین هزینه هایی ایجاد نشــود، می تــوان به کیفیت 

خدمات سلامت برای سایر نیازهای درمانی افزود.
از سوی دیگر، هزینه های ناشی از مســمومیت با آب و غذای آلوده نیز، 

کمتر از هزینه های مصدومان تصادفات جاده ای نیست.
در یک نگاه، وقتی بخواهیم هزینه های ســلامت در هر سفر به مناطق 
شــمالی را محاســبه کنیم، ســر به فلک می گذارد. در حالی که این 
هزینه ها از نگاه مردم دور مانده و فکر نمی کنند که هر مصدوم تصادف، 
چقدر هزینه برای نظام سلامت دارد. همین طور، داروها و تجهیزاتی که 
در زمان بستری مصدوم استفاده می شود، بخش دیگری از هزینه های 

پنهان سفرهای شمالی است.

به نظر می رسد، برای مدیریت ســفرهای شمالی باید تدبیری اندیشید 
که از بروز هزینه های پنهان در نظام سلامت کشور جلوگیری شود. در 
واقع می توان گفت، ســفرهای ارزان به مناطق شــمالی، هزینه زیادی 

برای نظام سلامت دارد.

رئیس شورای اسلامی شهر تهران:
دولت های مختلف موضوع انتقال پایتخت را 

ح کرده اند مطر
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران با اشاره به سفر شــهردار تهران به 
سوریه، گفت: سفر ایشــان کاملًا با هماهنگی و به دعوت سوریه انجام 

شده و وزارت امور خارجه نیز در جریان موضوع قرار داشته است.
 مهدی چمران در حاشیه دویست و شــصتمین جلسه شورای اسلامی 
شهر تهران در جمع خبرنگاران با بیان اینکه طرح یک فوریتی انتخاب 
حسابرس شورا برای مسائل مالی آن بررســی خواهد شد، اظهار کرد: 
تعدادی گزارش حسابرسی نیز در دستور جلسه امروز قرار گرفته است.

رئیس شورای اسلامی شــهر تهران درباره انتقال پایتخت افزود: آنچه 
رئیس جمهور مطرح کرده صحیح اســت. ضرورتی ندارد همه بخش ها 
در تهران متمرکز شــود وقتی بنادر فعالی در جنوب و شــمال کشــور 
می توانیم داشته باشــیم که صنعت کشــور را فعال کند. باید روی این 
موضوع کار و فکر شــود. دولت های مختلف در ایــن زمینه چندین بار 

مطالعه کردند اما هنوز به نتیجه مشخصی نرسیده اند.

وی افزود: آقای جهانگیری در دولت وقت این موضوع را بررســی کرد 
اما به نتیجه نرسید. اینکه اســتان ها صاحب اختیار باشند یک ضرورت 
است و باید مسائل در کل کشور تقسیم شود و منتج به یک بخش باشد. 
اینکه یکجا مرکز اقتصادی و مرکز حکومتی به صورت همزمان باشــد، 
مسئله ای است که نیاز به بررسی دارد. تهران با مشکل آب روبه رو است 
اما دیگر شهرها هم چنین مشکلی را دارند. به هر شکل توزیع مناسب و 

عادلانه بخش ها در کشور موضوع مهمی است.
رئیس شــورای شــهر تهران گفت: دولت های مختلف موضوع انتقال 

پایتخت را مطرح کردند اما به نتیجه مشخصی نرسید.
رئیس شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه در خصوص آرامستان ها 
بحث مفصلی داشــتیم و باید در دســتور قرار دهیــم، گفت: مناطقی 
بررســی شــده که به دلایل اقتصادی نمی توانیم نقاط را معرفی کنیم. 
هرچه ســریع تر اطلاعات را به ما بدهند می توانیم سریع تر بررسی ها را 
انجام دهیم. به نظر می رســد تا پایان ســال بتوانیم نقطه گذاری را به 

نتیجه برسانیم.
وی با بیان اینکــه تمهیدات و اقدامــات در اول مهر تشــدید و برخی 
عملیات های عمرانی متوقف می شــود، گفت: امور بــه صورت روزمره 
انجام می شود و بعید به نظر می رسد اتفاقی بیفتد. شناورسازی در حال 
حاضر هم وجــود دارد و تأثیر خود را می گذارد اما اینکــه ترافیک را به 
کلی اصلاح کند، چنین نیست.چمران با اشــاره به سفر شهردار تهران 
به سوریه، یادآور شد: سفر ایشــان کاملًا با هماهنگی و به دعوت سوریه 
انجام شــده و وزارت امور خارجه نیز در جریان موضوع قرار داشــته و 

امیدواریم بتوانیم چنین تعاملاتی را افزایش دهیم.

دیوار

فوق تخصص گوارش و کبد، دربــاره اینکه چرا اینقدر 
گرفتار کبد چرب شده ایم، توضیحاتی داد.

 ســید موید علویان، با عنوان ایــن مطلب که چربی در 
کمین سلول های بدن نشسته است و روز به روز جامعه 
ما چاق تر شده اســت، گفت: به امتداد افزایش چاقی، 
خطر بیماری های قلبی عروقی، سکته های مغزی، بالا 
رفتن کلســترول و تری گلیســیرید خون و دیابت نیز 

افزایش می یابند.
وی افزود: رژیم غذایی نامناســب و پرخوری و در کنار 
آن کاهلی و کم تحرکی ســبب شــده که کبدها چرب 
شوند، تا حدی که بر اساس برخی تحقیقات انجام شده 
حداقل ۳۰ درصد از مردم کشــورمان دچار کبد چرب 

هستند.
علویان بــه این موضــوع تاکید کرد: کبد کــه در دفع 
سموم وظیفه اساســی دارد، خود با چربی زیاد مسموم 

می شود.
این فوق تخصص گوارش و کبد گفت: گرچه کبد چرب 
بیشتر در افراد چاق دیده می شــود ولی در افراد لاغر با 
سابقه ژنتیکی دیابت و مصرف کنندگان چربی و روغن 

فراوان هم دیده می شود.
وی افزود: زنان خانــه دار کم تحــرک و کارمندان که 

وقت زیادی برای آشــپزی ندارند و مجبور به 
مصرف غذاهای آماده و ناسالم می شوند، در 

معرض ابتلاء به کبد چرب قرار دارند.
علویان با عنوان این مطلب که باید با رسوب 
چربی در کبد مقابلــه و برای حذف آن تلاش 
زیادی نمود، ادامــه داد: مبتلایان به دیابت 
مستعد کبد چرب هســتند و از طرفی دیگر 

مبتلایان به کبد چرب مستعد ابتلاء به دیابت در آینده 
هستند.

وی افزود: اولیــن قدم در درمان کبد چــرب، افزایش 
میزان تحرک و انتخــاب ورزش و به موازات آن کاهش 
چشمگیر مصرف چربی اشــباع شده در غذای مصرفی 
است. زیرا قوی ترین عامل در افزایش چربی های مضر، 

مصرف اسیدهای چرب اشباع شده است.
علویان گفت: باید محصولات لبنی پرچرب، کره، پنیر، 
بستنی، سوسیس، گوشت های چرب را حذف کرد و به 
جای آن از محصولات لبنی کم چرب، گوشــت بدون 

چربی و سبزیجات و میوه بیشتر استفاده کرد.
وی افــزود: مصرف غذاها بــه روش آب پــز و بخارپز و 
استفاده از سبزیجات و غذاهای گیاهی از راه هایی است 
که می توان برای جلوگیری از ابتلاء به کبد چرب برای 

آن حســاب ویژه ای در زندگــی ایجاد کرد و 
در کنار مصرف چنیــن غذاهایی، روزی نیم 
ساعت ورزش کرد، ورزشــی که ضربان قلب 
ما را به ۱۳۰ در دقیقه برســاند و کاملًا عرق 

کنیم.
علویان ادامه داد: عده ای از افراد نمی توانند از 
طعم و مزه غذاهای چرب بگذرند و ادعا دارند 
که بدون چربی، غذاها برای آنها غیرقابل تحمل خواهد 
بود. باید به آنها گفت که چربی برای کبد مضر اســت و 
غذایی که سرخ می شــود آکنده از چربی مضر است و 
غذای آب پز بهتر و سالم تر اســت و یا حداقل کاری که 
این افراد می توانند انجام دهند، این اســت که از روغن 

کمتری برای سرخ کردن غذا استفاده کنند.
وی در همین راســتا افزود: راه حل بعدی هم این است 
که از ماهیتابه هایی که اخیراً به بازار آمده و غذا را بدون 

روغن سرخ می کنند، استفاده کنند.
علویان گفت: انســان باید به جنــگ عادت های غلط 
برود. مــا بیمارانی داریــم که وقتــی می گوئیم نمک 
نخورید، یا غذاهای چرب و سرخ شــده نخورید، انگار 
که دنیا را از آنها گرفته ایــم. همین بیماران بعد از اینکه 
دچار حملات قلبی می شوند یا سکته مغزی می کنند، 

چنان وحشتی سراســر وجود آنها را می گیرد و ظرف 
مدت کوتاهــی، عدم مصرف نمک، چربــی، قند و…، 
برای آنها یک مسئله عادی می شــود و ذائقه آنها کاملًا 
تغییر می کند که نشان می دهد می توانیم عادت غذایی 
خود را تغییر دهیم اما همیشه باید برای ما اجبار وجود 

داشته باشد.
این فوق تخصص گــوارش و کبد اظهار داشــت: ما در 
ایران عادت های خــوب غذایی داشــتیم و البته هنوز 
هم داریم که عده ای از مردم به ویژه در روســتاها از آن 
استفاده می برند و سود آن را هم می بینند، همچنان که 
کلم، کاهو، سیب، لیمو، پوســت مرکبات، نعناع، پونه، 
کاســنی، انگور، مرزنگوش، توت، توت فرنگی، هویج، 
جوانه گنــدم، خار علیــص از گیاهان دوســتدار کبد 

هستند. البته بسیاری هم آن را فراموش کرده اند.
وی افزود: ما غذاهای فســت فود سالم هم داریم؛ میرزا 
قاسمی یک نوع غذای ســریع اما سالم است. غذاهایی 
که در برخی شــهرها با کشــک درســت می کنند که 
سرشار و انباشــته از کلسیم اســت. باید به سنت های 
درست بازگشت. به جای نوشــابه های قندی و گازدار، 
از دوغ های مناسب و شــربت های بدون قند نعنا و لیمو 

ترش استفاده کرد.

سلامت

خریدار  گزارش حسابرســی ســازمان 
مدیریت پســماند شــهرداری تهران برای 
ســال ۱۴۰۲ بــا رأی حداکثــری اعضای 

شورای شهر تهران تأیید شد.
 اعضای شــورای اسلامی شــهر تهران در 
دویست و شــصتمین جلسه علنی شورای 
اســلامی شــهر تهران بررســی گزارش 
حسابرســی ســازمان مدیریت پسماند 
شهرداری تهران برای ســال ۱۴۰۲ را در 
دســتور کار داشــتند که در همین راستا 
رضا محمــدی، مدیر عامل این ســازمان 
با بیان اینکه زمینی از ۷۰ ســال پیش در 
کهریزک به شــهرداری تحویل داده شده 
و در آن پســماند پردازش می شود، گفت: 
در زمینی که ۴۰ سال قبل شهرداری زباله 
دفن کرده و پس از آن اقدامی انجام نداده، 
مالکی پیدا شــده که از شهرداری شکایت 

کرده است.
وی افزود: چون به آن زمین خسارت وارد 
شده قرار بر این شــده که یا مابه التفاوت 
خسارت پرداخت شود و یا زمین به مالک 
تحویل و زبالــه آن منتقل شــود. رقمی 
که به عنوان خســارت اعلام کرده بودند 
بسیار ســنگین بود و ما گفتیم که با یک 
ســوم هزینه اعلام شــده، زباله را منتقل 

کنیم.
محمدی با بیان اینکــه آرادکوه به مدت ۷۰ 
سال مرکز دفن پســماند است، تأکید کرد: 
بنده در استانداری، اداره کل منابع طبیعی 
موارد را دنبال کردم. زباله سوزی که در آن 
زمین فعالیت داشــته از نظر منابع طبیعی 

خلاف قانون فعالیت می کند. در جلسه ای 
که با شهردار و دادستان داشتیم گفتیم که 
در آن زمیــن ترک فعل انجام شــده و هیچ 
پیمانکاری حاضر نیســت در زمینی که ما 

مالک آن نیستیم، فعالیت کند.
مدیرعامــل ســازمان مدیریت پســماند 
شــهرداری تهران با تأکید بر اینکه مالکیت 
تنها به گونه ای اســت که برخــی زمین ها 
صرفا در تصرف شهرداری است، گفت: این 
موضوع یکی از معضلات ماســت و شهردار 
شــخصاً موضوع را پیگیــری می کند. برای 

شــهرک بازیافت هم موضــوع را پیگیری 
می کنیم و نامه نگاری هــای لازم را در این 

خصوص انجام داده ایم. 
ما هفت هزار تن زباله را کجا می توانیم دفن 

کنیم؟
وی ادامه داد: بیش از ۱۵ سال است قرارداد 
زمین آبعلی تمام شده و پیگیری هایی انجام 
دادیم که موضوع به نتیجه برسد و در نهایت 
ناچار خواهیم شــد فرایند قضایی آن را طی 

کنیم. 
از شــورا تقاضا داریم به واســطه اتفاقاتی 

که در بخش نیروی انســانی در ســازمان 
افتــاده، مســاعدت های لازم را داشــته 

باشد.
محمــدی با بیــان اینکه ماشــین آلات و 
نیروی انســانی دو عنصر اثرگذار در حوزه 
مدیریــت پســماند هســتند، تأکید کرد: 
میانگین ماشــین آلات تحویلــی به ما به 
مقدار ۱۳۹۴ بود و امروز به ســال ۱۳۹۹ 

رسیده است. 
جاروهای مکانیزه که از ساختار خارج شده 
بود دوباره فعال شده اســت. ۳۰۰۰ نیروی 

ایرانی داریم که پیمانکاران را مجاب کردیم 
نیروهای ایرانی و یــا اتباع مجاز جذب کنند 
که در یک ســال اخیر ۱۰۰۰ نیروی ایرانی 

جذب شد.
وی ادامــه داد: از شــهردار تهران و شــورا 
خواستیم که با وزارت کشور هماهنگی های 
لازم را داشته باشند تا بتوانیم نیروی ایرانی 
جذب کنیم. در حــال حاضر آمادگی داریم 
۵۰۰۰ نیروی پاکبان جذب کنیم و بیش از 
قانون کار حقــوق بپردازیم و حقوق بیش از 

۱۲ میلیون تومان را در نظر گرفته ایم.

چمران: از وضعیت رفت و روب شهر 
ناراضی هستیم

مهــدی چمران رئیس شــورای اســلامی 
شــهر تهران پس از ســخنان مدیــر عامل 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران 
با تأکید بر اینکه همه مــا از وضعیت رفت و 
روب شهر ناراضی هستیم، تأکید کرد: باید 
در جلســه ای جداگانه به موضوع عملکرد 
مدیریت پســماند پرداخته شــود. برخی 
شــهرها از محل جمع آوری پسماند، هزینه 
رفــت و روب را تأمین می کننــد و نظافت 
انجام می دهند و معابر هم پاکیزه اســت اما 
در تهران با وجود جمــع آوری زباله گردان، 
هنوز این افراد وجود دارند و وضعیت رفت و 

روب هم رضایت بخش نیست.
 گــزارش حسابرســی ســازمان مدیریت 
پسماند شهرداری تهران برای سال ۱۴۰۲ 
در این جلســه با حداکثر آراء موافق تأیید 

شد.

خریدار   انتشار کارنامه داوطلبان کنکور 
۱۴۰۳ و آغاز انتخاب رشته با اعتراض هایی 
همــراه شــد؛ زیــرا داوطلبــان ۱۴۰۲ 
پذیرفته شده  در رشــته های دندانپزشکی، 
داروسازی و پزشــکی اجازه انتخاب رشته 
نداشتد، ولی داوطلبان گروه های آزمایشی 
دیگــر اگــر در کدرشــته محلی پذیرفته 
شده و حتی تحصیل را شــروع کرده باشند 
می توانستند در کنکور امســال نام نوسی و 

دوباره انتخاب رشته کنند.
 امســال و در دومین ســال اجرای مصوبه 
شــورای عالی انقلاب فرهنگــی، موضوع 
انتخاب رشــته داوطلبــان بــه ماجرایی 
مفصل تبدیل شــد، زیرا داوطلبان و حتی 
پذیرفته شــدگان کنکــور ۱۴۰۲ فقــط 
بــا نام نویســی در کنکــور ۱۴۰۳، اجازه 
انتخاب رشته داشــتند. همین امر هم روی 
تراز داوطلبان ســال جاری اثر گذاشت، هم 
فرصت انتخاب رشته آنها را کاهش داد، هم 
به نوعی تضییع حقــوق کلی بود زیرا برخی 
از داوطلبان پارســال حتی تحصیل خود را 
در دانشــگاه پذیرفته شــده آغاز کرده و دو 

نیمسال دانشجو بودند.
شــورای عالی انقلاب فرهنگی از سال ۹۸ 
به شــکلی جدی  آسیب شناســی موضوع 
کنکور را در دســتور کار قرار داد و این روند 
به تصویب مصوبه  این شــورا در جلسه ۸۴۳ 
منجر شد که شــاید مهم ترین بند آن تاثیر 
قطعی نمره ســوابق تحصیلی شامل نمرات 
دروس آزمون نهایی پایه دهــم، یازدهم و 
دوازدهم متوســطه در نمــره نهایی کنکور 
باشــد. این مصوبه به تاریخ ۵ مرداد ۱۴۰۰ 
توســط رئیس جمهور وقت و رئیس شورای 
عالــی انقلاب فرهنگــی با عنــوان مصوبه 
»سیاســت ها و ضوابط ساماندهی سنجش 
و پذیرش متقاضیــان ورود به آموزش عالی 
)پس از پایان متوســطه(« ابلاغ شــد. ولی 

مصوبــه در دولت دوازدهم بــه دلیل وجود 
برخی اشکالات اجرا نشد و بار دیگر به شورا 
ارجاع شــد، در نهایت بعــد از تغییراتی در 
جلسه ۸۶۳ شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
)۱۷ خرداد ۱۴۰۱( با عنــوان ماده واحده 
“تکمیل و اصــلاح موادی از سیاســت ها و 
ضوابــط ســاماندهی ســنجش و پذیرش 
متقاضیــان ورود به آمــوزش عالی )پس از 
پایان متوســطه( تصویب و ۲۵ تیر ۱۴۰۱ 
توسط شــهید آیت الله رئیســی برای اجرا 

ابلاغ شد.
بر اســاس ماده ۲ مصوبه اولیه سال ۱۴۰۰ 
شورا که بعدا همان اصلاح و اجرا شد؛ »نمره 
کل آزمون اختصاصی شامل نمره کل آزمون 
اختصاصی، میانگین وزنی نمرات ترازشده 
دروس تخصصــی در هرگروه آزمایشــی 
اســت. این آزمون برای پذیرش در ســال 
تحصیلی ۱۴۰۲ و بعد از آن در هر ســال دو 
بار برگزار و نتیجه آن حداکثر برای دو سال 
و صرفاً برای همان گروه آزمایشی متقاضی 

معتبر است«.
یکــی دیگر از مــوارد موثر در ایــن مصوبه 
افزایش و تاثیر قطعی ســوابق تحصیلی یا 
نمرات آزمون های نهایــی دانش آموزان به 
این شکل بود؛ »سهم نمره سابقه تحصیلی 
برای سنجش و پذیرش متقاضیان ورود به 
آموزش عالی در رشــته های پرمتقاضی در 
ســال تحصیلــی ۱۴۰۲ ـ ۱۴۰۳ فقط پایه 
دوازدهم به میزان۴۰ درصد با تأثیر قطعی، 
برای ســال تحصیلی ۱۴۰۳ ـ ۱۴۰۴ فقط 
پایــه دوازدهم به میزان۵۰ درصــد با تأثیر 
قطعی، برای سال تحصیلی ۱۴۰۴ ـ ۱۴۰۵ 
فقط پایه یازدهم و دوازدهــم به میزان ۶۰ 
درصد با تأثیر قطعی و برای ســال تحصیلی 
۱۴۰۵ ـ ۱۴۰۶ و بعــد از آن پایه های دهم، 
یازدهــم و دوازدهم به میــزان۶۰ درصد با 

تأثیر قطعی در نمره کل نهایی خواهد بود.«

بنابراین مصوبه تاکید داشــت هر داوطلب 
می تواند از نمره آزمون هر ســال خود برای 
دو سال )ســالی که آزمون داده و سال بعد( 
اســتفاده کند و از آنجا که آزمون سراسری 
بر اســاس این مصوبه هر ســال در دو نوبت 
برگزار می شــود، هر داوطلب ۴ نمره آزمون 
داشــت که می توانســت بــا بالاترین نمره 
انتخاب رشــته کند. همچنیــن داوطلبان 
۱۴۰۲ می توانســتند در کنکــور ۱۴۰۳ 
نام نویســی کنند ولی در آزمون شــرکت 
نکنند و فقط با نمره آزمون سال قبل انتخاب 
رشته کنند. البته تعیین جزئیات دقیق این 
روند با شورای ســنجش و پذیرش دانشجو 
بود کــه شــیوه کار و ترکیــب آن را قانون 
مجلس شورای اسلامی مصوب سال ۱۳۹۲ 

تعیین کرده است.
اما با انتشــار دفترچه های انتخاب رشته در 
۱۱ شهریور، داوطلبان در صفحه ۴ دفترچه 
انتخاب رشته گروه آزمایشی علوم تجربی با 

این تذکر روبرو شدند.
داوطلبانی که در آزمون سراســری ســال 
۱۴۰۲ در رشته های پزشکی، دندانپزشکی 
و داروسازی پذیرفته شده و در سال ۱۴۰۳ 
انتخاب رشته می کنند، از فرایند اعلام نتایج 
نهایی حذف خواهند شــد. یعنی این افراد 

حق انتخاب رشته ندارند.
البته این داوطلبــان که تاکنــون چندبار 
روبروی ســاختمان دبیرخانه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، ســازمان ملی ســنجش 
و ارزشــیابی نظــام آموزش کشــور یا نهاد 
ریاســت جمهوری تجمع اعتراضی برگزار 
کرده اند، به یک رأی هیــأت عمومی دیوان 
عدالت اداری درباره ابطال یکی از شــرایط 

دفترچه ثبت نام استناد می کنند.
بر اساس رأی شماره ۲۶۹۱ هیأت عمومی 
دیوان عدالت اداری بــا موضوع »بند )ب( از 
جز ۲ـ۲ـ۲ با عنوان »شــرایط اختصاصی« 

ذیــل قســمت »۲ـ۲ـ شــرایط عمومی و 
اختصاصی ثبت نــام و شــرکت در آزمون 
سراســری« مندرج در صفحه ۲۱ دفترچه 
راهنمــای ثبت نــام و شــرکت در آزمون 
سراسری ســال ۱۴۰۱ که پذیرفته شدگان 
دوره روزانه آزمون سراســری سال ۱۴۰۰ 
و دانشــجویان در حال تحصیــل در دوره 
روزانه همه مقاطع تحصیلــی را در صورت 
عدم انصراف تا تاریــخ ۲۵/۱۲/۱۴۰۰ مجاز 
به ثبت نام و شــرکت در آزمون سال ۱۴۰۱ 

ندانسته، ابطال شد.«
بر این اساس شــماری از داوطلبان کنکور 
۱۴۰۲ کــه در یکی از کدرشــته محل های 
انتخابی پذیرفته شده و تمایلی به تحصیل 
در آن کدرشــته محل نداشتند؛ برای نمونه 
در رشــته های پزشــکی یا دندانپزشــکی 
شــهری دورافتــاده پذیرفته شــده بودند 
تصمیم گرفتند در آن رشته تحصیل نکنند 
و فرصــت دیگری برای شــرکت در آزمون 
امسال یا فقط انتخاب رشته به خود بدهند. 
برخی نیز دوباره در آزمون های ترمیم معدل 
که وزارت آموزش و پرورش برگزار می کند، 

شرکت کردند و به این شکل نمرات سوابق 
تحصیلی خود را بهبود بخشیدند تا بتوانند 
با نمره تراز ســال گذشــته و نمره ســوابق 
تحصیلی بالاتر در کدرشته محل بهتری در 
همان سه رشته یادشده قبول شوند و تصور 
می کردند با این رای دیوان عدالت اداری از 

نظر قانونی هم منعی برای آنها وجود ندارد.
حالا سازمان ملی سنجش و ارزشیابی نظام 
آموزش کشور با تذکری که در این زمینه در 
دفترچه داده است، مانع از انتخاب رشته این 

داوطلبان و اعتراض مکرر آنها شده است.
اما مشکل به همین جا هم ختم نمی شود، بر 
اساس گفت وگوی خبرنگار ایرنا با برخی از 
داوطلبان سال ۱۴۰۳، شماری از داوطلبان 
کنکور سال گذشــته که در رشته ای )غیر 
از رشــته های پزشکی یادشــده( پذیرفته 
شده و حتی در آن رشــته نام نویسی کرده 
و دو نیمســال تحصیلی را به عنوان دانشجو 
گذرانده اند، بار دیگر در آزمون ترمیم معدل 
شــرکت کرده و بعد از نام نویسی در کنکور 
امســال می خواهند و می تواننــد انتخاب 

رشته کنند.

۳۰ درصد ایرانی ها کبد چرب دارند
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اعلام اسامی راه یافتگان به مرحله نهایی 
المپیاد فیلمسازی نوجوانان

اســامی راه یافتگان به مرحله نهایی هشــتمین المپیاد فیلمســازی 
نوجوانان ایران از سوی دبیرخانه این رویداد سینمایی اعلام شد.

 به نقل از امور اطلاع رســانی و ارتباطات رسانه ای هشــتمین المپیاد 
فیلمســازی نوجوانان ایران، راه یافتگان مرحله نهایی دو بخش فیلم و 
ایده هشتمین المپیاد فیلمســازی نوجوانان ایران از سوی هیات های 

انتخاب مشخص شدند.
براین اســاس در بخش فیلم با نظر نــادره ترکمانــی، داریوش یاری و 
احســان صدیقی، ۱۸ نوجوان از ۱۱ استان کشــور موفق به حضور در 
مرحله نهایی شــدند. اســامی نوجوانان یاد شــده عبارتند از مهدی 
خاتمیان از استان البرز، محمدمهدی فتاحی از استان گیلان، سید علی 
موسوی از مشهد، سجاد سرداری نیا از نیشــابور، علی عباس برهانی از 
تهران، تایماز اشرفی از ارومیه، سیده ساغر طیب زاده از اردبیل، کارین 
سرافراز از کاشان، دینا عابدزاده از اصفهان، غزل رحیم زاده از اصفهان، 
هانا قربانی از کردستان، النا ملکی از کرمانشاه، محمد جعفری از تهران، 
آرتان ساجد از اصفهان، حسنا زارعیان بغداد آبادی از یزد، آنیسا هراتی 

خو از همدان، هستی ارجمند از مشهد، و کیمیا کریمی از مشهد.
هیات انتخاب بخش ایده المپیاد هشــتم متشــکل از زهرا مصطفوی، 
فاطمه ســادات میر محمد صادقی و امیرحســین اخوین، ۱۲ نوجوان 
فیلمساز از ۸ استان کشــور را برای حضور در مرحله نهایی ایده المپیاد 
انتخاب کردند که بدین شرح است: سوفیا مظاهری از بوشهر، دینا بیگی 
از همدان، عســل عبداللهی از اردبیل، نگار دائمی از خراســان رضوی، 
حسنا ســراجچی از همدان، محمدمبین رســتمی از اصفهان، محمد 
یعقوبی از مشهد، محمدامین شفیع راد از ایلام، امید صانعی از اصفهان، 
محمدامین حسینیان امیرخیز از تبریز، یونا حســینی از تهران و آتریا 

علیرضایی از اصفهان.
مرحله نهایی هشتیمن المپیاد فیلمســازی ایران از ۲۴ تا ۲۹ شهریور 
توسط بنیاد ســینمایی فارابی و شــهرداری اصفهان با مدیریت وحید 

ملتجی به میزبانی اصفهان برگزار می شود.

»گور پلاس« به تئاتر شهر می آید
شــهاب مهربان نمایش »گــور پلاس« بــه تهیه کنندگــی علیرضا 

توسلی زاده را در تئاتر شهر به صحنه می برد.
 به نقل از روابط عمومی نمایش، نمایش »گور پلاس« به نویســندگی 
وهاب مهربان و شــهاب مهربان و کارگردانی شــهاب مهربان در سالن 

قشقایی تئاتر شهر روی صحنه می رود.
شــهاب مهربان پیش از این به عنوان کارگــردان نمایش های »در«، 
»لوسیا« و »بوکســور« را روی صحنه برده است و نویسندگی »آخرین 
سه شنبه سال«، »قتل در موقعیت ۳۵ درجه شــمالی« و »ونوم« را به 

عهده داشته است.

در خلاصه نمایش »گور پلاس« آمده است: موش اگه قرار بود به همین 
راحتی گیر آدمیزاد بیفته که دیگه موش »موش« نمی شد!

رئیس خانه سینما خبر داد
جشن خانه سینما به صورت یک هفته فرهنگی 

برگزار می شود
»پاسداشت فرهنگی روز ســینما« با همکاری مراکز فرهنگی به مدت 

یک هفته برگزار می شود.
 به نقل از روابط عمومی خانه ســینما، به گفته محمدمهدی عسگرپور 
رئیس هیات مدیره خانه ســینما از آنجا که ســینما می تواند به عنوان 
الگویی تاثیرگــذار و اجتماعــی در ترویج پیوند بین مــردم و فرهنگ 
وهمدلی نقش پررنگ در جامعه ایفا کند خانه سینما جشن امسال خانه 
را به همراه مردم و اهالی سینما برگزار می کند. محمدمهدی عسگرپور 
در خصوص برگزاری این برنامه گفت: از آنجا که امکان برگزاری جشن 
به روال چندسال گذشته وجود نداشــت که در یک شب و در یک سالن 
و در قالب جشــن خانه سینما و به میزبانی خانه ســینما پذیرای اهالی 
فرهنگ و سینما و دوستدارانشان باشــیم. اما با هم اندیشی دوستان به 
این نتیجه رسیدیم که امسال روز سینما را به یک روز ختم نکرده، بلکه 
در یک هفته فرهنگی با حضور اهالی سینما در مکان های فرهنگی این 
رویداد را برگزار کرده و ارزش های ســینمای ایــران را به مردم معرفی 

کنیم.
وی با اشاره به اینکه جشــن خانه ســینما یک رویداد صنفی است که 
بعضی از سال ها برگزار شد تا اهالی ســینما به داوری سینما بنشیند و 
انتخاب ها فارغ از نظــرات و نظارت نهادهای دولتی باشــد، افزود: این 
امکان همواره برای خانه ســینما وجــود دارد تــا بهترین های خود را 
همچون تمامی کشــورهایی که ســینما دارند، معرفی کرده و از آن ها 
تقدیر کند، اما حضور بی واســطه در میان دوســتداران سینما و طرح 
مسائل اصلی دغدغه ای است که ما را به سمت برگزاری پاسداشت هفته 

فرهنگی روز سینما سوق داد.
رئیس هیات مدیره خانه ســینما در پایان تأکید کرد: علی رغم اینکه در 
این چندســال درمجموع و به دلیل چند فیلم، سینما با فروش مناسبی 
روبه رو بوده اســت اما ســینمای اجتماعی و فرهنگی و حتی سینمای 
بدنه آسیب های جدی دیده اســت و برای حل بحران های موجود باید 
به گفتگو بنشــینیم و از طرفی فرصتی فراهم شــود تا جامعه و مدیران 

دولتی و حاکمیتی نکات اهالی سینما را بی پرده و مستقیم بشنوند.
با توجه به اهمیت ســینما و ارتباط آن با فرهنگ و جامعه هیات رئیسه 
خانه ســینما تصمیم گرفتند با همکاری بیــش از ۱۰ مرکز فرهنگی و 
انتشاراتی یک رویداد فراگیر و گســترده را از ۱۹ تا ۲۵ شهریور به مدت 
یک هفته برگزار کند. هدف از برپایی این رویداد پاسداشت جنبه های 
هنری، ادبی، اجتماعی و مردمی سینماســت که در ســال های اخیر 
مهجور مانده است. در اجرای این رویداد فرهنگی فیلمخانه ملی ایران 
حمایت کرده اســت. از جمله برنامه های این ایــام نمایش ۴ مجموعه 
سی دقیقه ای از ســکانس های برگزیده ســینمای ایران در چهار دهه 
اخیر است. همچنین پخش ســه مجموعه ۳۰ دقیقه ای از انونس های 
برتر ســینمای ایران و یک مجموعه ۳۰ دقیقه ای از فیلم های مستند، 
رونمایی از کتاب های سینمایی، جشــن امضا کتاب، رونمایی و نمایش 
از اسناد موسیقی فیلم، پنل های تخصصی و نشست های کارشناسی با 
سینماگران در برنامه قرار دارد.نشر ثالث، نشر چشمه، مجموعه راوی، 
مجموعه فرهنگان، خانه موزه موســیقی بتهون، فرهنگسرای نیاوران، 
نشــر گیلگمش، خبرگزاری خبرآنلاین از جمله مراکزی هســتند که 
همکاری خود را در این مشارکت با برنامه های خانه سینما اعلام کرده 
اند. مجموعه ها و مراکــز فرهنگی که تمایل به همــکاری در برگزاری 
هفته پاسداشــت فرهنگی روز ملی ســینما دارند، می توانند با روابط 

عمومی خانه سینما تماس بگیرند.

قاب

بیستمین دوره جشــنواره بین المللی فیلم مسلمانان 
کازان آغاز به کار کرد و تا ۲۱ شهریور ادامه دارد.

بیستمین دوره جشــنواره بین المللی فیلم مسلمانان 
کازان، ۱۶ شهریور در شهر کازان جمهوری تاتارستان 

آغاز به کار کرد و تا ۲۱ ماه جاری ادامه دارد.

در مراســم افتتاحیه این رویداد که جمعه ۱۶ شهریور 
برگزار شــد، فیلــم ایرانــی »در آغــوش درخت« به 
کارگردانی بابک خواجه پاشــا به عنوان نخستین فیلم 
به نمایش درآمــد.در این دوره از جشــنواره، ۵۱ فیلم 
از ۲۷ کشور از جمله روســیه، جمهوری اسلامی ایران، 

قزاقستان، ترکیه، ازبکســتان، تاجیکستان، الجزایر، 
بنگلادش، هند، سریلانکا، پاکســتان، نپال، مراکش، 
تونس، ســنگال، چین، ســوئیس، مالزی، کوبا، مصر، 
عراق، عمان، عربســتان ســعودی، جمهوری اسلامی 
موریتانــی، آرژانتیــن، نیوزیلنــد و ژاپن بــه رقابت 

می پردازند.جشــنواره بین المللی فیلم کازان از سال 
۲۰۰۵ در پایتخت تاتارستان به ابتکار شورای مفتیان 
روســیه، آژانس فدرال فرهنگ و سینمای فدراسیون 
روســیه، وزارت فرهنگ جمهــوری تاتارســتان و با 

حمایت رئیس جمهوری تاتارستان برگزار می شود.

جشنواره

سید امیر شایان حقیقی   با کاهش جدی 
فروش آثــار کمدی متاثــر از تعطیلی های 
هفته گذشــته، آثار غیرکمدی توانســتند 
جایــگاه خــود را در جدول فــروش بهبود 

ببخشند.
برمبنای آمار سمفا تا ساعت ۰۰:۴۵ بامداد 
یکشنبه ۱۸ شهریور ماه؛ ۱۵ میلیون و ۱۹۰ 
هزار و ۳۳۶ نفر در ۳۹۵ هزار و ۱۶۱ سانسی 
که ۳۵ فیلم سینمای ایران را در سالن های 
ســینمایی نمایش می دهند، به تماشــای 
آثار نشســته اند و فروشــی نزدیک به ۸۶۰ 
میلیارد و ۲۶ میلیــون و ۳۹۴ هزار تومان را 
برای ســینمای ایران به ارمغــان آورده اند. 
بدین ترتیب فروش ســینمای ایران ۸۶۰ 
میلیاردی شده و از مرز ۸۵۰ میلیارد تومان 

عبور کرده است.
در هفت روز گذشــته فیلم های ســینمای 
ایران فرصــت نمایش در ۱۰ هــزار و ۴۶۲ 
ســانس را پیدا کرده اند و توسط ۲۹۶ هزار 
و ۳۲۱ نفر تماشــا شــده اند؛ به این ترتیب 
در این هفته، میزان فروش ســینمای ایران 
عددی معادل با ۲۰ میلیارد و ۱۷۳ میلیون 
و ۵۱۹ هزار تومان بوده اســت و با توجه به 
تعطیلی ها در هفته گذشــته سینما نسبت 
به ۲ هفته قبل کاهش فروش ۷ میلیاردی را 

تجربه کرده است.
فیلم ســینمایی »قیــف« بــه کارگردانی 
محسن امیریوســفی که اکران خود را از ۱۵ 
شهریور آغاز کرده اســت و درگزارش هفته 
قبل با فروش حــدود ۶ میلیونی در جایگاه 
بیستم قرار داشــت این هفته با فروش بیش 
از ۶ میلیــاردی در جایگاه نخســت جدول 
فروش قرار گرفته اســت و از »پول و پارتی« 

پرفروش این چند هفته پیشی گرفته است.
»تگزاس ۳« با در اختیار داشتن ۳۶۵ سالن 
سینما، توســط بیش از ۶۱ هزار نفر تماشا 
شــده و فروش ۴ میلیاردی را تجربه کرده 
اســت، »تگزاس ۳« که مدت ها است صدر 
جدول را به »پول و پارتــی« واگذار کرده با 
سبقت از این فیلم خودی نشــان داده و در 

جایگاه دوم جدول فروش قرار می گیرد.
»تگزاس ۳« که اکران خــود را از ۸ خرداد 
به تهیــه کنندگــی ابراهیــم عامریان به 
سرگروهی پردیس ســینمایی هویزه آغاز 
کرده اســت با در اختیار داشتن ۶۷۶ سالن 
ســینما پرفروش ترین فیلم ســال ۱۴۰۳ 
محسوب می شــود که توســط ۳ میلیون و 
۸۴۹ هزار نفر تماشا شده و به فروشی بیشتر 

از ۲۱۵ میلیارد تومان رسیده است.
»پول و پارتی« سعید سهیلی که از ۳ مرداد 
بر پرده ســینماها نقش بسته است در هفته 

گذشته صدر گیشه را از دست داده و توسط 
۵۳ هزار نفر تماشــا شده اســت. این فیلم 
در هفته گذشــته به فروش حــدود ۳ و نیم 
میلیاردی دســت یافته و در جایگاه ســوم 

جدول فروش قرار گرفته است.
کمدی رمانتیک »پــول و پارتی« که اکران 
خود را توســط پخــش شایســته فیلم در 
سینماهای سراسر کشور آغاز کرده است، با 
جذب حدود ۱ میلیون و ۱۵۹ هزار مخاطب 
به فروش کلی بیش از ۶۲ میلیارد رســیده 

است.
فیلم ســینمایی »مفت بر« بــه کارگردانی 
عادل تبریــزی که اکــران خــود را از ۱۵ 
شهریور آغاز کرده اســت و در گزارش هفته 
قبل با فروش حــدود ۲ میلیونی در جایگاه 
بیست و سوم قرار داشت، این هفته با فروش 
بیش از ۱ میلیــارد و ۸۰۰ میلیون تومانی با 
۲۶ هزار مخاطــب در جایگاه چهارم جدول 

فروش قرار گرفته است.
»خجالــت نکش ۲« کــه از ۱۶ خــرداد بر 
پرده ســینماها نقش بسته در هفته گذشته 
توســط بیش از ۶۳ هزار نفر تماشــا شده و 
به فروش ۳ میلیــارد و ۱۴۷ میلیون تومان 
دســت یافته و با حفظ روند کاهشی فروش 
هفتگی در جایگاه پنجم جدول فروش قرار 

گرفته است.
فیلم ســینمایی »قلب رقه« به کارگردانی 
خیــرالله تقیانی که اکــران خــود را از ۲۴ 
مرداد آغاز کرده اســت با فــروش بیش از 
۹۰۰ میلیون تومانی در جایگاه ششــم قرار 
می گیرد، ایــن فیلم اکشــن جنگی در این 

مدت کوتاه فــروش خوبــی را تجربه کرده 
اســت و به عنوان رتبه اول فیلم غیرکمدی 

در جدول حضور دارد.
فیلــم ســینمایی »شــهر گربه هــا ۲« به 
کارگردانی سیدجواد هاشمی نیز که اکران 
خود را از ۱۵ شــهریور آغاز کرده است و در 
گزارش قبلــی با فروش حــدود ۷۰۰ هزار 
تومانــی در جایگاه بیســت و چهــارم قرار 
داشت با حضور بیش از ۱۳ هزار مخاطب در 
جایگاه هفتم جدول قرار دارد و فروش بیش 

از ۸۸۰ میلیون تومانی را تجربه کرده است.
»ملاقات بــا جادوگر« که اکــران خود را از 
۲۰ تیر ماه آغاز کرده اســت با فروش ۵۲۳ 
میلیــون تومانی در جایگاه هشــتم جدول 
فروش هفتگی قــرار گرفته اســت، این اثر 
پیش از این و با فــروش بیش از ۲ میلیاردی 

در جایگاه چهارم قرار داشت.
»در آغوش درخت« که از ۱۷ مرداد بر پرده 
سینماها نقش بسته است در هفته گذشته 
توســط بیش از ۵ هزار نفر تماشا شده و به 
فروش ۳۴۹ میلیون تومانی رســیده است. 
این فیلم با کاهــش میزان فروش در جایگاه 

نهم جدول فروش هفتگی قرار می گیرد.
»یادگار جنوب« که اکران خود را از ۲۰ تیر 
ماه آغاز کرده اســت با فروش ۲۵۲ میلیون 
تومانی و نصف شدن فروش در جایگاه دهم 

جدول فروش هفتگی قرار گرفته است.
»مست عشق« به کارگردانی حسن فتحی 
در هفت روز گذشته با در اختیار داشتن ۱۸ 
سالن سینما، توسط ۲ هزار نفر تماشا شده 
و با نصف شــدن میزان فروش ۱۴۰ میلیون 

تومان فروخته اســت و در رده یازدهم قرار 
می گیرد.

»شــور عاشــقی« که از ۱۳ تیر اکران شده 
است در این هفته توسط بیش از ۵ هزار نفر 
تماشا شده و در هفته گذشته به فروش ۱۰۲ 
میلیون تومانی دست یافته است؛ این فیلم 

در جایگاه دوازدهم قرار می گیرد.

فروش های کمتر از 100 میلیون تومان
»تمســاح خونی« که هفته ها اســت روند 
نزولی فــروش را تجربه می کنــد با فروش 
حدود ۹۴ میلیونی در رده سیزدهم جدول 
فروش هفتگی قرارمی گیــرد، روند اکران 
آنلاین این فیلم نیز در هفته گذشــته آغاز 

شد.
»روزی روزگاری آبــادان« بــه کارگردانی 
حمیدرضا آذرنگ که از ۱۰ مــرداد بر پرده 
سینماها نقش بسته است در هفته گذشته 
به فروش حدود ۸۶ میلیون تومانی دســت 
یافته اســت و در جایگاه چهاردهم جدول 

فروش قرار می گیرد.
فیلــم »کارزار« بــه کارگردانی شــهرام 
اسدزاده که اکران خود را از ۱۵ شهریور آغاز 
کرده اســت با فروش حدود ۶۲ میلیونی در 
هفته اول اکــران در جایگاه پانزدهم جدول 

قرار می گیرد.
»ســاعت ۶ صبح« که از ۳ مرداد روی پرده 
ســینماها رفته اســت در هفته گذشته به 
فروش حــدود ۵۰ میلیون تومانی دســت 
یافته اســت و در جایــگاه شــانزدهم قرار 
می گیرد. به نظر می رســد این اثر سینمایی 

مهران مدیری هم مانند اثر قبلی شکســت 
سنگینی از گیشه خورده است.

فیلم ســینمایی »خانــه شیشــه ای« به 
کارگردانی امیرپورکیان که اکران خود را از 
۳۱ مرداد آغاز کرده است با فروش حدود ۱۶ 

میلیونی در جایگاه هفدهم قرار می گیرد.
»سال گربه« در رده هجدهم قرار می گیرد. 
۱۲ میلیون تومان عددی است که از فروش 
فیلم مصطفی تقی زاده در هفت روز گذشته 

اعلام شده است.

آثار روی پرده که کمتر از 10 میلیون 
تومان می فروشند

فیلم »ســفر پــر ماجــرا« بــه کارگردانی 
حجت الله ســیفی که اکران خــود را از ۲۳ 
مــرداد آغاز کرده اســت با فــروش حدود 
۹ میلیــون و ۹۵۰ هزار تومــان در جایگاه 

نوزدهم قرار می گیرد.
فیلم ســینمایی »ســودابه« به کارگردانی 
محمدعلی ســجادی که اکران خــود را از 
۳۱ مرداد آغاز کرده اســت با فروش حدود 

۹ میلیونی در جایگاه بیستم قرار می گیرد.
فیلم سینمایی »ایلیا؛ جستجوی قهرمان« 
به کارگردانی سیدعلی موسوی نژاد با حفظ 
روند نزولی فروش حــدود ۶ میلیون تومان 
فروخته و در جایگاه بیســت و یکم گیشــه 

فروش سینماها قرار می گیرد.
»عطر آلــود« کــه از ۱۶ خرداد بــر پرده 
سینماها آمده است در این هفته توسط ۴۸ 
نفر تماشا شده و در هفته گذشته به فروش ۳ 
میلیون تومانی دست یافته و در رده بیست 

و دوم قرار می گیرد.
»آبی روشن« که اکران خود را از ۲۳ خرداد 
آغاز کرده اســت با فروش بیش از ۱ میلیون 
در جایگاه بیســت و ســوم جدول فروش 

هفتگی قرار گرفته است.
»مصائب شــیرین ۲« که از ۳ مرداد بر پرده 
سینماها نقش بسته است در جایگاه بیست 
و چهارم جدول فروش قرار گرفته است. این 
فیلم در هفته گذشــته به فروشی بیش از ۱ 

میلیون تومان دست یافته است.
»روایت ناتمام ســیما« کــه از ۱۳ تیر ماه 
اکران شده است در هفته گذشته به فروش 
حدود ۹۸۰ هزار تومانی دست یافته است؛ 
این فیلم در جایگاه بیســت و پنجم جدول 

فروش قرار گرفته است.
تعطیلی های هفته گذشته بر روند کاهشی 
فروش آثار تأثیر گذاشــته است و با کاهش 
قابل توجه فــروش برخی از آثــار کمدی، 
فیلم های غیرکمــدی جایگاه خــود را در 

جدول فروش ارتقا داده اند.

با اکران »در آغوش درخت«؛جشنواره فیلم مسلمانان کازان آغاز شد

در نشست نقد و بررسی »هیوا« مطرح شد

رسول ملاقلی پور فیلمسازی معترض و عدالتخواه بود
خریدار  برنامه نمایش و نشســت نقد و 
بررســی فیلم »هیوا« بــه کارگردانی زنده 
یاد رسول ملاقلی پور در موزه سینما برگزار 

شد.
 به نقل از روابط عمومی موزه سینما، برنامه 
نمایش و نشست نقد و بررسی فیلم »هیوا« 
به کارگردانی زنده یاد رســول ملاقلی پور با 
حضور فرهاد قائمیان، جواد طوســی، علی 
ملاقلی پور و امیر عابدی در ســالن فردوس 

موزه سینما برگزار شد.
جواد طوســی منتقد پیشکسوت سینما در 
ابتدای صحبت های خود گفت: ملاقلی پور 
در ســینمای خود مراحل مختلفی را طی 
کرد و خام دســتی های اولیــه او به آثاری 
همچون »پرواز در شب«، »سفر به چزابه«، 
»نجات بافتگان« و »مزرعه پدری« تبدیل 
شد که هر از این آثار دارای شناسنامه ای از 
یک فیلمساز اســت. او نگاه کنجکاو خود را 
از طریق یک دوربین ســوپر هشت به وقایع 
ملتهــب و در عین حال هولنــاک معطوف 
کرد و این موضوع هیچ گاه از یاد و خاطره او 
دور نشــد و فیلم هایی را خلق کرد که دارای 

استانداردهایی فراتر از زمانه خود بود.
وی تصریح کرد: این فیلمساز در لوکیشنی 
مانند جشــنواره فیلم فجر اعتراض خود را 
عنوان کــرد و با هیچکس تعارف نداشــت. 
او هر کجا متوجه می شــد عدالت در حالتی 
مخدوش شــونده قرار می گیــرد، اعتراض 
خــود را عنــوان می کــرد. ملاقلی پور جدا 
از خصوصیــات فرهنگی و شــخصی خود، 
دارای ویژگی هایــی خاص بــود. در جامعه 
ما در حیطه مسائل جامعه شناختی به غلط 
از آنارشیسم تعریف بدی ارائه می شود. این 

اصطلاح برای جامعه ای که به دلایل مختلف 
به اهداف خود جامعه عمل نپوشانده است، 
ویژگی منفی به حســاب نمی آید. ملاقلی 
پور فردی بود کــه از دل جامعه بیرون آمد 
و به موقع در سینمای جنگ نگاه دلسوزانه 
و حماسی و تاریخی خود را نسبت به شرایط 
معاصــر جامعه بــه نمایش گذاشــت. در 
دوران پس از جنگ نیز در چرخه سینمای 
اجتماعی خــط عدالت خواهــی را از زاویه 
دید خود بنــا کرد و بــا فیلم هایــی مانند 
»قارچ سمی«، »نسل سوخته« و فیلم های 
اولیه خود، نوعی نگاه آنارشیســتی را بروز 

می دهد.
این منتقد افزود: در فیلــم »هیوا« زنانگی 
دارای تجلی عاشــقانه و ســمپاتیک است. 
در این فیلم شــخصت زنی را شاهد هستیم 
که در یک ساحت قهرمانانه قرار می گیرد و 
فیلمســاز برای هر بخش از خلوت او فضایی 
را در نظر می گیرد و همه این اتفاق ها با بیان 

سینمایی انجام می گیرد.

ملاقلی پور از دل جامعه آمده بود
فرهاد قائمیان بازیگر فیلم »هیوا« نیز گفت: 
ملاقلی پور با وجود همه آثار خوبی که مقابل 
دوربین برد متاســفانه آنچنان که باید قدر 
ندید و این موضوع همیشــه بــرای من که 
شاگرد او بودم و با ایشان رفاقت داشتم تلخ 
به نظر می رسد. در یک دوره به دلیل ساخت 
فیلم »سفر به چزابه« هجمه های شدیدی 
بر او وارد شــد اما در کم تر از دو سال به یکی 
از ۱۰ فیلم برتر سینمای ایران تبدیل شد و 

هنوز هم دارای جایگاه ویژه ای است.
وی افــزود: همیشــه گفته می شــود که او 

فردی عصبانی بود و وجوه آنارشــی موجود 
در آثار او را از این دریچه تحلیل می کردند. 
اما ملاقلــی پور دارای قلبی بســیار رئوف و 
مهربان بود. مرام ویــژه  او در آثارش جاری 
اســت و من همواره غبطه می خورم که چرا 

ما نتوانستیم مانند او باشیم.
قائمیان بــا بیان اینکه ملاقلــی پور از بطن 
جامعه بیرون آمده بود، بیان داشت: تمامی 
شخصیت های فیلم های او ما به ازای بیرونی 
دارند و زیســت اجتماعی که او داشت همه 
آنها را در فیلم هایش آورد و توانســت عشق 
به میهن، عشــق به همنوع، عشق به مرام و 
معرفــت را جاری کنــد و به همیــن دلیل 
فیلم های او هیــچ وقت کهنه نمی شــود. 
ملاقلی پور در فیلم هایش از انســانیت از از 
ازل تا ابد صحبت کرده اســت. من معتقدم 

رسول ملاقلی پور یک شاعر فیلمساز بود.
امیر عابدی، عکاس ســینما کــه در چند 
فیلم با ملاقلی پــور همکاری داشــت نیز 
گفــت: معتــرض و عدالت خواه بــودن از 
جمله خصلت های رســول ملاقلــی پور به 
شــمار می رفت و این موارد به صورتی غیر 
شــعاری در فیلم های او موج مــی زد. او به 
غیر از فعالیت  در گونه جنــگ، آثار دیگری 
را نیز کارگردانی کرده است که بسیار کم تر 

مطرح شده است.
وی بیان کرد: او هیچ گاه کم نیاورد و همواره 
صحبتــی که قصد بیــان آن را داشــت، به 

بهترین شکل ادا می کرد.
 او برای بــار معنایی تصویر اهمیت بســیار 
زیادی قائــل بود. فضاســازی طراح صحنه 
برای او بســیار مهم بود و تاجایی که اطلاع 
دارم او فعالیت خود را از عکاســی آغاز کرده 

بود و دارای نگاهی تربیت شده بود.

سینما عشق پدرم بود
علی ملاقلی پــور، فرزند او نیــز گفت: من 
این افتخار را داشتم تا به عنوان کارآموز در 
فیلم »قارچ ســمی« به عنوان دستیار سوم 
کارگردان حضور داشــته باشــم. اما بعدها 
ترجیح دادم تا به عنوان دســتیار کارگردان 
و برنامه ریز با فیلم ســازان دیگری همکاری 
کنم. همین فاصله باعث شــد تا نســبت به 
ســینمای پدر با دیــدی تحلیلــی روبه رو 
شــوم. به عقیده من ملاقلی پور در کارنامه 
خود فیلم جنگی ندارد و آثــار او همگی به 
عنــوان بخشــی از ســینمای اجتماعی به 
شمار می روند. جنگ در آن زمان مسئله ای 
اجتماعی بود و به دل جامعه وارد شــد. پدر 
من کار خود را با عکاسی آغاز کرد و بسیاری 
از عکس های ثبت شده از سقوط خرمشهر 

محصول کار رســول ملاقلی پور اســت. او 
برای شــخصیت های فیلم خود دارای ما به 

ازای حقیقی بود.
کارگــردان »قنــدون جهیزیــه« گفت: 
متاســفانه در فیلم های دفاع مقدســی که 
امروز ساخته می شــوند، همه شخصیت ها 
بدون لهجه حضور پیــدا می کنند و همین 
مسئله به کم رنگ تر شــدن بعد اجتماعی 
آثار تبدیل می شود. برای ملاقلی پور سینما 
دارای موضوعیــت بود و بســیاری از مواقع 
برای چندیــن بار به تماشــای برخی از آثار 
می پرداخت. می توان گفــت که او به جنون 
ســینما مبتلا بود و به نوعی سینما عشق او 
بود و این موضوع در کم تر ســینماگری به 

چشم می خورد.
فیلم ســینمایی »هیوا« توســط فیلمخانه 
ملی ایران بــرای نمایــش در اختیار موزه 

سینما قرار داده شده بود.
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میدان

تیم ملی امارات در دومین دیدار خود در مرحله ســوم 
انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ سه شــنبه شب به مصاف 

تیم ملی ایران خواهد رفت.
 تیم ملی فوتبــال ایران در دومین بــازی خود از گروه 
A مرحله ســوم انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ سه شنبه 
شب ۲۰ شهریور در ورزشــگاه هزاع بن زائد العین، رو 
در روی تیم ملی امارات قــرار خواهد گرفت. هر دو تیم 
بازی های نخست خود در این مرحله را با پیروزی پشت 
سر گذاشته اند و به دنبال کسب دومین پیروزی متوالی 
خود هستند. ایران به ســختی و تنها با یک گل آن هم 
در ورزشگاه فولاد شــهر موفق به شکست قرقیزستان 
شــد اما امارات دســت به کار بزرگی زد و توانست تیم 
ملی قطر را که قهرمانی در جام ملت های آسیا را یدک 

می کشد در شهر دوحه شکست دهد.
روزنامه البیــان امارات در خصــوص آماده 
سازی تیم ملی این کشور برای مصاف با ایران 
نوشــت: تیم ملی فوتبال امــارات به منظور 
آماده سازی برای دیدار حساس مقابل ایران، 
شعار »نه به استراحت« را سرلوحه خود قرار 
داده است. بازیکنان این تیم با روحیه ای بالا 

و بدون وقفه در اردوهای داخلی تمرینات خود را ادامه 
می دهند تا برای مصاف با تیم ملی ایران آماده شــوند. 
این دیدار پس فردا در ورزشــگاه هزاع بن زائد شــهر 

العین برگزار می شود.
تیم ملی امــارات پس از بازگشــت از قطــر و پیروزی 
ارزشــمند ۳ بر یک مقابل تیم ملی این کشور، روحیه 

بالایی پیدا کرده اســت. ایــن پیروزی مورد 
تمجید فیفا نیز قرار گرفت. فیفا در گزارشی 
به بازی اشــاره کــرد و نوشــت: »در نیمه 
دوم، امــارات همه را با پیــروزی مقابل قطر 
شــگفت زده کرد. پــس از گل اول ابراهیم 
الحســن برای تیم قطر، تیم امارات در نیمه 
دوم به بازی برگشــت و با گل هــای »خالد 
الظنحانــی« و »علی صالح« موفق به کســب پیروزی 

شد.
فیفا همچنیــن »حارب عبدالله ســهیل« بازیکن تیم 
ملی امارات، را به عنوان یکی از ۱۰ بازیکن برتر انتخابی 
معرفی کرد. فیفا در این باره نوشــت: امارات با پیروزی 
بر قهرمان آسیا شگفتی آفرید و حارب با زدن گل اول، 

مسیر این پیروزی را هموار کرد.
»یاسر سالم«، مدیر تیم ملی امارات، اعلام کرد که این 
تیم پس از پیــروزی مقابل قطر، به دنبــال تداوم روند 

مثبت خود در دیدار حساس مقابل ایران است.
او افزود: ما انتظــار یک بازی دشــوار را داریم، زیرا هر 
تیمی برای رسیدن به جام جهانی ۲۰۲۶ تلاش خواهد 
کرد. ســالم همچنین تأکید کرد که عملکرد بازیکنان 
مقابل قطر و تلاش های مربی تیم، »پائولو بنتو« منجر 

به این موفقیت مهم شده است.
تیم ملی امارات دیروز از قطر بازگشت و تمرینات خود 
را در اردوی داخلی از ســر گرفت. بنا به گفته بنتو، این 
تیم فردا به شهر العین خواهد رفت تا آخرین تمرینات 

خود را در ورزشگاه هزاع بن زائد انجام دهد.

فوتبال

خریدار  بازیکن و مربی سابق آبی پوشان 
پایتخت با اشاره به حواشــی به وجود آمده 
دربــاره آخریــن وضعیت تیم ملــی و تیم 

استقلال صحبت کرد.
 تیم ملی فوتبال ایران در نخســتین دیدار 
از دور سوم مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۶ در 
منطقه آسیا موفق شد برابر قرقیزستان آن 
هم در یک بازی خانگــی، با تک گل مهدی 
طارمــی پیروز شــود اما نتیجه به دســت 
آمده با انتقــادات زیادی همراه بــود. با این 
حال برخی از هواداران و کارشناســان یکی 
از دلایل پیروزی خفیف تیــم ملی ایران را 
کیفیت چمن فولادشهر عنوان کردند و این 
موضوع در شرایطی بسیار بحث برانگیز قرار 

می گیرد.
از ابتدای تابستان ۱۴۰۳ این مسئله تبدیل 
به یک معضل بــزرگ برای فوتبــال ایران 
شد و حتی با گذشت ســه هفته از آغاز لیگ 
بیست وچهارم، پرســپولیس و استقلال به 
عنوان دو تیم پرهوادار پایتخت ایران هنوز 
یک بازی هــم در تهران برگــزار نکرده اند 
و همچنین ســپاهان اصفهــان، ذوب آهن 
اصفهان و چادرملــو اردکان از آغاز خانه به 
دوش بوده اند؛ این در حالی اســت که تنها 
کمتــر از ۲ هفته دیگر اســتقلال به مصاف 
الغرافه قطر خواهد رفت و آبی پوشان جدای 
مســئله چمن، به تازگی با مســئله تغییر 
سرمربی نیز روبرو شده اند. به همین منظور 
با مجید نامجو مطلق پیشکســوت فوتبال 
ایران و همچنین مربی ســابق اســتقلال، 
در »فوتبــال ۳۶۰« درباره این دو مســئله 

صحبت کردیم.

 وضعیت فنی تیم ملــی ایران را در 
جریان پیروزی یک بــر صفر مقابل 

قرقیزستان چطور دیدید؟
خدمت تان بگویم که تیــم ملی خوب بازی 
نکرد و باید این موضــوع را بپذیریم ولی در 
طرف مقابل باید این حقیقت را قبول کنیم 
که این نخســتین بازی تیم ملی محسوب 
می شــد و بازیکنان بعد از مدت ها کنار هم 
قرار گرفتند. قطعا نیاز به جلســات تمرینی 
بیشتری اســت تا هماهنگی به وجود بیاید 
و مشکلات برطرف شود اما بیش از هر چیز 
باید به کیفیت زمین چمن اشــاره کنم که 
شرایط خوبی نداشــت. به نظر من با توجه 
به اینکه در رنکینگ آســیا سال های سال 

تیم اول بودیم و حالا هم دوم هستیم، وقتی 
مسابقات دیگر گروه ها و تیم ها را می بینیم 
که از ما عقب هســتند، کیفیت زمین شان 
را که نگاه می کنیم و بــا کیفیت زمین های 
خودمان مقایســه می کنیــم، واقعا جای 

تعجب دارد. 
ایــن مســئله مربــوط بــه عــدم تجهیز 
زیرســاخت های ماســت و وضعیت سخت 
افزاری مــا در حد فاجعه اســت. قبل از هر 
انتقادی که به تیم ملی می شود و من موافق 
نیستم، باید بگویم تیم ملی تیم همه کشور 
است و باید همه جوره حمایت کنیم. اگر چه 
باید مشکلات را بگوییم و انتقاد کنیم اما باید 
بالاخره حمایــت کرد. مهمتــر از همه این 

انتقادات کیفیت زمین هاست!

 در واقع به نظر شــما کیفیت چمن 
روی سبک بازی تیم ملی اثر گذاشته 

بود؟
خیلی زیاد. بازیکنــان ما بازیکنان باکیفیت 
هستند و چون روی چمن های خوب بازی 
می کنند، قطعا روی زمیــن بهتر به مراتب 
کیفیت بهتری ارائه می دهند. این زمین ها 
برای تیم هایی که می خواهند دفاع کنند تا 
از تیم ملی مســاوی بگیرند، خیلی مطلوب 
اســت و ســرعت بازی تیم ما را می گیرد. 
همیــن چمن باعث می شــود نقشــه های 

تهاجمی را نتوانیم اجــرا کنیم و همچنین 
در برنامه های تاکتیکی به مشکل بخوریم. 
این کیفیت زمین تاثیــر منفی زیادی روی 
تیم هــای برتــر می گــذارد و در واقع تیم 
هایی که دنبال دفاع کردن و بســتن فضاها 
هســتند، با توجه به کندی جریان توپ به 
نفع آن هاســت. من به شما قول می دهم که 
کیفیت تیم ملی ما در بــازی با امارات روی 
زمین آن ها به مراتب بهتر از شــرایط تیم در 

بازی با قرقیزستان خواهد بود.

 در همین دور نخســت، امارات هم 
موفق شــد قطر قهرمــان دو دوره 
اخیر جام ملت های آســیا را در دوحه 
شکست دهد؛ وضعیت آن ها را چطور 

ارزیابی می کنید؟
در شــروع ایــن تورنمنــت مقدماتی جام 
جهانی اگر نگاه کنیــد کره جنوبی هم برابر 
فلسطین مساوی کرد و به نظر من یک بازی 
معیار سنجش نیست که بخواهیم روی آن 
زوم کنیم. خدا را شــکر توانستیم ما ببریم و 
سه امتیاز را بگیریم اما حواس تان هم باشد 
که من مخالف این مســئله نیستم که تیم 
ملی ضعیف نبوده ولــی باید زمان داد چون 
بعد از مدت ها دورهم جمع شــدند و بازی 
کردند. شاکله تیم مقداری دچار تغییر شده 
بود و نیازمند زمان اســت چون باید از تیم 

ملی حمایت کنیــم و علی رغم اینکه خوب 
نبودیم باید حمایت کرد چون ســربلندی 

این تیم موجب سربلندی مردم ایران است.
باید فرصت و زمان داد. شــرایط روز به روز 
بهتر می شــود و از کیفیت این چمن هرگز 

غافل نشویم.
 البته مشکلات فنی زیادی هم وجود داشت 
که باید برطرف شود. در نهایت باید فرصت 
دهیم تا به امید خدا در بازی بعدی، شرایط 
فنی بهتری نســبت به بازی قرقیزســتان 
خواهیم داشــت چون زمین بهتری دارند. 
نباید از این مسائل به ســادگی گذشت که 
چگونه تیم های کشــور ما بــه خاطر زمین 
دچار مشکل هســتند و تیم های پایتخت 
دنبال ورزشگاه در شــهرهای دیگر هستند 

و این یک فاجعه است.
این کیفیت و این شــرایط که برای فوتبال 
ایران بــه وجود آمده در شــأن ما نیســت. 
بازیکنان بزرگی قرار اســت به ایران بیایند 
و کیفیت چمن واقعا فاجعه است. بازیکنان 
چنــد میلیاردی داریــم و ادعــای فوتبال 
حرفه ای داریم امــا از اولین ابــزار فوتبال 
حرفه ای به دور هستیم و تبدیل به معضلی 

شده که روز به روز بدتر هم می شود.

 استقلال بازی آســیایی خودش را 
در پیش دارد و حالا غیر از زمین، یک 

مشــکل دیگر هم دارد و به نظر روی 
نیمکتش تغییراتی در راه است.

به نظر من بایــد یک ایراد خیلــی بزرگ از 
مدیریت باشگاه استقلال بگیریم. علی رغم 
اینکه از نظر رفتاری جواد نکونام اشتباهات 
زیادی در سال گذشته داشت و نباید از این 
مسئله گذشــت اما در شــرایط کنونی این 
تصمیم هرگز منطقی نیســت چون زمانی 

برای بازی های بعدی نداریم.
 هر کسی چه خارجی یا چه ایرانی سرمربی 
استقلال شــود برای انتقال ایده ها و نقشه 
های تاکتیکــی نیازمند زمــان خواهد بود 
و اگر مدیریت باشــگاه همچین تصمیمی 
مدنظرش بود، بایــد ابتدای فصــل انجام 

می داد.
۳ هفته از شروع لیگ گذشــته و این زمان 
مناسبی برای تغییر نیست. اگر بر این اعتقاد 
داشــتند که نمی توانند با جــواد کار کنند 
و برای ادامــه همکاری موانــع وجود دارد، 
باید در شــروع فصل تصمیم می گرفتند، نه 
بعد از گذشــت ۳ هفته؛ زمانی که یک مربی 
برای هماهنگی نیاز دارد زمان بر اســت و به 
قول معروف کار درســتی نبــوده و این نظر 

مدیریت است.

 در بازی با استقلال خوزستان شعار 
هایی برای بازگشــت فرهاد مجیدی 
شنیده شد که محمد نوازی مربی تیم 
استقلال به آن واکنش عجیبی نشان 
داد؛ حالا با توجه به نزدیکی شــما از 
فرهاد مجیدی همچین چیزی درست 

است؟
با توجه به شناختی که من از فرهاد دارم و با 
توجه به اینکه او زمانی در اســتقلال شاگرد 
ما بود و همچنین زمانی با هم همکار بودیم، 
روحیات او را می شناســیم و بعید می دانم. 
فرهاد نیــازی به این مســائل نــدارد. یک 
ورزشــگاه ۴۰-۳۰ هزار تماشاگر دارد و هر 
کســی از آن ها یک نظر و یک ایده جداگانه 

دارد.
 فرهــاد مجیدی شــخصیت محبوبی برای 
هواداران استقلال اســت و ممکن است این 
اتفاق بیفتد. نباید این مســئله را به شخص 
خاصی ارتباط دهیم. به نظر من به جای این 
حواشی بهتر اســت که تیم حریف را آنالیز 
کنیم یا نقاط ضعف تیم خودمان را بررسی 

کنیم که خیلی موفق تر خواهند شد.

انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶؛ شعار ویژه اماراتی ها برای مصاف با ایران

یک کارشناس مطرح کرد

وزی تیم ملی فوتبال ایران برابر امارات شرط پیر
خریدار  کارشناس فوتبال با تاکید بر این 
که تیم ملی ایران برابر قرقیزســتان نمایش 
خوبی نداشــت به دیدار با امارات اشاره کرد 
و گفت: اگر می خواهیم برابر این تیم نتیجه 

بگیریم باید سرعت بازی را افزایش دهیم.
 تیم ملی فوتبال ایــران در اولین بازی خود 
در مرحله سوم انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶، 
پنج شنبه شب )۱۵ شــهریور( در ورزشگاه 
فولادشــهر اصفهــان میزبــان تیــم ملی 
قرقیزســتان بود که این دیدار به لطف گل 
مهدی طارمی در دقیقــه ۳۴ با نتیجه یک 
بر صفر به سود کشــورمان به پایان برسد تا 
شاگردان امیر قلعه نویی به سختی از اولین 
بازی خود پیروز خارج شــوند. در نیمه دوم 
عملکــرد ضعیف بازیکنان تیــم ملی باعث 
شد تا تماشــاگران حاضر در ورزشگاه علیه 

قلعه نویی شعار حیا کن، رها کن سر دهند.

کیفیت بد زمین روی عملکرد دو تیم 
تأثیر گذاشت

محمود کلهر پیشکسوت فوتبال ایران در رابطه 

با این بازی اظهار داشت: کیفت بد زمین بازی 
روی عملکرد هر دو تیم از جمله قرقیزستان 
اثر منفی گذاشــته بود و فکــر می کنم بازی 

خیلی با کیفیتی را شاهد نبودیم.

بیرانوند یکی از بهترین نفرات
 ایران بود

او ادامه داد: فراموش نکنیــم که تیم هایی 
مانند قرقیزستان بازیکنانی در اختیار دارند 
که ملیت خــود را تغییر داده انــد و همین 
نفرات بســیار خطرناک ظاهر شــدند و در 
برخــی از دقایق بازی می توانســتند به گل 
دست یابند. یکی از بهترین نفرات ما داخل 
زمین علیرضــا بیرانوند بود کــه دیدیم دو 
موقعیت بســیار خوب گلزنی را از بازیکنان 
قرقیزســتان گرفــت و مطمئنــاً در مقابل 

امارات ما باید خیلی هوشیار باشیم.

در یک صورت می توانیم مقابل امارات 
موفق باشیم

کارشــناس فوتبال افزود: با توجه به اینکه 

تیم امارات هم در ترکیــب خود از بازیکنان 
کشــورهای دیگر اســتفاده می کند همین 
امر باعث تقویت این تیم شــده است و فکر 
می کنم ما اگر می خواهیــم مقابل تیم ملی 
امارات موفق باشــیم باید سرعت بازی خود 

را بالا ببریم.

استفاده از جوانان باید مستمر باشد
کلهر در رابطه با اســتفاده از بازیکنان جوان 
در ترکیب تیــم ملی گفت: خوشــحالم از 
اینکه تیم ملی از بازیکنان جوان اســتفاده 
می کند و امیــدوارم در بازی های آینده هم 
این شجاعت را داشته باشــیم تا از بازیکنان 
جوان در ترکیب تیم اســتفاده کنیم. امیر 
قلعه نویــی ســرمربی تیم ملی بــه خوبی 
بازیکنان جــوان را جایگزین نفــرات پا به 
ســن گذاشــته می کند و فکــر می کنم او 
تصمیم عاقلانه ای گرفتــه و در جام جهانی 

به بازیکنان جوان نیاز داریم. 
به نظرم اگــر روند بازی تیم ملی ســرعتی 
باشــد، کارهای ترکیبــی بیشــتری را از 

بازیکنان شاهد خواهیم بود.

حضور بازیکنان باتجربه به بازیکنان 
جوان کمک می کند

او تصریــح کــرد: زوج هایــی مانند مهدی 
طارمی، مهدی قایدی و همچنین بازیکنان 
باتجربه ای مانند ســردار آزمــون و علیرضا 
جهانبخش که کنار هم بــازی کرده اند در 
حضــور نفــرات جوان تر می تواننــد باعث 
شکوفایی در تیم ملی شوند. درست است که 
مقابل قرقیزستان بازی دل چسبی را از تیم 
ملی شــاهد نبودیم اما در مجموع به نظرم 

عملکرد تیــم ملی تا به اینجــای کار خوب 
بــوده و نتیجه هم گرفته ایــم. همانطور که 
گفتم همه تیم ها الان پیشرفت کرده اند و در 
مقابل هر تیمی ما باید با قدرت ظاهر شویم 
که بتوانیم با نتایج خــوب به جام جهانی راه 

پیدا کنیم.
او در پایان خاطر نشــان کــرد: امیدواریم 
مقابل امــارات هجومی تر ظاهر شــویم و 
مراقب ضد حمــلات حریف هم باشــیم و 
بازی در مقابل تیمــی مانند امارات مطمئناً 
می تواند محک خوبی بــرای بازیکنان تیم 

ملی ایران باشد.

در پایان چهل و چهارمیــن مجمع عمومی و  خریدار 
انتخاباتی شورای المپیک آسیا، خســروی وفا به عنوان 
رئیس کمیته پارآســیایی شــورای المپیک آسیا و عضو 

اصلی هیأت اجرایی با حق رأی انتخاب شد.

محمود خســروی وفــا رئیــس کمیته ملــی المپیک 
کشــورمان در چهــل و چهارمیــن مجمــع عمومی و 
انتخاباتی شــورای المپیک آســیا که به میزبانی کشور 
هندوستان در حال برگزاری اســت با کسب اکثریت آرا 

به عنوان رئیس کمیته پارآسیایی OCA انتخاب شد.
محمود خسروی وفا با این ریاســت به عنوان عضو اصلی 
هیأت اجرایی شورای المپیک آســیا با حق رأی حضور 
خواهد داشت.در این مجمع عمومی راجا راندیر سینگ از 

هند به عنوان رئیس شورای المپیک با ۴۴ رأی از ۴۵ رأی 
مأخوذه انتخاب شــد.انتخابات فوق بر اساس اساسنامه 
جدید شورای المپیک آســیا که قبلًا در تایلند به تأیید 

مجمع عمومی و اعضا رسیده است برگزار شد.

الاهلی هم دچار چالش انتخاب ورزشگاه شد 
 درخواست برای تعویق ۲4 ساعته دوئل 

با پرسپولیس!
در فاصله ۸ روز تا برگزاری دوئل الاهلی و پرســپولیس، محل برگزاری 
این مسابقه همچنان در هاله ای از ابهام اســت. استقلال و پرسپولیس 
از هفته آینده باید کار خــود در رقابت های لیگ نخبگان آســیا را آغاز 
کنند که آبی پوشان در بازی نخســت، میزبان الغرافه قطر هستند و اگر 
اتفاق خاصی رخ ندهد، نبرد استقلال و الغرافه در ورزشگاه شهدای شهر 
قدس برگزار خواهد شــد؛ آن هم در حالی که درخواســت آبی ها برای 
میزبانی در ورزشــگاه هایی مانند آزادی تهران و امام رضا )ع( مشهد به 
دلایل مختلف رد شــد. در این میان، شــرایط برگزاری دوئل الاهلی و 
پرسپولیس هم ویژه است.سرخ پوشان در حالی باید اولین بازی خود در 
مرحله گروهی لیگ نخبگان آســیا را در کشور عربستان و تیم پرستاره 
الاهلی برگزار کنند که در فاصله ۸ روز تا انجام این مســابقه، همچنان 
درباره محل رویارویی دو تیم اختلاف نظرهای وجود دارد؛ چرا که گاف 
غیرمنتظره مدیران باشگاه الاهلی باعث شــده تا ورزشگاه امیر عبدالله 
فیصل به کنفدراسیون فوتبال آسیا معرفی نشــود و فقط نام ورزشگاه 
شهر ورزشی ملک عبدالله به )AFC( اعلام شــده است. این ورزشگاه، 
یک روز قبل از نبرد الاهلی و پرسپولیس، میزبان نبرد تیم های الاتحاد و 

الوحده است و همین مسئله حاشیه ساز شده است!

مدیران الاهلی به دنبال تعویق یک روزه نبرد با پرسپولیس
روزنامه الریاضیه عربســتان با اشاره به شــرایط به وجود آمده توضیح 
داد: »باشگاه الاهلی از مقامات کنفدراســیون فوتبال آسیا )AFC( دو 
درخواست را مطرح کرد؛ یا دیدار با پرســپولیس را به مدت یک روز به 
تعویق بیندازند یا اجازه بدهند که الاهلی بتواند در ورزشگاه امیر عبدالله 
فیصل به میــدان برود. منابع خبــری تایید کردند که تصمیم ســازان 
)AFC(، دیدار الاهلــی - پرســپولیس را در همان موعــد مقرر و در 

ورزشگاه امیر عبدالله فیصل برگزار خواهند کرد«.

برنامه لیگ عربستان، تحت الشعاع نبرد الاهلی و پرسپولیس؟
مسئولان باشگاه عربســتانی در مسیر معرفی ورزشــگاه های میزبان 
مســابقات خود به کنفدراســیون فوتبال آسیا دچار اشــتباه مهلکی 
شــده اند که در این باره روزنامه الریاضیه توضیح داده اســت: »مدیران 
الاهلی در معرفی ورزشگاه دچار اشتباه شده اند و تنها استادیوم »شهر 
ورزشی ملک عبدالله« را به عنوان میزبان خود معرفی کرده اند. با وجود 
اینکه در آیین نامه مســابقات باشگاهی آســیا آمده که ورزشگاه یک 
دیدار آسیایی به مدت ۴۸ ســاعت قبل از مســابقه نباید میزبان بازی 
دیگری باشــد، الاتحاد و الوحده در روز ۲۵ شــهریور )یک روز پیش از 
دیدار الاهلی - پرســپولیس( در اســتادیوم ملک عبدالله به مصاف هم 
می روند. باشگاه الاتحاد تاکنون ۳۵ هزار بلیت ورزشگاه ملک عبدالله را 
برای دیدار با الوحده فروخته و به نظر می رسد تعویق این مسابقه، به نظر 

لوران بلان سرمربی الاتحاد بستگی دارد«.

)AFC( 3 گزینه مهم روی میز
کنفدراسیون فوتبال آسیا فعلًا واکنش رســمی ای به حواشی به وجود 
آمده نداشته و طبق خبر رســمی اعلام شده از ســوی )AFC(، نبرد 
تیم هــای الاهلــی عربســتان و پرســپولیس ایــران روز دوشــنبه 
بیست وششم شهریورماه و از ساعت ۲۱:۳۰ به وقت تهران، در ورزشگاه 
ملک عبدالله به انجام خواهد رســید. در این میان، باید دید درخواست 
باشگاه عربستانی برای تعویق یک روزه مســابقه پذیرفته خواهد شد یا 
نبرد الاتحاد و الوحده به تعویق می افتــد. احتمال انتقال مصاف الاهلی 
و پرســپولیس به ورزشــگاه امیر عبدالله فیصل هم وجود دارد که البته 

تحقق این احتمال بسیار بعید به نظر می رسد.

قهرمان جودو آسیا مدال طلا و برنز خود را به 
شهدای  گمنام اهدا کرد

محمد مهدی مظلوم نماینده ســنگین وزن تیم ملی جودو نوجوانان و 
جوانان کشــورمان مدال های طلا و برنز خود را تقدیم دو شهید گمنام 
کرد.تیم ملی جودو نوجوانان و جوانان کشــورمان بــا ترکیب ۱۰ ملی 
پوش در مســابقات قهرمانی آســیا )کره جنوبی( حضور پیدا کرد و در 
پایان این رقابت ها جــودوکاران نوجوان و جوان کشــورمان موفق به 

کسب ۷ مدال طلا، نقره و برنز شدند.
محمد مهــدی مظلــوم نماینده ســنگین وزن جودو کشــورمان، در 
چارچوب مســابقات نوجوانان موفق به کسب مدال طلا شد و پس از آن 
با حضور در مســابقات نوجوانان موفق به کسب مدال برنز شد و در واقع 
در رده سنی نوجوانان و جوانان تاریخ ســازی کرد.وی پس از بازگشت 
به کشورمان با حضور در مزار شــهدای گمنام محله سیزده آبان تهران، 

مدال های طلا و برنز خود را تقدیم به دو شهید گمنام کرد.

آگهی ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

شناسه 1775761
قانون  برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۷۱۲۶۰۰۰۸۶۸ مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۰۱ هیات موضوع 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد رسمی مستقر در واحد ثبتی 
ملک باوی تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای عبدالستار غزی فرزند عبدالحسن به 
شماره ملی ۱۷۴۱۳۲۰۱۹۴ و شماره شناسنامه ۱۷۴۱۳۲۰۱۹۴ صادره از اهواز در یک باب 
ساختمان مسکونی خریداری شده طبق سند قطعی ۲۰۵ – ۱۳۵۴/۳/۵ تنظیمی دفترخانه 
۲۷ اهواز بمساحت ۳۰۲/۷۲ مترمربع قسمتی از پلاک ۶۸۱ اصلی بخش ۷ باوی – آدرس 

ملک: استان خوزستان – شهرستان باوی محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
اولین انتشار آگهی بمدت ۲ ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند 
بدیهی است در صورت انقضای مهلت اعتراض و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : شنبه ۱۴۰۳/۰۶/۰۳

تاریخ انتشار نوبت دوم : دوشنبه ۱۴۰۳/۰۶/۱۹
احمد شعیبی – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک باوی

مفقودی
۱۳۸۲رنگ  مدل  پراید  سواری  وسند  سبز  برگ 
۰۰۵۰۴۷۸۷وشاسی  موتور  شماره  به  روغنی  سفید 
نام  ۹۳_۹۷۵ص۶۹به  ایران  S۱۴۱۲۲۸۲۹۶۲۲۱۶وشهربانی 

مرجان رحمن ستایش مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد

وی وفا عضو هیأت اجرایی شورای المپیک آسیا شد خسر



تهران – خبرنگار روزنامه خریدار  مهندس 
قفسه  پارس  شرکت  مدیرعامل  نظری  امین 
کاوه )سیسوشلف( در جمع خبرنگاران با اشاره 
به اینکه کارآفرینی و ایجاد اشتغال از اهداف 
کرده ایم  تلاش  افزود:  می باشد  شرکت  اصلی 
در راستای اشتغال مؤثر و ایمنی پرسنل تمام 
روش های نوین را به این عزیزان آموزش دهیم.  
وی افزود: ما در مدت زمان نسبتاً کوتاهی از 
فعالیت به عنوان نماینده فروش شرکت هایی 
که در زمینه تولید استند و محصولات جانبی 

به عنوان یک تولیدکننده تغییر فعالیت داده 
و موفق شده ایم برای تعداد 15 نفر از جوانان 
اشتغال  ایجاد  به صورت مستقیم  عزیز کشور 
نماییم که قطعاً تعداد قابل توجهی هم به صورت 
و  می شوند  فعالیت  به  مشغول  غیرمستقیم 
امیدواریم با طرح های جدیدی که در دست اجرا 
داریم تعداد این افراد روز به روز افزایش یابد و 
در کنار آن تولیدات جدید، با کیفیت و کارآمد 
را به بازار هدف ارائه نماییم.  این مدیر توانمند 
و  تیم جوان  از  بهره مندی شرکت  به  اشاره  با 

متخصص افزود: ما به عنوان یک زوج کارآفرین 
با تحمل سختی های فراوان شرکت را در مسیر 
تولید قرار دادیم و امید داریم با تخصص و تعهدی 
که نزد نیروهای جوان و باانگیزه شرکت وجود دارد، 
در مسیر تولید گام های مؤثری برداریم. ایشان در 
خاتمه خاطرنشان کرد: ما در طرحی به نام »لبخند 
فروشگاه هایی  به  را  تولیدی  استندهای  خدا« 
که در مناطق محروم اجناس خود را به صورت 
نسیه به مردم ارائه می دهند به طور رایگان با برند 

)سیسوشلف( تقدیم آنان می نماییم.

بوشهر – رضا حيدري  تعمیرات پیشگیرانه خطوط انتقال 
نفت در اعماق خلیج فارس نقش مهمی در حفاظت از اکوسیستم 
و محیط زیست دریایی خواهد داشت که اقدامات خوبی در این 
زمینه صورت گرفته است. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت 
پایانه های نفتی ایران، بخش مهمی از اقتصاد کشور وابسته به 
فروش نفت است که جزیره خارگ نقش مهمی در این زمینه دارد 
و نفت خام از طریق خطوط لوله که در کف خلیج فارس قرار گرفته 

است، به خارگ منتقل و از آنجا صادر می شود.
خط لوله انتقال نفت از شهرستان گناوه به جزیره خارگ با وجود 
نقش مهمی که برای صادرات دارد، می تواند با مخاطراتی روبرو 
شود که هم صادرات را با چالش روبرو کرده و هم به محیط زیست 
ضربه بزند. نشت نفت از این خطوط لوله می تواند باعث تعلل 
و تأخیر در صادرات نفت شده و همچنین موجب ورود نفت خام 
به آب دریا و پدیدار شدن مشکلات و مسائل زیست محیطی 

متعددی همچون آلودگی ساحل و دریا شود.
طی سال های گذشته بارها شاهد ورود آلودگی های نفتی در 
خلیج فارس بوده ایم که البته بخشی از آن مربوط به خطوط لوله 
بوده و گاهاً نشت مواد نفتی از شناورها و سکوها و دیگر عوامل نیز 

در این زمینه اثرگذار بوده است.
در همین راستا انجام اقدامات پیشگیرانه نظیر نوسازی و بهسازی 
خطوط و همچنین شناسایی مناطق آسیب پذیر و رفع چالش ها 

پیش از وقوع حادثه و خسارت امری بسیار مهم و اثرگذار است.
اقدامی  در  ایران  نفتی  پایانه های  شرکت  راستا  همین  در 
پیشگیرانه و پیش از بروز حادثه، با تلاش مهندسان ایرانی، طی 1۲ 
روز نسبت به تعمیر خط شماره ۳ انتقال نفت خام از بندر گناوه به 

جزیره خارگ در اعماق خلیج فارس اقدام کرد.
مدیرعامل پایانه های نفتی ایران اظهار داشت: در کنار نقش مهمی 
که پایانه های نفتی ایران در عرصه صادرات دارد، به ایمن سازی 
تأسیسات و زیرساخت ها و همچنین حفظ محیط زیست نگاه 
ویژه ای داریم. عباس غریبی به اهمیت موضوع صیانت از شریان 
حیاتی صادرات نفت کشور و زیست بوم خلیج همیشه فارس 
اشاره کرد و ادامه داد: نگهداری و تعمیرات اساسی تجهیزات و 
زیرساخت های حیاتی ضرورت انکارناپذیر برای صادرات پایدار 
و عملیات ایمن در شرکت پایانه های نفتی ایران است که در این 

راستا اقدامات بسیار خوبی صورت گرفته است.
مدیرعامل پایانه های نفتی ایران افزود: این شرکت با توجه به 
مأموریت ها در زمینه ذخیره سازی، اندازه گیری و صادرات نفت 
خام و میعانات گازی، نقش مهمی را در زنجیره ارزش شرکت 

ملی نفت ایران ایفا می کند. وی تاکید کرد: ارتقای توانمندی های 
عملیاتی برای تضمین افزایش تولید و انجام صادرات پایدار نفت 
همیشه در دستور کار است و به همین منظور برنامه های مهمی در 
این راستا داریم. غریبی تصریح کرد: به همت متخصصان شرکت 
پایانه های نفتی ایران و در کاری پیشگیرانه و پیش از بروز حادثه، 
عملیات تعمیرات خط لوله انتقال نفت خام در عمق 1۲ متری 

دریا انجام شد.
مدیرعامل پایانه های نفتی ایران ادامه داد: تعمیرات پیشگیرانه 
که برای اولین بار بر روی خطوط زیردریایی از زمان احداث آنها 
صورت پذیرفت از آن جهت حائز اهمیت است که انجام صحیح و به 
موقع آنها، مانع از بروز فاجعه سوراخ شدن ناگهانی خط و در نتیجه 
آن بروز مشکلات زیست محیطی، متوقف شدن صادرات و فرآیند 
طولانی تعمیرات است سرپرست تعمیرات و نگهداری تأسیسات 
شرکت پایانه های نفتی ایران نیز اظهار کرد: اقدامات خوبی به 
منظور ایمن سازی انتقال نفت از گناوه به جزیره خارگ صورت 
گرفته است. مهدی باقری اضافه کرد: آخرین توپ کرانی هوشمند 
خط ۳۰ اینچ زیردریایی در خط لوله انتقال نفت حدود ۶ سال قبل 
انجام شد و در این راستا ۲ نقطه مستعد خطر در حدفاصل خارگ-

خارگو شناسایی شد.
وی افزود: پس از شناسایی این ۲ نقطه از همان زمان ترمیم آنها 
مورد بحث و بررسی بود که پس از تجربه تعمیرات اضطراری 
خط زیردریایی محرم در سال گذشته و با حمایت مدیرعامل 
پایانه های نفتی ایران این مهم به صورت ویژه ای پیگیری و از 

سوی اداره تعمیرات خطوط لوله اجرایی شد.

برق  شرکت  مدیرعامل  جباردخت   اروميه-رحيم 
آذربایجان غربی گفت: ۹ مرکز استخراج غیرمجاز رمز ارز و 
۴۴ دستگاه ماینر غیرمجاز در استان کشف شد. مدیرعامل 
شرکت توزیع نیروی برق آذربایجان غربی؛ از کشف ۹ مرکز 
استخراج غیرمجاز رمز ارز در سه ماه گذشته خبر داد و گفت: 
در راستای حفظ حقوق مشترکان و پایداری شبکه برق 
عملیات کشف ماینر های غیرمجاز در سطح استان همچنان 
ادامه دارد. طاهر کیامهر با تشریح جزئیات عملیات کشف 
خردادماه  دوم  نیمه  از  کرد:  عنوان  غیرمجاز،  ماینر های 

سالجاری تا کنون ۹ مرکز غیرمجاز استخراج رمز ارز سطح 
استان شناسایی و از این مراکز مجموعا ۴۴ دستگاه ماینر 
گردآوری و تحویل مراکز قضایی شده است که توان مصرفی 
این تعداد ماینر، مجموعا بالغ بر ۹۷ کیلووات ساعت برق 
می باشد. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق آذربایجان 
ادامه داد: در صورت کشف دستگاه های غیرمجاز  غربی 
استخراج رمز ارز، صاحبان دستگاه ها از زمانی که مشخص 
شود به صورت غیرمجاز از برق استفاده کرده اند، تا 5 برابر 
حداکثر نرخ انرژی مشمول جریمه خواهند شد. وی همچنین 

ادامه داد: استخراج غیرمجاز رمز ارز علاوه بر تحمیل بار اضافی 
به شبکه برق، باعث ایجاد نوسان و کاهش ولتاژ و نارسایی 
شبکه برق می شود که در نهایت مردم و مشترکان را دچار 
مشکل می کند. کیامهر همچنین تاکید کرد: مردم استان 
آذربایجان غربی در صورت مشاهده هرگونه فعالیت مشکوک 
در زمینه استخراج غیرمجاز رمز ارز، مراتب را از طریق تماس 
با ۰۹۰1۸۳۹۳۸5۸ و یا با شماره گیری ۳11۰۴۲۷۷-۰۴۴ 
جهت پیگیری و انجام برخورد های قانونی لازم به این شرکت 
اطلاع دهند. وی ضمن درخواست همراهی مردم در کشف 

و شناسایی ماینر های غیرمجاز، گفت: هم استانی های عزیز 
فعالیت ماینر های  اعلام گزارش  با همکاری و  می توانند 
غیرمجاز علاوه بر یاری رساندن به خادمان خود در صنعت 
برق و کاهش فشار بر شبکه برق، به ازای هر دستگاه ماینر یک 
میلیون تا سقف ۲5 میلیون تومان پاداش همکاری دریافت 
نمایند. گفتنی است با احتساب دستگاه های کشف شده 
جدید از ابتدای سال جاری تا کنون مجموعا 1۶5 دستگاه 
ماینر در استان با همکاری توزیع برق، دستگاه های مرتبط و 

بازرسان این شرکت کشف و ضبط شده است.

فاضلاب  و  آب  اداره  رییس  سروش   سمنان-رضا   
به  تامین آب  به رسیدن حجم مخازن  اشاره  با  شاهرود 
پنج هزار مترمکعب و وضعیت قرمز، گفت: صرفه جویی در 
مصرف آب برای عبور از بحران کم آبی و پیک مصرف ضروری 
است.  علیرضا مطهری نژاد با بیان اینکه پنج تا 1۰ درصد از 
حجم مخازن ذخیره آب در شاهرود باقی مانده، افزود: حجم 
مخازن این شهرستان 5۰ هزار مترمکعب است که گرمای 
شدید، مصرف بی رویه آب و استفاده مداوم از سیستم های 

سرمایشی به افت سطح آب در مخازن منجر شده است.
وی میزان آب ذخیره شده در مخازن را پنج هزار مترمکعب 
عنوان کرد و گفت: در شرایط کنونی آب تولیدی در شاهرود 
به طور کامل مصرف شده و به ذخیره سازی نمی رسد؛ به 
همین دلیل در زمان اوج مصرف ۲۹۰ لیتر برثانیه کمبود آب 
داریم. وی افزود: برای گذر از این بحران اقدام های مقطعی 
انجام شده اما برای رفع مشکل به صورت میان مدت باید طرح 
انتقال آب از کالپوش به شاهرود اجرایی شود. رییس آبفای 

شاهرود درباره راهکارهای رفع مشکل کم آبی در بلندمدت 
هم بیان کرد: اجرای طرح های ملی انتقال آب از استان های 

همجوار باید پیگیری شود.
وی اضافه کرد: استان سمنان جزو پنج استان  خشک کشور 
است و در سال های اخیر نیز رتبه یک را در بین پنج استان 
به خود اختصاص داده است. مطهری نژاد  خشک کشور 
با بیان اینکه منابع آبی شاهرود از چاه های عمیق تامین 
می شود، تصریح کرد: در حال حاضر سطح آب در این چاه ها 

نیز با افت شدید مواجه است. وی با بیان اینکه در مسکن مهر 
کوثر و فدک و شاهرود زیرساخت لازم برای تأمین آب ایجاد 
نشده است، گفت: تمهیدات لازم برای ۷۰ هزار واحد مسکن 

در بلوار خاوران شاهرود نیز باید اندیشیده شود.
رییس آبفای شاهرود با اشاره به پیش بینی هواشناسی مبنی 
بر کاهش دمای هوا در روزهای پایانی هفته، اعلام کرد: 
شهروندان نسبت به صرفه جویی در مصرف آب برای عبور 

از این بحران همکاری کنند.

بوشهر

آذربایجان غربی

سمنان

برای اولین بار انجام شد؛

تعمیرات پیشگیرانه خطوط انتقال نفت در اعماق خلیج فارس

مدیرعامل شرکت برق استان خبرداد:

کشف ۴۴ دستگاه ماینر غیرمجاز در آذربایجان غربی

وضعیت قرمز منابع آب در شاهرود؛

وندان صرفه جویی کنند  شهر

اهواز –محمد مجدم  با احداث چند راهه )هدر( نفتی 
جدید در واحد بهره برداری رامشیر تولید نفت به میزان ۶ 
تا ۸ هزار بشکه در روز افزایش می یابد. به گزارش خبرنگار 
خریدار به نقل از روابط عمومی شرکت بهره برداری نفت 
وگاز آغاجاری، چند راهه جدید نفتی واحد بهره برداری 
رامشیر روز سه شنبه 1۳ شهریور با حضور مدیر عامل 
شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب راه اندازی و به بهره 
برداری رسید. علیرضا دانشی در رویداد بهره برداری از 
این طرح نفتی ضمن گرامیداشت هفته دولت عنوان کرد: 
بدلیل عدم پیشرفت مناسب طرح ۲۸ مخزن در میدان 
رامشیر در موضوع سطح الارض امروز با تلاشهای مجاهدانه 
همکاران شرکت آغاجاری شاهد راه اندازی و بهره برداری از 
چند راهه نفتی هستیم که پایداری و افزایش ظرفیت تولید 
را در این واحد بوجود آورده است. وی با اشاره به همدلی 
و اقدامات مجاهدانه در سطح شرکت ملی مناطق نفت 
خیز جنوب گفت: افزایش یک میلیون و 1۰۰ هزار بشکه 
ای نفت ، پایداری خوراک پتروشیمی ها ، نهادیه سازی 
خطی مشی های صحیح و مرتفع شدن بدهی های سنگین 
مناطق نفت خیز جنوب از اقدامات شاخص دوره اخیر 
است. همچنین مدیر عامل شرکت بهره برداری نفت وگاز 
آغاجاری در این رویداد اظهار کرد:جهت اتصال چاههای 
حفاری شده جدید میدان نفتی رامشیر در طرح ۲۸مخزن 
همچنین بدلیل تنگناها و محدودیت هایی از قبیل کمبود 
فضای عملیاتی ، فقدان لوله مقسم مرحله دوم ، مشترک 
بودن خطوط لوله جریانی چاهها و عدم دسترسی ماشین 
آلات به تجهیزات ، طرح اصلاحیه فرآیندی احداث چند 
راهه جدید با پتانسیل ۴۰ رشته مستقل با امکان تولید 

از چاههای کم فشار و پر فشار ، شیرین و نمکی مطابق 
مطالعات فنی مهندسی ارائه شد. جواد تقی زاده ادامه داد: 
در حال حاضر ۶رشته از خطوط ۴۰ رشته ای این هدر نفتی 
آماده و امروز با راه اندازی چاههای ۹و 1۸ رامشیر ، تولید 
در این هدر نفتی برقرار شد. وی در خصوص مزایا و دست 
آوردهای طرح احداث چند راهه جدید نفتی را علاوه بر 
افزایش تولید ۶ تا ۸ هزار بشکه ای در میادین رامشیر و رگ 
سفید، گفت: ایجاد ظرفیت آزاد تولیدی ۸ تا 1۰ هزار بشکه 
ای نمک زدایی رگ سفید ، ایجاد ظرفیت آزاد ۸ تا 1۰ هزار 
بشکه ای بنک نمکی رامشیر ، امکان جریان دادن چاههای 
کم فشار از مرحله اول به دوم با هدف جلوگیری از جریان 
به گودال و کاهش تولید و آلودگی های زیست محیطی ، 
همچنین ایجاد پایداری تولید برای تمامی چاهها بعد از 
جداسازی بدلیل عدم همخوانی فشار جریانی و کیفیت 
نفت تولیدی را از جمله آن ها برشمرد. تقی زاده احداث و 
عملیاتی کردن این چند راهه نفتی را حاصل تلاش شبانه 
در  آغاجاری  مختلف شرکت  بخشهای  روزی همکاران 
شرایط سخت آب و هوایی و پشتیبانی شرکت ملی مناطق 

نفت خیز جنوب عنوان کرد.

 

شيراز-چراغی  سرپرست سازمان حمل و نقل ریلی 
شهرداری شیراز از بهره برداری از فاز یک خط ۲ مترو 

شیراز در 15 اردیبهشت ماه سال آینده خبر داد.
علی کلانتری ، در نشست خبری با خبرنگاران در شیراز به 
تشریح اقدامات انجام شده در سازمان حمل و نقل ریلی 
شهرداری شیراز پرداخت و گفت: هم اکنون ۴ خط مترو به 
صورت همزمان در حال اجراست که خط یک آن در حال 
بهره برداری است و فاز یک خط ۲ هم به بهره برداری رسیده 
است اما با کمبود واگن برای بهره برداری پایدار مواجه 
هستیم. وی با بیان اینکه در سفر وزیر کشور این مسئله از 
سوی شهردار شیراز مطرح شد و تلاش می شود تا از طریق 
مکانیزم های دولتی این مشکل را برطرف کنیم، افزود: از 
فاز یک خط ۲ مترو شیراز تنها ایستگاه استقلال باقی مانده 
است که تا 15 اردیبهشت ماه سال آینده به بهره برداری 
خواهد رسید. کلانتری همچنین با اشاره به امتداد خطوط 
مترو به کلبه سعدی اظهار کرد: نیاز به احداث یک خط 
مترو از میدان گاز تا کلبه سعدی در شیراز احصاء شد به 
همین دلیل پروژه دیگری به قرارگاه خاتم الانبیا واگذار شد 

که اکنون یک هزار و ۶۰۰ متر مربع از این پروژه حفاری 
شده است و تا پایان امسال خروج دستگاه یک حفاری 
داشت. سرپرست  خواهیم  کلبه سعدی  ایستگاه  در  را 
سازمان حمل و نقل ریلی شهرداری شیراز با بیان اینکه 
رکورد ساخت مترو کشور در خط ۲ مترو شیراز شکسته 
شد، افزود: ۸ کیلومتر از خط ۲ مترو شیراز طی ۲ سال 
به مجموعه حمل و نقلی مترو شیراز اضافه شد و در حال 
حاضر فاز ۲ این خط به طول 5 کیلومتر از ایستگاه آزادی 
تا کلبه سعدی متشکل از ۴ ایستگاه در دست اجرا قرار 
دارد. وی در خصوص اینکه آیا خط ۲ مترو شیراز به 
شهرک های اطراف متصل خواهد شد یا خیر نیز گفت: 
اتصال این خط به شهرک های اقماری و همچنین اتصال 
آن با خط یک در دست بررسی است. کلانتری همچنین به 
وضعیت خط ۳ مترو شیراز اشاره کرد و افزود: برای این خط 
تاکنون ۴5۰ متر حفاری انجام شده و احداث ایستگاه ها هم 
از پیشرفت فیزیکی خوبی برخوردار هستند. مجوز واگذاری 
ایستگاه های آرین و صنایع هم به یک شرکت عمرانی از 
سوی شورای شهر شیراز صادر شده است و به زودی وارد 
فاز اجرایی خواهد شد. سرپرست سازمان حمل و نقل ریلی 
شهرداری شیراز همچنین با اشاره به اتصال خط یک 
مترو شیراز با خط ۴ به منظور دسترسی به حرم حضرت 
شاهچراغ)ع( و حرم سیدعلاءالدین حسین)ع( اظهار کرد: 
۲۷۰۰ متر مربع تونل در این خط با استفاده از ظرفیت 
اتوبوس برقی پیش بینی شده است و برای نخستین بار 
در کشور از ظرفیت تراز بلیت فروشی ایستگاه های مترو 
برای تخلیه ناوگان اتوبوسی استفاده می کنیم که عملیات 

اجرایی آن در یکی دو هفته آینده آغاز خواهد شد.

خوزستان فارس
در میادین رامشیر و رگ سفید محقق شد؛

وز افزایش تولید ۶ تا ۸ هزار بشکه ای نفت در ر
سرپرست سازمان حمل و نقل ریلی شهرداری  اعلام کرد: 

و شیراز در سال آینده   بهره برداری از فاز یک خط ۲ متر

مهندس امین نظری مدیرعامل شرکت پارس قفسه کاوه )سیسوشلف(:

 کارآفرینی و ایجاد اشتغال 
سرلوحه اقدامات ما می باشد

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی 

شهر اعلام کرد: 

 ساخت ۳۰ سوئیت در باغ محمدشهر برای کارکنان 
ج و کارگران شهرداری کر

کرج-ترنم مظفری  رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی 
شهر کرج از تغییر کاربری باغ محمدشهر به مرکز تفریحی رفاهی ویژه کارکنان و 
کارگران زحمتکش شهرداری کرج خبر داد. علیرضا رحیمی محمودآبادی  در 
خصوص تعیین و تکلیف باغ محمد شهر اظهار کرد: پیرو تذکری که در اواخر 
سال 1۴۰۰ به شهرداری کرج داده شد با همراهی همه اعضای محترم شورا ردیف 

بودجه جداگانه برای این موضوع مصوب و از آن تاریخ در مرحله اجرا قرار گرفت.
رحیمی هدف از تغییر کاربری باغ محمدشهر را خدمات رسانی و توسعه رفاه 
کارگران شاغل در مجموعه شهرداری عنوان و بیان کرد: باغ محمد شهر با وسعت 
۳۸هزار مترمربع و ایجاد ۳۰ سوئیت رفاهی همراه با امکانات مربوطه به زودی به 
مرحله بهره برداری می رسد که به مرکز تفریحی و رفاهی شهرداری ویژه کارکنان 

و کارگران زحمتکش شهرداری اعم از فضای سبز و پاکبانان تبدیل شد.
عضو شورا اسلامی شهر کرج اعتبار لازم اجرایی این امر را حدود ۳۰ میلیارد تومان 
اعلام کرد و گفت: امیدوارم مدیریت شهری بتواند هر چه سریعتر مقدمات بهره 
برداری از این مجموعه را انجام دهد تا پایان مهرماه سال جاری تقدیم همکاران 
محترم شود. رحیمی در پایان یادآور شد: باغ پر حاشیه محمد شهر در دوره های 
گذشته معمولا با حواشی همراه بود که خوشبختانه امروز به صاحبان اصلی خود 
یعنی پرسنل و کارگران خدوم شهرداری رسید و ان شالله با این اقدام خوب و 
مبارک حاشیه از این باغ رخت تن برکنده و به محلی برای آرامش و آسایش 

همکاران خوبم در مدیریت شهری تبدیل خواهد شد.

مدیرکل بهزیستی استان عنوان کرد:

آغاز پویش »بوی ماه مهر« در استان مازندران

ساری-اميری فر  فریبا بریمانی مدیرکل بهزیستی مازندران از آغاز پویش" 
بوی ماه مهر" با هدف جذب مشارکت های مردمی برای تهیه لوازم التحریر دانش 
آموزان نیازمند تحت پوشش بهزیستی مازندران خبرداد. مدیرکل بهزیستی 
استان با بیان اینکه پویش »بوی ماه مهر« در سراسراستان مازندران برگزار 
می شود، گفت: این پویش از 15 شهریورماه در همه شهرستان های استان جهت 

جلب مشارکت های مردمی خرد و کلان به اجرا در خواهد آمد.
وی با بیان اینکه بسیاری از خانواده ها به دلیل مشکلات مالی نمی توانند لوازم 
التحریر و وسایل مورد نیاز دانش آموزان را تهیه کنند، افزود: پویش "بوی ماه مهر" 
با هدف تهیه وسایل مورد نیاز دانش آموزان تحت پوشش بهزیستی مازندران و 
نیازمند اجرا شده است که امید است تا با توان خیرین گرانقدر و مردم متدین، 
صدیق و نوع دوست استان همانند برنامه های قبلی در راستای کمک به تحصیل 
دانش آموزان بی بضاعت گام بردارند. مدیرکل بهزیستی مازندران با تاکید بر 
اینکه هم استانی های عزیز می توانند از طریق ادارات و مجتمع های بهزیستی 
در شهرستانها و یا موسسات خیریه تحت نظارت بهزیستی استان نسبت به کمک 
و شرکت در این پویش مبادرت ورزند، افزود: مراکز مذکور هم کمک های نقدی و 
هم اجناس و لوازم التحریر اهدایی مردم شامل کیف، دفتر، خودکار، مداد رنگی، 
کفش و لباس مدرسه و ورزشی و… را تحویل و پس از گردآوری بین دانش آموزان 
نیازمند تحت پوشش توزیع می کنند. وی عنوان کرد: خیرین استان می توانند 
کمک های نقدی خود را علاوه بر موسسات خیریه تحت نظارت به شماره حساب 
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مشارکت های مردمی بهزیستی استان مازندران واریز کنند.

مدیر مخابرات منطقه لرستان:

ح فیبر نوری شهر اشترینان آغاز شد عملیات اجرایی طر

خرم اباد-فرزانه هداوند  مدیر مخابرات منطقه لرستان از اجرای پروژه فیبر 
نوری FTTH شهر اشترینان خبر داد. به گزارش روابط عمومی نبی اله شمسی فر 
مدیر مخابرات منطقه لرستان با اعلام این خبر گفت : ایجاد شبکه فیبر نوری در شهر 
اشترینان از توابع شهرستان بروجرد با پیش بینی سرمایه گذاری حدود 1۶۰میلیارد 
ریال طراحی شده است. وی ادامه داد: عملیات اجرایی آن آغاز و تلاش خواهیم کرد 
که حداکثر تا پایان مهرماه  به اتمام برسد. مدیر مخابرات منطقه لرستان با تاکید 
بر اهمیت تسریع در اجرای طرح فیبر نوری منازل و کسب و کارها FTTH در این 
شهر تاکید کرد: طرح فیبر نوری FTTH توسط مخابرات منطقه لرستان در شهر 
اشترینان آغاز شده و امیدواریم با توجه به شرایط و مسیر اجرای پروژه، طی بازه 

زمانی چند ماهه ، خانوار این شهر به شبکه پرسرعت فیبر نوری متصل شوند.

معاون توزیع برق کرمانشاه:

تا پایان شهریور نیازمند مدیریت مصرف برق هستیم
کرمانشاه-حسنافخارزاده  معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت 
توزیع نیروی برق استان کرمانشاه گفت: اگرچه تا حدودی از شرایط بحرانی برق 
عبور کرده ایم، اما برنامه های مدیریت مصرف تا پایان شهریور ادامه خواهد داشت.

همایون رحیمی با اشاره به کاهش تدریجی دمای هوا و گذر از پیک روزهای گرم 
سال، گفت: می توان گفت تا حدودی شرایط بحرانی برق را پشت سر گذاشته و 
فشار بر شبکه نیز تا حدودی کاهش کاهش یافته است. وی ادامه داد: البته این بدان 
معنا نیست که دیگر پیک مصرف را پشت سر گذاشته ایم و کماکان تا پایان شهریور 
نیازمند مدیریت مصرف برق هستیم. معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت 
توزیع نیروی برق استان کرمانشاه یادآور شد: برنامه های مدیریت مصرف برق نیز 
برای بخش کشاورزی، صنعت و... همچنان تا پایان شهریور ادامه دارد و سایرین 
مشترکین در بخش خانگی، تجاری، اداری و... نیز باید صرفه جویی در مصرف برق 
را در دستور کار داشته باشند.  رحیمی با بیان اینکه در سنوات گذشته معمولا پیک 
مصرف برق تا نیمه شهریور ادامه داشت، از شرایط متفاوت صنعت برق در سال 
جاری یاد کرد و  ادامه داد: امسال به دلیل گرمای مستمر و قابل توجه و همچنین 
مشکلات ناشی از فشار زیادی که به شبکه برق تحمیل شد، شرایط سخت صنعت 
برق همچنان ادامه دارد. وی با اشاره به افزایش ۸.5 درصدی مصرف برق کشور در 
تابستان امسال که بیشتر از متوسط سنوات گذشته بوده و خاطرنشان کرد: در 

کرمانشاه نیز تقریبا به همین میزان افزایش مصرف را شاهد بودیم.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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خنثی سازی تحریم ها و جلوگیری از 
وپالایشگاه ها در کشور وشی با توسعه پتر خام فر

 نماینــده مجلس شــورای اســلامی بــا تاکید بــر اینکــه تولیدات 
پتروپالایشگاهی نسبت به صادرات نفت خام خاصیت تحریمی کمتری 
دارد، گفت: ساخت و توسعه پتروپالایشگاه  ها باید در اولویت قرار گیرد 
تا بتوانیم از طریق راه انــدازی آنها، ارزش افزوده و ارزآوری بیشــتری 

داشته باشیم.
 پتروپالایشــگاه ها به عنوان واحدهای صنعتی پیشرفته و نوین مطرح 
هســتند. این واحدها از ترکیب پالایشــگاه ها و پتروشیمی ها به وجود 
می آیند؛ به همین دلیل نســبت به این دو در اولویت قــرار می گیرند. 
پتروپالایشگاه ها این قابلیت را دارند که با آلودگی کمتر به ایجاد ارزش 

افزوده بالاتری نسبت به پالایشگاه ها و پتروشیمی ها بپردازند.
به گفته کارشناســان در کشــورهای پیشــرفته در کنار پالایشگاه ها 
و پتروشــیمی ها، واحدهــای صنعتی عظیــم و پیشــرفته ای به نام 
پتروپالایشگاه ها نیز گسترش یافته اند. در شــرق آسیا، این واحدهای 

صنعتی طی سال های اخیر به شدت توسعه پیدا کردند.
متأسفانه ما دچار خام فروشی شده ایم که از همه جهت به کشور ضربه 
میزند. بر اثر این موضوع، از یک طــرف، نفت را به صورت خام و با قیمت 
پایین به فروش می رســانیم و از طرف دیگر، محصولات نهایی و ساخته 
شــده از این ماده خام را برای مصرف در صنایع کشور با قیمت گزاف از 

همان کشور وارد می کنیم ؛
طی سال های اخیر موضوع توسعه پتروپالایشگاه ها مدنظر قرار گرفته 
است و به لحاظ قانونی مشکلی برای راه اندازی پتروپالایشگاه ها وجود 
ندارد، اما نیاز اســت حمایت های لازم صورت بگیرد تا بتوانیم به جذب 

سرمایه مبادرت و توسعه پتروپالایشگاه ها را در کشور عملیاتی کنیم.

ساخت پتروپالایشگاه ها از خام فروشی جلوگیری می کند
امیر حیــات مقدم، نماینــده بندر ماهشــهر، امیدیــه و هندیجان در 
مجلس شورای اســلامی در گفت وگو با ایرنا، در خصوص لزوم توسعه 
پتروپالایشــگاه ها اظهــار کرد: پتروپالایشــگاه ها از جهــات مختلف 
برایمان سودآوری دارند، به همین دلیل مورد تأکید همگان قرار دارد و 

کشورهای مختلف از آنها به سودهای کلان می رسند.
وی ادامه داد: پتروپالایشــگاه ها به دور شــدن از خام فروشــی کمک 
می کنند و ارزش افزوده ای برای کشــور به ارمغان می آورند که بســیار 
با اهمیت اســت. به طور مثــال، اگر نفت خــام را بشــکه ای ۸۰ دلار 
می فروشیم، در پتروپالایشــگاه ها می توانیم از همین میزان نفت خام 

محصولاتی تولید کنیم که ارزش ۱۰۰۰ دلاری برایمان داشته باشد.
نماینده مجلس گفت: در یک حســاب و کتاب سرانگشــتی می توانیم 
بفهمیم که تولید محصولات پتروپالایشــگاهی برایمان ارزش افزوده 
بیش از ۱۰ برابری نسبت به خام فروشــی دارد؛ بنابراین در مورد لزوم 
توسعه پتروپالایشــگاه ها شــکی وجود ندارد و اهمیت این موضوع بر 
کسی پوشیده نیست. این واحدهای صنعتی نســبت به پالایشگاه ها و 

پتروشیمی ها اولویت بیشتری دارند.

پتروپالایشگاه ها مزیت های زیادی برای کشور دارد

حیات مقدم ادامــه داد: پتروپالایشــگاه ها ترکیبی از پتروشــیمی و 
پالایشگاه هستند و مزیت های زیادی به لحاظ اشتغال آفرینی و ایجاد 
ارزش افزوده برای کشور دارد. به همین دلیل توسعه پتروپالایشگاه ها 
در دنیا مورد توجه قرار گرفته و لازم اســت در کشور ما نیز در این راستا 
گام های اساســی و جدی برداشته شود. برخی کشــورها در این زمینه 
پیشــرو هســتند و به بهره برداری از مزیت های این واحدهای صنعتی 

مبادرت کرده اند.

تحریم پذیری کشور را کاهش دهیم
وی بیان کرد: تولید محصولات پتروپالایشــگاهی به لحــاظ مقابله با 
تحریم ها و بی اثر کردن آن نیــز مزیت دارد. هر چقــدر بتوانیم از خام 
فروشی فاصله بگیریم و به ســمت تولید محصولات نهایی گام برداریم، 
تحریم پذیری خود را کاهــش می دهیم. تولیدات پتروپالایشــگاهی 
نســبت به نفت خام خاصیت تحریمی کمتری دارند و از این لحاظ نیز 
توسعه پتروپالایشگاه ها مفید اســت.نماینده مجلس خاطرنشان کرد: 
باید به سمت ســاخت پتروپالایشــگاه ها حرکت کنیم و در این مسیر 
مشــوق های حمایتی قانونی نیز در اولویت دولت چهاردهم قرار گیرد 
تا در این دوره بتوانیم از طریق راه اندازی پتروپالایشــگاه ها در کشــور 
از مزیت های آن از جمله خلق ارزش بیشــتر روی نفــت خام، ارزآوری 

بیشتر و رشد بهره وری در کشور بهرهمند شویم.
حیات مقــدم گفــت: اجرای قانــون تخصیــص تنفس خــوراک به 
پتروپالایشگاه ها می تواند در جذب ســرمایه گذار موثر باشد. نیاز است 
دولت به ایجاد زیرســاخت های بپردازد و برای توسعه پتروپالایشگاه ها 

کمک کند و در بقیه موارد نیز توسط سرمایه گذاری انجام شود.

هجدهمین نمایشگاه بین المللی ایران پلاست 
آغاز به کار کرد

هجدهمین نمایشــگاه بین المللی ایران پلاســت از امروز یکشنبه در 
محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران آغاز به کار کرد.

هجدهمین نمایشــگاه بین المللی ایران پلاســت با حضــور مرتضی 
شــاهمیرزایی، معــاون وزیر نفــت و مدیرعامل شــرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی، محمدمهدی برادران معاون وزیر صمت، عبدالحســین 
بیات رئیس هیات رئیسه صندوق بازنشستگی صنعت نفت، عبدالعلی 
علی عسکری مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس افتتاح 
شــد.این نمایشــگاه به مدت چهار روز در محل دائمی نمایشگاه های 
بین المللی تهران، درحال برگزاری است و ۲۸۸ شرکت خارجی و ۵۲۵ 
شــرکت داخلی در بزرگ ترین رویداد تخصصی زنجیره ارزش صنعت 
پتروشیمی حضوردارند. این رویداد بین المللی با حضور کشورهایی از 
چین، ایتالیا، تایوان، کره، ترکیه، فرانسه، هند، آلمان، اسپانیا و روسیه 

برگزار شده است.
۱۵۰ نفر از کشورهای روســیه، صربستان، قزاقســتان، تاجیکستان، 
چین، پاکستان، ازبکستان، افغانســتان، بلاروس، سوریه، عراق و عمان 
در قالب ۱۲ هیات تجاری نیز باهدف گسترش همکاری ها با شرکت های 
ایرانی از این رویداد بزرگ صنعت پتروشــیمی بازدیــد خواهند کرد.
هجدهمین نمایشــگاه بین المللی ایران پلاســت در گروه های کالایی 
مــواد اولیــه و فرآورده هــای پتروشــیمی، خدمات فنی مهندســی، 
محصولات پیش ساخته و ساخته شده، ماشین آلات و تجهیزات، مراکز 
علمی، پژوهشی، تحقیقاتی و دانشگاهی، تست آزمایشگاهی اچ اس ئی، 
فناوری اطلاعات و تحول دیجیتال، ســایر خدمات مســتربچ و گرانول 
و کامپاندهای پلیمری در روزهای ۱۸ تا ۲۱ شــهریور امســال در محل 

دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار شده است.

بانک مرکزی اعلام کرد
برخورد با بانک های متخلف در دریافت ضامن

بانک مرکزی در نامه ای خطاب به مدیران عامل بانک ها ضمن تاکید بر 
بخشنامه های گذشته خواستار نظارت گسترده و ارائه گزارش بانک ها 

به بانک مرکزی در خصوص دریافت ضامن شد.

نصرالله پژمانفر، رئیس کمیسیون اصل نود مجلس در نامه ای به رئیس 
بانک مرکزی نسبت به دریافت بیش از یک ضامن، چک، کسر از حقوق 

در تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری تذکر کتبی داد.
بانک مرکزی نیز در نامه ای خطاب به مدیران عامل کلیه بانک ها ضمن 
تاکید بر بخشنامه های گذشته خواستار نظارت گسترده و ارائه گزارش 

بانک ها به بانک مرکزی شد.
در نامه فرشــاد محمدپور معاون تنظیم گری و نظــارت بانک مرکزی 
آمده است: بازگشت به نامه شــماره ۴۹۹۷۰/۰۳ مورخ ۱۴۰۳/۳/۳۰ 
موضوع درخواســت بررســی و اعلام نظر در خصوص نماینده محترم 
مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی متضمن دریافت بیش از یک 
ضامن چک، کسر از حقوق و… توســط بانک ها به استحضار می رساند 
مراتب پیشــتر طی بخشــنامه تأکیدی شــماره ۱۱۲۴۸/۰۳ مورخ  

۱۴۰۳/۳/۱ به بانک ها و مؤسسات اعتباری ابلاغ شده است.
علی ایحال، در صورتــی که مصادیقــی از تخطی از مفاد بخشــنامه، 
موصوف در شبکه بانکی مشاهده شده، منوط به اعلام جزئیات و ارسال 
مستندات مربوط موضوع توســط اداره صیانت از مشتریان مؤسسات 

تحت نظارت بانک مرکزی به قید فوریت رسیدگی خواهد شد.

کارشناس مسکن عنوان کرد
ساخت واحدهای ۲۵ متری مسکن مانعی بزرگ 

برای قانون فرزندآوری
یک کارشــناس حوزه مســکن گفت: قانون فرزنــدآوری که در دولت 
ســیزدهم تصویب و ابلاغ شــد، اهمیت ویــژه ای دارد و اگر خانه های 
کوچک متراژ در بازار مســکن عرضه شــود این قانون بر زمین خواهد 

ماند.

فرشید ایلاتی کارشناس حوزه مســکن، با تاکید بر اینکه واحدهای ۲۵ 
متر نباید به عنوان »مســکن اقتصادی« در بازار مســکن حاکم شود، 
اظهار کرد: واحدهای مســکونی کوچک متراژ یا به اصطلاح »مســکن 
اقتصادی« در اقتصاد معنا و مفهومی نخواهد داشــت. زیرا اگر مسکن 
در واحدهای کوچک متراژ به تعداد زیادی در بازار مسکن عرضه شود، 
نشان از کاهش قدرت خرید مردم اســت و در میان مدت موجب گرانی 
مسکن در بازار می شود. البته دولت طی ماه های اخیر موضع جدی خود 
را در راستای مخالفت کوچک ســازی واحدهای مسکونی اعلام کرده 

است اما به نظر می رسد عده ای توجه به مخالفت دولت ندارند.
کارشناس حوزه مسکن در ادامه تاکید کرد: در ابتدای دولت سیزدهم 
قانون جوانی جمعیت و تشــویق خانوار برای افزایش تعداد فرزندان به 
پای کار آمد بنابراین اگر این واحدهای کوچک متراژ در بازار مســکن 
باب شــود این قانون به زمین خواهد ماند زیرا هرچــه متراژ واحدهای 
مســکونی رو به کاهش حرکت کند خانوار و افراد انگیزه ای به تشکیل 

خانواده و توسعه جمعیت کشور نخواهند داشت.
وی در ادامه تاکید کرد: باید نســبت به واحدهای کوچک متراژ تدابیر 
جدی شود تا این الگوی مصرفی عرضه بازار مسکن نشود زیرا با فرهنگ 

ایرانی تطابقی ندارد.
ایلاتی در پایان تصریح کرد: سیاست کوچک سازی واحدهای مسکونی 
قطعاً سیاست موفقی نبوده و نخواهد بود و از ابتدای دهه ۷۰ تا به امروز 

الگوی کوچک سازی واحدهای مسکونی را در دست کار نداریم. 

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران:
بسته های تشویقی برای ۷۵ درصد مساحت 

بافت فرسوده تهران تصویب شد
مدیرکل راه و شهرسازی اســتان تهران از تصویب بسته های تشویقی 

شهرسازانه برای ۷۵ درصد مساحت بافت فرسوده استان خبر داد.

حســین جنتی مدیرکل راه و شهرســازی اســتان تهران از تصویب 
بسته های تشویقی شهرسازانه برای ۷۵ درصد مساحت بافت فرسوده 
استان خبر داد و گفت: ۹ شــهر اسلامشــهر، چهاردانگه، رباط کریم، 
قدس، حسن آباد، قرچک، ملارد، گلستان و تهران در حال حاضر دارای 
بسته تشویقی مصوب شهرســازانه هســتند یا اینکه بسته های بومی 
خاص شهرسازانه ۱۹ بندی در این شــهرها به تصویب کمیسیون ماده 

۵ رسیده است.
وی افزود: شــهرهایی که ذکر شــد مهم ترین شــهرهای دارای بافت 
فرسوده و ناکارآمد شــهری بوده و ۲۴ شــهر باقیمانده تنها ۲۵ درصد 

بافت های ناکارآمد را در اختیار دارند.
مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران همچنین با اشاره به ابلاغ مصوبه 
جدید احیا و تقویت ســکونت در بافت های فرهنگــی - تاریخی گفت: 
شهرداران مشمول بافت های تاریخی هر چه زودتر مدارک و مستندات 

خود را به دبیرخانه مذکور را ارائه کنند.
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بودجه ۱۴۰۴ در چه مسیری گام برمی دارد؟!

آزمون بزرگ دولت پزشکیان آغاز شد

خریدار   یک کارشــناس اقتصادی با اشــاره به 
بودجه ۱۴۰۴، گفت: ارزیابــی عملکرد دولت به 
این گره خــورده که تا چه اندازه کســری بودجه 
عملیاتی را به صفــر نزدیک می کنــد. گرچه در 
حال حاضر رفع کامل کســری بودجه امکان پذیر 
نیســت، ولی می توان بــا اصلاحاتــی در لایحه 

بودجه، ۴۰ تا ۵۰ درصد از آن را کم کرد.
در حالی در هفته ابتدایی شــهریورماه مســعود 
پزشکیان، بخشــنامه تهیه و تدوین لایحه بودجه 
۱۴۰۴ کل کشور را به دستگاه ها اجرایی ابلاغ کرد 
که به اعتقــاد اقتصاددانان، بودجه ســال آینده، 
آزمون بزرگ از دولــت چهاردهــم خواهد بود؛ 
این که تا چه اندازه واقعی نوشــته می شــود و در 

نهایت کسری سنگین بودجه صفر شود.
تحلیلگران اقتصادی عنوان می کنند در شــرایط 
پیچیده اقتصاد ایــران، تک تک ریال های بودجه 
اهمیــت دارد و بــه همیــن دلیل، بودجــه باید 
به گونه ای تنظیم شود که در نهایت نتیجه فوری 

آن در سفره معاش مردم دیده شود.
در همین خصوص محمدتقی فیاضی، کارشناس 
اقتصــاد کلان در گفت وگــو بــا خبرگــزاری 
خبرآنلاین، بودجه ۱۴۰۴ را »اولین آزمون جدی 
دولت« دانســت و گفت: »این کــه رویکرد دولت 
چهاردهم به اقتصاد کشــور چگونه خواهد بود را 
پیش از ایــن و در لابه لای اظهارات پزشــکیان و 
دیگر فرماندهــان اقتصادی دولــت دیده بودیم 
و شمه ای از آن را شــنیده بودیم؛ از جمله این که 
دولتمردان جدید نسبت به چالش کسری بودجه 
بزرگ فعلی حســاس هســتند و آن را به درستی 

عامل اصلی تورم بالای کشور می دانند.«
او در رابطــه با رویکــرد حاکم بــر بودجه ۱۴۰۴ 
افزود: »من بخشــنامه بودجه ۱۴۰۴ را دیده ام و 
در آن نکات جدیدی وجود داشــت. برای مثال، 
دســتگاه ها موظف شــده اند در همه بخش های 

هزینه ای خودشان اعم از برنامه ای یا ساختاری، ۵ 
درصد صرفه جویی را انجام دهند.«

این کارشــناس اقتصادی تصریح کرد: »اما آنچه 
مهم اســت، این که لایحه ای کــه تقدیم مجلس 
می شــود، تا چه اندازه متوازن تر از گذشته است. 
به زبان ســاده تر، ارزیابی عملکــرد دولت در گام 
نخست، به این گره خورده که تا چه اندازه کسری 
بودجــه عملیاتی را بــه صفر نزدیــک می کند. 
گرچه در حال حاضر رفع کامل کســری بودجه 
امکان پذیر نیســت، ولی می توان با اصلاحاتی در 

لایحه بودجه، ۴۰ تا ۵۰ درصد از آن را کم کرد.«
فیاضی عنــوان کــرد: »موضوع دیگــری که در 
حین نوشــتن لایحه بودجه ۱۴۰۴ حایز اهمیت 
است، نحوه نگرش دولتمردان فعلی به موضوعات 
ضروری همچون آموزش و بهداشــت همگانی و 

عمومی است.«
وی متذکر شــد: »این که دولت فعلــی در مقابل 
مشــکلات موجود چقدر حاضر می شود از سفره 
مردم بزنــد و چقدر با اصلاحــات بودجه ای و بالا 
بردن بهره وری خود، هزینه هــا را بالانس خواهد 
کــرد، رویکرد واقعــی دولت ها و تمایزات شــان 

نسبت به یکدیگر را نمایان می کند.«
آزمون بزرگ دولت پزشــکیان آغاز شد/ فیاضی: 
رفع کامل کســری بودجه امکان پذیر نیست، اما 

می شود ۵۰ درصد از آن کم کرد

قدرت خرید مزدبگیران این گونه
 بالا می رود

ایــن منتقد اقتصــادی، راهکار بهبود معیشــت 
مزدبگیران را این طور توضیــح داد: » به نظر من، 
امســال دولت باید حقوق کارمندان و مستمری 
بازنشستگان را در شــرایطی که تورم حدود ۲۰ 
تا ۳۰ درصد خواهد شــد، ۴۰ درصد بــالا ببرد و 
سپس به شکل پلکانی ســال به سال قدرت خرید 

مزدبگیران را بیفزاید.«فیاضــی ادامه داد: »این 
اقدام موجب می شود که نگرانی برخی از به وجود 
آمدن مارپیچ »دستمزد- تورم« نیز مرتفع شود. 
این موضوع در شرایطی که دولت در کنترل تورم 
در سال های آینده موفق باشــد و تورم تک رقمی 
شود، می تواند در عرض چند سال قدرت خرید را 

به شکل چشم گیری ارتقا دهد.«
او در رابطه بــا این که لحاظ کــردن هزینه های 
زندگــی در کنار نــرخ تــورم چقدر بــه بهبود 
تصمیم گیری هــای مرتبط بــا مزدبگیران مفید 
خواهد بود، اعلام کرد: »من هم فکر می کنم تک 
عاملی دیدن پدیده ها نمی توانــد همه ابعاد آن را 
فاش کند. به همین دلیل اگــر مبنا را هزینه های 
زندگی بگذارند، حتما کــه در تصمیم گیری های 
مرتبط می توانند بهتر عمل کنند. در هر حال باید 
مزدی که عموم مزدبگیران از دولتی تا خصوصی، 
دریافــت می کنند، به انــدازه ای باشــد که یک 
زندگی شایســته را محقق کننــد؛ وگرنه بر نظام 

اقتصادی، انصاف حاکم نیست.«
فیاضی همچنین با اشــاره به وضعیت دســتمزد 
کارگران گفــت: » در همه بخش هــا مزدبگیران 
قدرت خریدشــان از دســت رفته، ولی این برای 
نیروی کار بخش خصوصی به شــدت سخت تر و 

شدیدتر بوده است.«
وی خاطرنشــان کــرد: » این انصاف نیســت که 
کارگــران ۱۰ تــا ۱۲ میلیون تومان دســتمزد 
می گیرند. این به معنای واقعی یک استثمار شدید 
اســت؛ چراکه هزینه های زندگــی حداقل ۲۷ یا 
۲۸ میلیون تومان است. اینکه افراد شاغل باشند 
ولی زیر خط فقر باقی بمانند، به شدت خسارت بار 
است. نگاه موجود به دســتمزد باید تغییر کند و 
به ســمتی برود که نیروی کار را چون یک انسان 
نگریست که شایســته زندگی منصفانه است، نه 

صرفا به عنوان یک بخش هزینه ای.«

خریدار  مدیرعامل شــرکت 
مدیریت تولید، انتقــال و توزیع 
نیــروی بــرق ایــران )توانیر( 
گفــت: مشــترکان پــر مصرف 
باید بــرای تامین بــرق خود بر 
روی انرژی هــای تجدیدپذیــر 
و یا اســتفاده از ذخیره ســازها 

برنامه ریزی کنند.
به گــزارش خبرگــزاری مهر، 
مصطفــی رجبــی مشــهدی 
ســخنگوی صنعت بــرق با بیان 
اینکه از هر ۴ مشــترک خانگی، 
یک مشــترک پرمصرف است، 
گفت: همان یک مشترک تقریباً 
به اندازه سه مشــترک دیگر برق 

مصرف می کند.
وی در خصوص نحــوه برخورد با 
مشــترکان پرمصرف، افزود: در 
سال جاری به مشــترکان بسیار 

پرمصــرف که حــدود ۲ درصد 
از مجمــوع مشــترکان را در بر 
می گیرنــد و بیــش از ۲.۵ برابر 
الگو برق مصرف می کنند، اخطار 
داده شــده و یا برق آنها محدود 

شده است.
ســخنگوی صنعت برق تصریح 
کرد: مشــترکان فوق پرمصرف 
باید بــرای تأمین بــرق خود از 
انرژی هــای نو یــا اســتفاده از 
ذخیره ســازها برنامه ریزی کنند 
تا در ســاعات کم بــاری اقدام به 
ذخیره ســازی برق کــرده و در 
ســاعات اوج بار، از ذخیره سازها 
استفاده کنند و در حوزه مصرف 
برق، هم بایــد روش های مصرف 
و الگو اصلاح شــود و هــم روند 
مصرف بــرق پرمصرف ها کنترل 

شود.

وشیمی  پتر

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع 
پتروشیمی گفت: جریان واردات 
کالا و تجهیزات تا ۵ ســال آینده 
در این صنعت معکوس می شــود 
و ایــران تبدیل به هــاب و مرکز 
تولید صنایع نفــت، گاز و به ویژه 

پتروشیمی خواهد شد.
مرتضی شاه میرزایی، مدیرعامل 
شــرکت ملی صنایع پتروشیمی 
افتتاحیــه  آئیــن  در  امــروز 
هجدهمین نمایشگاه بین المللی 
ایران پلاســت گفت: در ســال 
جاری ۲۰ طرح بزرگ در صنعت 
پتروشــیمی بــه بهره بــرداری 

می رســد کــه ۵ طرح 
افتتاح شده و ۱۵ طرح 
دیگر هم بــه زودی به 

بهره برداری می رسند.
وی با بیــان اینکه این 
استان های  در  طرح ها 
کم برخــوردار افتتاح 

می شــود، افــزود: راه انــدازی 
طرح های پتروشیمی در منطقه 
مکران سرعت گرفته و امید است 
امسال یکی از این طرح ها به بهره 

برداری برسد.
شــاه میرزایی تصریح کــرد: در 
زمینــه تأمیــن کالا و تجهیزات 

عمده مورد نیاز صنعت 
نفــت، گاز و بــه ویژه 
پتروشــیمی در ۵ سال 
آینده بــه خودکفایی 

می رسیم.
وی با اشاره به ظرفیت ها 
و پتانسیل های صنعت 
پتروشــیمی گفــت: جریــان 
واردات کالا و تجهیــزات تــا 
۵ ســال آینده در ایــن صنعت 
معکوس می شود و ایران تبدیل 
به هــاب و مرکز تولیــد صنایع 
نفت، گاز و به ویژه پتروشــیمی 

خواهد شد.

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی افــزود: در بحــث 
کاتالیست ۱۱۶ ســال وابستگی 
وجود داشــت اما در مدت ســه 
ســال این دوران را پشــت ســر 
گذاشتیم. در صنعت پتروشیمی 
با توانمندی های خود توانستیم 
دســتاوردهای زیادی را به دست 

آوریم.
شــاه میرزایی گفت: بیش از ۶۶ 
سال از قدمت صنعت پتروشیمی 
کشــور می گذرد که بالــغ بر ۹۵ 
درصــد آورده آن متعلق به بعد از 

انقلاب اسلامی است.

وشیمی تا ۵ سال دیگر تبدیل ایران به مرکز تولید صنایع نفت، گاز و پتر
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سخنگوی صنعت برق:مشترکان پر مصرف به فکر تامین برق خود باشند


